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 Факти тижня 
терористи і далі обстрі-
люють позиції україн-
ських військ. Кількість атак 
за добу – 10–20. Українські 
війська утримуються від 
вогню у відповідь 

олександра турчи-
нова призначено се-
кретарем рНБо. 
Він анонсував кілька 
хвиль мобілізації на-
ступного року 

парламент схвалив програму 
дій уряду. Серед пріоритетів Каб-
міну – фінансування армії на рів-
ні 5% ВВП, запровадження стра-
хової медицини, відкриття рин-
ків для товарів із США та ЄС

р
еформи чи стабільність? 
Це майже гамлетівське 
питан  ня мучить Україну 
від часів ґорбачовської 

Перебудови. Сьогодні адепти 
патерналізму, відносної, але га-
рантованої, ситості, політичної 
апатії та сірої одностайності 
знову стають аутсайдерами чи 
маскуються під прибічників рі-
шучих змін у країні. Реформа-
тори, опинившись на ко  ні, ма-
ють новий шанс. Але, як і в по-
передні епохи, прагнуть красиво 
говорити й уникати продуманих 
та послідовних дій. Причина 
тому – страх. Страх стати справ-
жнім камікадзе, втратити попу-
лістські козирі перед наступ-
ними виборами, помилитись і 
зрештою програти.

Як приємно намалювати 
красиву презентацію в Power
Point, прикрасити її графіками 
майбутнього зростання, позна-
чити чергову фантастичну дату 
здійснення мрій (у розумінні Пе-
тра Порошенка це 2020 рік), 
презентувати свій план перед 
по  важними закордонними парт-
нерами, зірвати аплодисменти… 
Однак «хвилина слави» не три-
ватиме роками. Позаду вже не 
один фальстарт. Ліміт зволікань 
вичерпано остаточно. У березні 
– квітні можна було казати: «Ось 
оберемо президента й розпо-
чнемо»; влітку заважав старий 
парламент; тепер знайти по-
важну причину склад  но. Та й за-
кордонні партнери вже добре 
вивчили манери офіційного Ки-
єва: від красивих презентацій до 
реальних рефо рм справа не до-
ходить уже понад 20 років. Тож 
далі – тільки дії.

Задекларувати боротьбу з ко-
рупцією і розпочати люстрацію 
було не надто й складно: вогонь 
по штабах не так зачіпає інтер-
еси мас, як «голодний» бюджет 
чи но  ві 30відсоткові податки. 
Соціа льноекономічні перетво-
рення, до яких береться ниніш-

Це страшне  
слово «реформи»

автор:  
дмитро крапивенко

Хірургічна операція, яка чекає на Україну,  
не буде результативною, якщо лікар (влада)  
та пацієнт (суспільство) вчасно  
не домовляться про її вартість,  
побічні ефекти й реабілітаційний період
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ній уряд, – це оперативне втру-
чання фактично в усі сфери 
життя з величезними ризиками. 
Голим піаром реформи не впро-
вадити, і суспільство реагува-
тиме на змінені ціни, скоро-
чення штатів та економію доволі 
швидко й агресивно. Дві фобії – 
бунтів та перекриття фінансу-
вання зовнішніми кредиторами 
– ставлять владу перед складним 
вибором, і вона зостра  ху ризикує 
наробити чимало помилок, роз-
чарувавши, зрештою, як доно-
рів, так і електорат.

А в суспільстві сприймання 
реформ вельми специфічне. 
Час   то їх трактують дуже примі-
тивно: змінимо владу, ввійдемо 
до ЄС (завтрапіслязавтра) – і 
наші гривневі зарплати пере-
творяться на «єврові» за курсом 
1:1, тоді й заживемо. Рудимен-
тарне, постсовкове уявлення 
про державу як дійну корову по-
роджує чергову оману: гроші в 
уряду завжди є, просто чинов-
никам треба менше красти, і 
тоді пільги, фінансові програми, 
соціальні виплати урізати не до-
ведеться. Українці терплячі й 
загартовані труднощами – це не 
історичний бекграунд, а реаль-
ність, підтверджена подіями 
цьо   го року. Вони готові до еко-
номії та самопожертви, коли ро-
зуміють мету, заради якої це ро-
биться. Коли бачать сусіда, який 
показує позитивний приклад. 
На жаль, його досі не подала 
влада: ні в тилу, ні на фронті. А 
це означає автоматичну недо-
віру та упередженість щодо ре-
форм, особливо коли про їх 
зміст можновладці більше волі-
ють говорити із закордонними 
спеціалістами, а не із власним 
виборцем.

У нас часто згадують про до-
свід Грузії. Здебільшого в пози-
тивному сенсі. Але не забу-
ваймо, що там було швидке роз-
чарування реформами, бо вони 
не дали стрімких результатів, 
які задовольнили б усі верстви 
населення, тож потім і настав 
олігархічний реванш із присма-
ком російських політтехнологій. 

Жодним чином від такого сце-
нарію не застраховані й ми.

Влада прагне здолати всі 
свої страхи одним кроком: ухва-
лити пакетом бюджет і низку 
законів, що повинні включити 
режим заощадження держав-
них коштів і створити умови для 
подальших реформ. Скинувши 
докупи прогресивні й украй не-
популярні проекти, парламен-
тарії прагнуть змішати мед і 
дьоготь у таких пропорціях, що 
продукт дефак   то вийде непе-
редбачуваний, але популістсь 
кий ефект очікуваний: нас під-
ганяли з реформами, от ми й 
вирішили не зволікати. Нібито 
колективне рішення, жодної 
персональної відповідальності. 
Стадні інстин кти у Верховній 
Раді розвинені приблизно на рів 
 ні петеушного гуртожитку: го-
ловне не виділятись, а всіх гур-
том якось та й пронесе.

Суспільство, зокрема його 
найактивніша частина, теж пос 
та  ло перед непростим вибором: 
бло  кувати ухвалення бюджету 

як такого неконструктивно, але 
дозволити лобіювання соціа ль
 но небезпечних ініціатив без-
відповідально. Тож доцільно 
було б вес  ти діалог із владою 
окремо з найболючіших питань. 
Адже неозброєним оком помітні 
цілком прогнозовані диспро-
порції: жорстке, навіть жорсто
 ке обмеження витрат на освіту 
на тлі збереження офшорних 
лазівок для великого олігархіч-
ного бізнесу (прем’єр поки що 
несміливо анонсує ліквідацію 
кіпрських схем), обережне обрі-
зання пільг для чиновників і не-
щадна економія на малозахи-

добровольчі батальйони стали  
перешкоджати «конвоям ахметова», 
які доставляли вантажі на окуповані  
території. Частина вантажів могла при-
значатися бойовикам 

щених верствах населення, 
стрім  ке зростання оподатку-
вання фізосіб, яке незворотно 
призведе до відродження тіньо-
вого ринку в стилі 1990х.

Обираючи галузі, які найбіль
 ше постраждають від бюджетних 
інновацій, влада ніби паралельно 
прораховує протестний потен-
ціал людей, які в них працюють. 
Очевидно, що лікарі та вчителі, 
залежні від різних форм адміні-
стративного тиску, дисципліно-
вані й не схильні до радикальних 
виступів, навряд чи штурмувати-
муть адмінбудівлі або ж палити-
муть шини біля ВР. Однак це не 
означає, що протестів як таких 
вдас  ться уникнути. За найгіршим 
сценарієм під гаслами віднов-
лення соціальної справедливості 
зчинять бунт найдеструктивніші 
елементи. Якщо зважити на те, 
що Росія не знехтує можливістю 
дестабілізації в Україні та дискре-
дитації «хунти», то масштаби й 
наслідки таких подій спрогнозу-
вати складно.

Найкращим і найцивілізова-
нішим виходом із ситуації, що 
склалася, стали б переговори 
між урядом та галузевими проф-
спілками. Однак жодних ілюзій 
щодо такого сценарію немає: 
профспілковий рух усі 23 роки 
незалежності виконував лакей-
ські функції при працедавцях 
(будь то держа ва чи приватний 
власник). Але час і можливості 
для тиску на владу таки існують. 
Якщо високопосадовці прагнуть 
почути міжнародних фінансових 
донорів, котрі натякають, що 
дедлайни виконання реформ не 
за горою, то вони мусять не про-
пустити повз вуха й думку гро-
мадян, заради яких нібито й від-
буваються перетворен  ня. Необ-
хідність соціальноеконо мічних 
змін не мусить бути предметом 
переговорів, інакше повер  нен  ня 
в добу «стабільності» неминуче. 
Суспільство повинне тиснути на 
владу, бачачи певну межу комп-
ромісів із нею. Зрештою, одним 
із гасел Майдану був громадян-
ський контроль за діяльністю 
уряду. 

оБираючи галуЗі, які 
НайБіль  ше постраждають 
від БюджетНих іННоваЦій, 
влада НіБи паралельНо 
прораховує протестНий 
потеНЦіал людей,  
які в Них праЦюють

російська грошова одиниця знецінила-
ся до 100 руб. за євро і  80 руб. за долар. 
Тим часом в Україні на міжбанку за грив-
ню дають 16,5 грн, а на чорному  
ринку – близько 20 грн 

ооН відкрила офіс у до-
нецьку з метою надавати 
допомогу людям, які пе-
ребувають у зоні воєнного 
конфлікту



андрій левус: 
«успішна постреволюційна україна – 
це крах російського проекту»

е
ксзаступник голови СБУ 
розповів Тижню про укра-
їнських партизанів на Дон-
басі, диверсії в Росії, пере-

форматування спецслужби, а та-
кож про те, на кого вона працю-
вала до Майдану й чому немож-
ливо перемогти, домовляючись 
із ворогом.

у. т.: в якому стані залишилась 
сБу після євромайдану? ваше 
перше враження від неї?

– Після тих кривавих подій 
на мене вийшла частина керів-
ників служби, зокрема Ярослав 
Черних, заступник Якименка, 
який на відміну від решти її по-
садовців не втік і вживав певних 
заходів для мирного врегулю-
вання конфлікту навіть під час 
подій на Інститутській. Вихо-
дили його офіцери, обговорю-
вали певні гарантії відведення 
сторін. Ми надалі вели перего-
вори, бачачи, що після снайпе-
рів ситуація вже не зовсім 
контрольована. Він нам, влас
 не, сказав, що снайпери чужі. 

Перше відчуття, коли потрапив 
до приміщення СБУ, – це рейх-
стаг після взяття. Валялись па-
пірці, зброя в коридорах, ха
отично бігали якісь пере  лякані 
люди, на подвір’ї працювала 
пічка для знищення документів. 
Усе довкола, наче снігом, було 
всіяне попелом та уламками 
системних блоків баз даних.

Друге враження – це коли я 
вже був призначений на посаду 
27 лютого. До кабінету відразу 
почало приходити дуже багато 
офіцерів, були різні розмови. Від-
чув, особливо з початком крим-
ських подій, що поміж середньої 
ланки офіцерського скла  ду, лю-
дей молодшого покоління, чима
 ло нормальних хлопців, які щиро 
вболівають за Україну. Вони на-
вчені, дисципліновані, професій
 ні й справді патріотичні. І тепер 
на тлі подій у зоні АТО це тільки 
підтвердилося. СБУ фактично 
найбільше затримала російських 
диверсантів та бойовиків.

А третє враження – бюрокра-
тія. Раніше думав, ніби в СБУ 

можна приймати швидкі рі-
шення й давати раду проблемам. 
Однак зрозумів: сама її система 
побудована так, щоб ніякої спец-
служби в Україні не було у прин-
ципі. За ці 20 років максимум ро-
били для того, щоб у бюрократії 
топилися всі здорові ініціативи. 
Проблиски реформи були хіба 
що за президентства Ющенка.

у. т.: після здобуття незалеж-
ності радянські органи безпеки в 
україні просто змінили вивіски, 
але методи, апарат і міфологія 
були збережені. Наскільки пост -
майданна сБу була трансфор-
мована з кгБ?

– Був певний природний 
процес. Вихованці КГБ, особли
 во старші офіцери, тоді вже не 
відігравали помітної ролі. Вони 
відійшли. Система – це люди, і 
людина формує навколо себе се-
редовище. Тобто таких прямих 
речей я не помітив. Єдине, що 
було, – це дуже закостеніла 
струк  тура, вибудувана для об-
слуговування інтересів влади й 
заробляння грошей. А ще існу-
вала бюрократія, котра є пев-
ною річчю в собі, – найбільший 
рудимент Радянського Союзу. 
Потім зрозумів: вона була не 
тільки фільтром. Така система 
пожирала все здорове, молоде й 
патріотичне, аби не було розви-
тку СБУ. Мова насамперед про 
кадрове оновлення. Критерії 
прийому на роботу до спец-
служби були прописані так, щоб 
молода, освічена, патріотична 
людина жодним чином не мо-
гла там опинитись, а тим паче 
обійняти керівну посаду. Ота се-
редня лан  ка офіцерів, що є 
справді патріотами, – це просто 
вихідці із Західної чи Централь-
ної України, проукраїнські за 
народженням. Володіючи ін-
формацією про те, що відбува-
ється з державою та Янукови-
чем, вони емоційно були на боці 
революції.

спілкувався 
роман малко
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БіограФічНа 
Нота
андрій левус – 
народний депу-
тат України 
восьмого скли-
кання, фракція 
«Народний 
фронт». Наро-
дився в місті 
Стрий на Львів-
щині. Закінчив 
історичний фа-
культет Львів-
ського націо-
нального уні-
верситету імені 
Івана Франка. 
Один із коорди-
наторів руху 
«Вільні люди». 
Член організа-
ційного комі-
тету «Опору». 
Керівник ко-
мендатури Са-
мооборони 
Майдану 2013–
2014 років. Від 
26 лютого  
2014-го до об-
рання нарде-
пом – заступ-
ник голови 
Служби без-
пеки України

Отже, найбільший рудимент 
в СБУ – це бюрократія. І вона 
зроблена так хитро, що все хова-
ється за купою довідок, які ти 
заповнюєш, за безліччю співбе-
сід, якихось установчих розмов, 
перевірок, спецперевірок, пого-
джень навіть банального розпо-
рядження. Все для того, щоб сис-
тема на кожному етапі могла на-
тиснути кнопку «стоп».

у. т.: Наскільки сильним був ро-
сійський вплив у сБу?

– Сам «ґражданін Якімєнка» 
належав до прямих агентів ро-
сійських спецслужб, так само й лю
 ди, які його оточували. Фактич
 но за часів Януковича керівни-
цтво СБУ було на 90% обстав-
лене прямими російськими ре-
зидентами. Понад те, на постій-
ній основі там працювали офі-
цери ФСБ, маючи свої кабінети в 
ключових департаментах, окре
 мі входи у приміщення. Під час 
Майдану на одній із баз СБУ 
були розміщені кадри ФСБ та 
російського спецназу «Вымпел». 
Були й представники просто в 
центральному апараті. Тобто 
СБУ прямо переформатовували 
на відділ спецслужби РФ. Єдині 
функції, які ще покладалися на 
українську структуру, окрім пред 
ставляти ФСБ, – це захист Яну-
ковича та його політичного кла
 су й нищення опозиції. Їх ви-
значала безпосередньо Банкова. 
А ще було забезпечення фінан-
сового потоку для «Сім’ї»: ко-
рупція, митниця, контрабанда та 
все інше, чим займалася СБУ.

А от захист державності, бо-
ротьба з тероризмом, контрроз-
відка – все це було знищене. 
Будьякі важливі напрями в спец-
службі свідомо руйнували. Коли 
ми зіштовхнулися з питанням 
Криму, то посипалося багато до-
корів на адресу «хунти», людей 
які прийшли: Турчинова, Пару-
бія, Наливайченка, Авакова. Мов   
ляв, чому ж ви нічого не зро-
били? Банально, але просто не 
було ким робити. Кримське 
управління фактично на 90% 
теж було насичене російськими 
агентами. Навіть із подвійним 
громадянством.

у. т.: як відбувалася чистка 
служби, чи багато порушено 
справ? 

– Вона почалася відразу. Од-
нією з моїх функцій у Само
обороні Майдану була так звана 

внутрішня безпека. Ми знали, 
хто працює по Майдану, їхні 
прізвища. Багато кого з них, про 
це вже можна казати, Самообо-
рона затримала. Ми не піарили 
цього, адже мова про специ-
фічну роботу, а до того ж від них 
як від подвійних агентів потім 
дізнавалися певну інформацію. 
Відбувалася своєрідна гра. Я вже 
приблизно знав основних персо-
нажів, яких треба було затри-
мати, списки були складені на-
перед. Але головні втекли. Це 
власне Якименко, Бік, керівник 
контррозвідки, ряд його заступ-
ників, найближчих помічників, 
тих, що організовували всі анти-
майданівські дії, а також частина 
офіцерів «Альфи». Зараз Біка за-
арештовано, він № 3 в нашому 
чорному списку.

А ще було 13 осіб із переліку, 
які залишалися на місцях. Це пе-
реважно офіцери з управління 
главку «К» (боротьба з коруп-
цією), що були пов’язані з фінан-
суванням антимайдану, тітуш-
ками, провокаціями, знищенням 
бізнесу людей, які забезпечували 
коштами Майдан, роботою із суд-
дями, коли масово почались аре-
шти після законів 16 січня тощо. 
Таких було виведено на розпоря-
дження, проти них розпочали пе-
ревірки, кримінальні прова-
дження і п’ятьох відразу зааре-
штували. Ну а далі поступово від-
бувалось очищен  ня. І воно ще аж 
ніяк не закінчене.

у. т.: як їх покарали?
– Тривають процесуальні дії. 

Знову таки відразу оголосити 
якісь там прізвища й показати 
картинку для певного заспоко-
єння суспільства можна. Було б 
чимало лайків на Facebook. Але  
граємо в шахи, а не в Чапаєва. 
Розмотуються клубочки куди 
більш заплутані. На Майдані ми 
інтуїтивно вираховували прово-
каторів і нейтралізовували в мі
ру можливості. Одначе, як я ка-
зав, знищено було базу даних, це 
інформація агентури, її пряма 
робота. Частково вивезено до 
Криму. Фактично це було перше, 
що робили під час відступу. 
Звідси й складнощі. Тож спочат
 ку ми взялися за людей, діяль 
ність яких було зафіксовано. Так, 
дехто з них на волі, й це часто 
нам ставлять на карб. Але я не 
можу розкривати всі задуми, бо 
служба далі розмотує, де і з ким 
вони поєднані, що роблять. Від-

стежуємо зв’язки, і це важли-
віше, ніж узяти й прозвітувати. 
Ми хочемо знищити систему.

у. т.: Наскільки вдалося зламати 
ситуацію і переформатувати 
службу? часто з’являються пові-
домлення, що когось із сепара-
тистів бачили в києві, що вони 
спокійно почуваються й ніхто їх 
не заарештовує? Брак ресурсів 
чи халатність?

– Таких свідчень маю десятки. 
Іноді вони об’єктивні й треба ви-
знати, що десь є недопрацю-
вання. Але це людський матеріал, 
який має свої слабкості. До СБУ ж 
не присилають фахівців із Марса. 
Крім того, виставлені пріоритети. 
Зараз це зона АТО й антидивер-
сійна діяльність. Відповідно, щоб 
усе це діяло ефективніше й сис-
темніше, необхідні структурні 
зміни в СБУ. А ми працюємо в 
межах тодішніх закону й струк-
тури з невеличкими змінами. Ба-
чачи низку прогалин, я підготу-
вав закон про управління спецо-
пераціями, що розширював певні 
дії СБ, котрі зараз украй потрібні, 
подав через одного з депутатів 
іще до попереднього парламенту, 
але тоді «за» проголосувало 211 
осіб. «А чому, – нам кажуть, – у 
вас такого немає?» Бо так випи-
сана законодавча база, що зміни в 
структурі центрального апарату і 
складових повинні проходити че-
рез закон. Треба міняти весь за-

кон, забрати все, що породжує в 
СБ корупцію. Часто вона і зрада 
становлять єдине ціле. Коли лю-
дина корумпована, її легко завер-
бувати. Це ази розвідки й контр-
розвідки.

у. т.: Що нині з «альфою»? Її 
реформовано, бійців задіюють 
в ато?

– Дуже складна була з нею 
ситуація. Не хочу нікого обра-
зити, але на відміну від багатьох 
спецпідрозділів це справді фа-
хівці. Усі вони мають офіцерські 
звання, це вимога і принцип. Із 
декотрими ми спілкувалися на-
віть під час Майдану, вони 
після певних подій запрошували 
майданівців перевірити зброю, 
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чи справді були здійснені по-
стріли. За часів Януковича час-
тина «Аль  фи» фактично пере-
творилася на приватних VIP
охорон ців. Саме їх було залучено 
на всі нехороші речі супроти Єв-
ромайдану. Там уже діяв прин-
цип лояльності. Плюс російська 
аген  тура, яка теж була в «Альфі». 
Але більшість хлопців – і я це ба-
чив на власні очі – під час най-
першої АТО, коли сталося захо-
плення луганського управління 
СБУ, все одно була вірна присязі.

Нині «Альфа» видозміню-
ється, реструктуризується, туди 
при  ходять молоді люди, зокре
 ма і з Майдану, з офіцерськими 
званнями, і вона виконує необ-
хідні функції. Думаю, знадобить
 ся зовсім небагато часу, щоб отри 
мати цілісний правильний під-
розділ. Поранення командира 
«Альфи» Геннадія Кузнєцова, 
якраз у першому бою (під Сло в’я 
н  ськом. – Ред.) просто збило 
швидкість цього процесу. Як на 
мене, то в підрозділу добре май-
бутнє, не списуймо його.

у. т.: Наскільки вдалося зачис-
тити російську агентуру?

– У Києві вона, звичайно, є. 
Але якщо порівняти з лютим – 
травнем (пам’ятаємо всі ці прово-
кації та спроби розхитати ситуа-
цію: 9 травня, посольство РФ, на-
магання проголосити «КНР» 
біля Лаври та багато іншого), то 
можна сказати, що ми неабияк 
дали їм по хвосту. Вони, звісно, 
залишаються, не все чисто, але 
стали обережніші й розуміють: 
тут уже просто так не погуляєш, 
це однозначно. Працює актив-
ний антидиверсійний, контрроз-
відувальний захист. Слава Богу, в 
нас не було жодного великого те-
ракту, жодної захопленої в Києві 
адміністративної будівлі. І це при 
тому, що Майдан іще стояв пів-
літа й можна було підбурювати 
людей навіть правильними гас-
лами, що, до речі, й робили росій-
ські спецслужби. Зрозуміло, у 
прикордонних із зоною АТО об-
ластях є часті спроби дестабілізу-
вати ситуацію, бачимо вибухи, 
тобто агентура там присутня, але 
є і постійні затримання.

у. т.: україна проводить або 
планує диверсійну роботу, ана-
логічну російській?

– Часто наші громадяни ма-
ють нагоду спостерігати її на во-
рожій території. Однак ми не ви-

даватимемо пресрелізів і не ли-
шатимемо візитку Яроша.

у. т.: маєте на увазі окуповану 
територію?

– Захоплені землі, Донбас – 
це саме собою. Там триває сис-
темна робота. Я кажу про інші 
терени, які теж у зоні наших гео-
політичних інтересів. Про тери-
торії РФ.

у. т.: віднедавна активізувалися 
партизанські дії на донбасі. На-
скільки потужний цей рух? сБу 
причетна до його створення?

– Партизани – народний 
рух, ми його здатні хіба що ко-
ординувати. У класичному розу-
мінні це організована група, що 
діє на окупованій території з 
підтримкою, агентурою тощо. В 
такому хрестоматійному сенсі 
партизанів немає. Існують 
групи спротиву. Є розвідувальні 
– люди, які, перебуваючи на за-
хоплених ворогом теренах, на-
дають інформацію. А є групи 
прямої дії – ті, хто робить усе, 
щоб зменшити чисельність оку-
пантів. Ну й на прифронтових 

смугах, щойно звільнених, бува-
ють антидиверсійні добровольчі 
загони, що займаються зачист-
кою від ворога. Звільнили тери-
торію, але треба її опрацювати, 
виявити зв’язки. Тобто є такі 
три напрями. Говорити про ма-
совість і про те, що все там вда-
ється координувати й контро-
лювати, – перебільшення.

у. т.: чи можна виграти цю війну 
переговорами та перемир’ями?

– Це нереально. Усі війни 
закінчуються перемир’ями та 
якимись угодами, але питання в 
іншому. Треба знати, з ким роз-
мовляєш. Вести діалог із Пуши-
ліним, із цими клоунами, які ні-
чого не вирішують у себе на те-
риторії, означає підтримувати 
міф Москви, ніби це не росій-
ська окупація. Це саме вона, тож 
треба визнати РФ країною
агресором, звернутись до сторін 
– підписантів Будапештського 
меморандуму й сідати вже в 
цьому форматі розмовляти з Ро-

сією, а не з «ДНР»  чи «ЛНР». 
Повірте мені, щойно буде зро-
блено ці перші кроки (країна
агресор, Будапештський дого-
вір, скасування позаблокового 
статусу), тобто щойно ми вико-
наємо всю домашню роботу й 
паралельно серйозно зміцнимо 
армію, то, не виключено, хоч 
світ і опиниться на грані гло-
бального конфлікту, але спра-
цює вся геополітична система 
стримувань і противаг. Бо якщо 
ми не виконуємо свого домаш-
нього завдання, не воюємо, 
якщо не зняли цих рожевих оку-
лярів пацифізму, то чому за нас 
мають воювати хлопці з Ала-
бами чи з Великої Британії.

у. т.: останні події на північному 
кавказі якось пов’язані з украї-
ною, принаймні емоційно?

– Звичайно, зараз ми ба-
чимо геополітичне доміно, і 
Україна є в ньому першою кіс-
точкою. Наше завдання, щоб ця 
хвиля не зупинилася на нас. Без 
чіткого формулювання україн-
ських інтересів на Сході ми не 
захистимо навіть Києва. Ось па-
радокс: коли ми говоритимемо, 
ніби мирно з ними про щось до-
мовимося, це означає, що в нас 
точно щоне будь заберуть. А 
якщо, навпа  ки, заявлятимемо 
про свої претензії та геополі-
тичні інтереси, реаль  но допома-
гатимемо виз  во  ль ному рухові 
пригноблених народів РФ, обе-
ремо наступаль  ну позицію, то 
встановимо вище переговорну 
планку, яку в ін  тере    сах України 
можна й опускати. О’кей, ми не 
відніматимемо Кубані, Воро-
неж, але ви не лізьте сюди. Коли 
доходимо аж до мізера, де немає 
вже ніякого варіанта, тоді в нас 
точно щось заберуть. Бо ми 
слаб  ші й менші. У нас поки що 
слабша армія, в нас не настільки 
багато громадян, у нас не такі 
прозомбовані, слава Богу, люди, 
як росіяни, тому нам треба за-
вжди вимагати більшого.

Україна та її державне керів-
ництво повинні ці інтереси ар-
тикулювати, узяти їх за страте-
гію – і тоді в нас з’явиться так-
тика. А зараз ми обговорюємо 
всім Face book і всіма телекана-
лами те, чи правильно стоять 
блокпости. І водночас утрача-
ємо важливі речі. Не говоримо, 
чим обернеться відмова від 
«Південного потоку», які нові 
відносини Росії з Китаєм. Хоча 
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це нас має цікавити. У нас є при-
родний тисячею років підтвер-
джений геополітичний інте  рес 
до Сходу. Ми його колонізу-
вали, принесли туди світло 
християнства й цивілізації. Це 
природний процес. Перебува-
ючи на кордоні Європи та Азії, 
ми повинні мислити відповід-
ними категоріями. Тоді точно 
знатимемо, де має бути блок-
пост. А коли генерали думають, 
де його поставити, тоді в нас ві-
діжмуть іще якусь область. Про 
це треба відверто говорити. Слід 
переорієнтуватися зі стратегії 
національної безпеки на страте-
гію національного наступу. То 
ключовa парадигмальна зміна, 
яка має відбутись у головах. 
Тількино це станеться, можна 
буде вирішувати багато питань.

у. т.: чи може те відбутися на 
цьому етапі?

– Для цього ми в парламенті, 
інакше немає сенсу. Якщо ми го-
воритимемо лише про зимові 
речі для військових (що, безу-
мовно, треба, що необхідно і є 
нашим святим обов’язком), то 
нічого не змінимо. Але, обира-
ючи іншу стратегію (а що таке 

стратегія? Це закон, а він перед-
бачає ще десятки підзаконних 
актів та інших законів, таких як 
воєнна доктрина, реформування 
армії, створення сил для спецо-
перацій), виробимо правильний 
кут зору. В України поки що на 
рівні державного управління 
цього немає. Понад те, нам бра-
кує трактування війни. Суньцзи 
вчить, що треба визначитись, 
чого хоче супротивник. На мою 
думку, Путін веде оборонну ві-
йну, а не наступальну. Успішна 
постреволюційна Україна – це 
крах російського проекту. Зараз 
він обороняється, бо розуміє, що 
вже нічим не задурить. Якби він 
нас не чіпав (ні Криму, ні Дон-
басу), в нас відбулись би ре-
форми і його просто дуже скоро 
послали б, за рік. Він веде обо-
ронну війну, це треба розуміти й 
не міряти кілометри буферної 
зони, а вже думати, як ми управ-
лятимемо Тюменню. Я мо жу ви-
датись емоційним, але напрямок 
має бути такий. Усі наші зв’язки, 
економічні, родинні, інші, які є з 
Росією і які Путін застосував 
проти нас, треба використову-
вати в режимі реверсу. В цьому 
успіх.

у. т.: можна сподіватися, що 
наш теперішній парламент зро-
бить якісь відповідні кроки?

– Думаю, якщо буде вико-
нано бодай частину обіцянок у 
царині нацбезпеки та зовніш-

ньої політики, прописаних у ко
аліційній угоді, то нинішньому 
парламенту вже можна ставити 
діамантовий пам’ятник. А для їх 
утілення в життя є всі перед
умови: уперше в історії України 
маємо конституційну, правиль
 ну, антикремлівську, проєвро-
пейську більшість. Може відбу-
тися великий злам. Якщо ним 
знехтуємо, тоді я вже не знаю, 
що має статися. І це буде траге-
дія. Вірю, що кров Героями Май-
дану та АТО пролита не да-
ремно. Наша перемога буде най-
кращим вшануванням їх пам’я  
ті, тому що переможемо. 
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путіН веде оБороННу війНу, 
Це треБа роЗуміти й Не 
міряти кілометри БуФерНоЇ 
ЗоНи, а вже думати, як ми 
управлятимемо тюмеННю

Із повним переліком заходів та його можливими 
змінами ви можете ознайомитися в Книгарні «Є» 

у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua 

22–25 грудня  
чекаємо Вас на таких заходах у Книгарнях «Є»

Київ (вул. Лисенка, 3):
22 грудня, 18:00 – повернення поетів братів Бурлюків – 

презентація книжки «Поети Брати Бурлюки. 
ТОНКОФІНҐЕРПРИНТ». 

24 грудня, 18:30 – презентація плакатів сер� «Військові 
підрозділи доби Перших визвольних змагань».
25 грудня, 18:00 – презентація проекту «Життя 

європейців». 

Львів (просп. Свободи, 7):
23 грудня, 18:00 – презентація книжки Ярини Сенчи-

шин «Долина ріки Самбатіон».
24 грудня, 18:00 – презентація книжки Юрія Андрухо-

вича «Тут похований Фантомас».

Вінниця (вул. Соборна, 89):
22 грудня, 18:00 – ХроноТоп: дискусія «Кладовища Вінниці: 
минуле, сьогодення, майбутнє (?)». 

Івано-Франківськ (вул. Незалежності, 31):
20 грудня, 15:00, 5-й поверх – майстер-клас «Новорічне 
оригамі» для дітей від 10 років та дорослих. Реєстрація за тел. 
093-67-99-712 (участь можлива лише за умови попередньої 
реєстрац�).
22 грудня, 18:00, 5-й поверх – мистецький проект «Ч28» та 
відкриття виставки графіки Романа Шаблєвського.
24 грудня, 16:00, 5-й поверх – презентація збірки поезій 
Василя Андрушка «Колаж і…». Модератор Наталя Ткачик. 
Спільно з літературною агенцією Discursus.



спілкувалась 
ольга 

ворожбит т
иждень поспілкувався з 
шостим президентом 
Латвії Вайрою Віке
Фрейберґою під час її ві-

зиту до Києва, організованого по-
сольствами Латвії та Швейцарії в 
Україні у рамках проекту «Між-
народні лекції в Києві», про стра-
тегію ЄС щодо України, відмін-
ності між «новими» і «старими» 
державами Євросоюзу та проти-
дію російській пропаганді.

у. т.: в одній зі своїх лекцій ви 
кажете, що єс бракує плану 
«Б» у політиці, економіці 
тощо. Цей недолік дуже добре 
помітний зараз у питаннях, що 
стосуються україни. як єс на-
вчитися творити цей план «Б» 

на випадок, якщо план «а» ви-
явиться недієвим?

– Я зрозуміла, що в ЄС, хоч як 
дивно, не бажають мати план «Б» 
у дуже важливих ситуаціях, 
оскільки їм здається, що наяв-
ність вибору відразу розділить 
таку велику групу країн. Напри-
клад, коли у Євросоюзі хотіли 
прийняти нову Конституцію, я по-
вторювала: а що як одна з держав
членів накладе вето, адже в неї є 
таке право. Відповідь була: «Не 
треба про таке говорити, бо це 
означатиме дати людям зрозу-
міти, що є альтернатива». Відсут-
ність плану «Б» іноді є тактич-
ним вибором. У ЄС кажуть, мов-
ляв, ось маємо план «А», ми хо-
чемо це зробити і справді бажа-

ємо «забрати всіх на борт».  
А коли одна країна накладає 
вето, вони починають публічно 
обговорювати план «Б».

У випадку з Україною є багато 
аналітичних центрів і у вас, і за 
кордоном, які обговорюють, що 
має робити сама Україна й чим 
здатні їй допомогти інші держави. 
Я тут бачу чотири різні сценарії 
можливого розвитку, і всі вони 
включають дії Заходу та варіанти 
застосування санкцій, тому що 
ніхто не хоче ядерної війни. 

Вторгнення в Крим та його 
анексія стали сюрпризом для За-
ходу. Там точно цього не очіку-
вали, думали, що Будапешт-
ський меморандум поважати-
меться. Але ж ні. Коли його укла-
дали, то не мали й гадки про 
план «Б» також. Утім, всі варі-
анти, сценарії майбутнього 
України, все, що є центральним і 
найважливішим елементом, – це 
те, що українці роблять самі для 
своєї країни незалежно від того, 
скільки лишилося не захопленої 
іноземними військами території.

у. т.: через 10 років після приєд-
нання країн Балтії до єс ми досі 
говоримо про «нових» і «ста-
рих» членів. ви все ще відчуваєте 
різницю?

– Звичайно! 50 років кому-
нізму – це різниця. Це, безу-
мовно, позначилося на інфра-
структурі. Вона була жахливою. У 
Латвії частина доріг усе ще в пла-
чевному стані. Португалії вда-
лося вирішити цю проблему за 
допомогою Європи. У нас же так 
багато потреб, що ми не змогли 
зробити це навіть за її підтримки.

Або, наприклад, візьмімо нау-
кові лабораторії. Усі важливі до-
слідження проводилися в Москві 
у секретних інститутах в часи 
СРСР. Багато наших лабораторій 
такої інфраструктури не мають.  
Кілька років тому, коли мій пре-
зидентський термін уже закін-
чився, єврокомісар із питань на-
уки попросив очолити комітет, 
що оцінював новостворену Євро-
пейську дослідницьку раду, яка 
дає гранти на дослідження на 
всіх рівнях в Європі. Я запропо-
нувала поглянути на карту, де 
саме їх отримують, адже бачила 
невидиму залізну завісу, що про-
ходила через Європу. Усі пере-
дові наукові центри містилися на 
Заході й жодного на Сході. Я за-
питала, чи це правда, що у Схід-
ній Європі немає талановитих на-
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уковців. Відповідь була, що вони 
не відповідають західним крите-
ріям, які включають взаємодію з 
іншими університетами. Коли ви 
були за залізною завісою, то були 
відірвані від співпраці з кимось 
по той бік.

Річ у тім, що 50 років кому-
нізму залишили нас позаду в 
дуже багатьох аспектах і ми 
важко працювали, щоб наздо-
гнати. Деякі країни просувалися 
вперед швидше, у них кращі ре-
сурси. Польща на початку перего-
ворів про вступ мала стати чор-
ною вівцею Європи. Утім, вона 
пережила економічну та фінан-
сову кризу краще, ніж більшість 
західних держав, і нині перебуває 
в досить хорошому становищі, 
особ ливо порівняно з Грецією чи 
Іспанією. На сьогодні, як ви зна-
єте, є поділ між Північчю та Пів-
днем, і це підкреслюється час-
тіше, ніж твердження про «ста-
рих» і «нових» членів. Для країн 
Балтії та Польщі Східне партнер-
ство є одним із першочергових  
питань на порядку денному в ЄС. 
Латвія очолюватиме Раду ЄС із 1 
січня, і для неї Східне партнер-
ство буде поміж пріоритетів. Для 
таких країн, як Греція, Іспанія, 
Італія та Португалія, найбільший 
інтерес становить Африка. Утім, 
ЄС потрібна солідарність, щоб 
представники Естонії або Латвії 
теж входили до складу комітетів і 
стежили за проблемами з біжен-
цями, які їдуть до Італії чи Іспанії 
з Північної Африки. Так само пів-
денноєвропейські країни мають 
виявляти зацікавленість тим, що 
відбувається в Україні. Інакше ка-
жучи, Європа нині перебуває в 
процесі інтеграції. 10 років – це 
короткий період із погляду істо-
рії. На мою думку, вже багато зро-
блено. І, як на мене, європейці на-
віть не усвідомлюють наскільки. 
Але ще більше нам треба зробити.

у. т.: сьогодні україна змушена 
протистояти російській пропа-
ганді, і єс також повинен робити 
це. які методи ви, як психолінг-
віст, вважаєте найефективні-
шими у боротьбі з пропагандою в 
інформаційній сфері?

– Гадаю, вам потрібні неза-
лежні видання та журналісти
розслідувачі, котрі не оплачува-
лися б місцевими олігархами чи 
Росією. Я очолювала комітет, 
який мав оцінити плюралізм і 
свободу ЗМІ в Європі. Єврокомі-
сія не регулює цього, але ті пи-

тання є частиною європейських 
цінностей, вільної преси. Так 
ось, ми виявили, що ситуація зі 
свободою ЗМІ навіть в усталених 
демократіях не ідеальна. В Ан-
глії був величезний скандал з ім-
перією Руперта Мердока – у них 
існувала так звана комісія Леве-
сона, завдяки якій було вияв-
лено багато корупційних обору-
док між пресою, політиками і 
поліцією. Ми рекомендували, 
приміром, щоб газети зазначали 
на передовицях імена своїх ре-
альних власників, а не офшори 
десь на Віргінських островах або 
в Джерсі. Таку інформацію 
майже неможливо дістати. А 
щодо плюралізму думок, то це 
частина демократії. Наприклад, 
у Франції, купуючи ліву чи праву  
газету, ви розумієте, що саме ку-
пуєте. Поперше, маєте вибір, 
подруге, знаєте, що це таке. На-
томість пропаганда сприйма-
ється несвідомо і не залишає ви-
бору. Це як у Росії нині, коли все 
під контролем Кремля, що дуже 
небезпечно, бо ви можете зомбу-
вати населення, буквально про-
водити нейролінгвістичне про-
грамування, знову і знову повто-
рюючи те саме повідомлення.

у. т.: але російська пропаганда 
не така проста. вона сфокусо-
вана на окремих групах людей 
(правих чи лівих екстремістах, 
тощо). Їм надають інформацію, 
яка є почасти правдивою, по-
части ні. як боротися з цими гру-
пами ризику в суспільстві?

– Проблема в тому, на-
скільки ви можете їх контролю-
вати, не порушуючи основних 
принципів і свобод, якот сво-
бода слова, зборів і преси. Для 
мене, принаймні теоретично, 
людський розум не терпить по-
рожнечі, як не терпить її і при-
рода. Люди відчувають необхід-
ність ідеології, набору цінностей, 
чогось, у що вони можуть вірити. 
Взагалі це те, як розвинулися єв-
ропейські та західні цінності.

Ще не так давно в багатьох 
європейських країнах великою 
розвагою для населення було 
піти подивитися на страту. Ска-
сування Європою смертної кари 
– важливий крок, що сформував 
інше ставлення до людського 
життя. Такий розвиток відбува-
ється повільно, поступово. Я ска-
зала б, реальною основою демо-
кратії є найкращі, найцінніші 
набутки людського розуму й від-

бір та пристосування їх до наших 
днів. Утім, кожне нове покоління 
має переглядати їх знову. Вам 
потрібен стабільний, добре осві-
чений середній клас, який не 
тільки вміє читати, а й здатний 
розуміти і критично аналізувати. 
У нас було багато освітніх ре-
форм, які окрім основних мали 
дати дітям ще й навички кри-
тичного мислення. Це не так 
просто. Я вважаю, що основні 
навички, якот читання, письмо, 
арифметика, орфографія і 
запам’ятовування віршів, необ-
хідні для того, щоб розвинути 
критичне мислення, коли ваш 
розум дозріє і буде готовий до 
того. Багато людей – це дорослі 
діти, вони шукають лідерів, екс-
тремістські ідеології, що дає їм 
змогу почуватися ще більш важ-
ливими. Був випадок з хлопчи-
ком із Нормандії, який натрапив 
в інтернеті на оголошення про 
те, як стати мусульманином. У 17 
років він перейшов в іслам, а по-
тім довідався, що їм потрібні во-
їни для підготовки до джихаду. 
По їхав, здається, до Сирії, і тепер 
його можна побачити в ролику 
на YouTube з довгою бородою 
поміж людей, що відрізають го-
лови сирійським пілотам.

у. т.: які помилки, на ваш по-
гляд, були в політиці єс щодо 
росії? якою вона має бути те-
пер?

– Я сказала б, що Захід після 
розпаду Радянського Союзу мав 
надто романтичний погляд на 
Росію. І мені доводилося чути 
про такий образ, наприклад, від 
мого хорошого друга президента 
Франції Жака Ширака, який ви-
вчав російську ще в дитинстві та 
який дуже симпатизує цій країні. 
Франція досить далеко від РФ.  
Я запитала, чи його бачення Ро-
сії – то така собі тройка, яка бі-
жить по снігу, а поруч куполи 
церков, і він погодився з цим. 
Ширак вважав, що, оскільки ко-
мунізм зник як система, росіяни 
будуть схожі на нас. Ми добре 
ставитимемося до них – і вони 
будуть прихильні до нас. Тепер 
ви, українці, чуєте від європей-
ців, що маєте бути добрими до 
росіян і що вони тоді відповіда-
тимуть тим самим. Але цього не 
відбувається, і від того сумно. 
Сталін не був хорошим, Муссо-
ліні не був хорошим, Гітлер та-
кож. І боюся, що й Путін не є хо-
рошою людиною. 

БіограФічНа 
Нота
вайра віке-
Фрейберґа – 
шостий прези-
дент Латвії та 
перша жінка-
президент цієї 
країни. Була на 
чолі держави 
протягом двох 
термінів (1999–
2007). Під час її 
президентства 
Латвія стала 
членом ЄС і 
НАТО. Вайра 
Віке-Фрейберґа 
здобула док-
торський сту-
пінь у галузі екс-
перименталь-
ної психології в 
Університеті 
Мак-Ґілла у 
1965 році. 
Вільно говорить 
англійською, 
французькою, 
латвійською, іс-
панською та ні-
мецькою мо-
вами. Нині го-
лова Мадрид-
ського клубу –  
незалежної ор-
ганізації, чле-
нами якої  
є 95 колишніх 
демократично 
обраних прези-
дентів і 
прем’єр-
міністрів
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як російські війська  
23 серпня заходили на донбас
Чотири дні «брати» з РФ готувалися до розстрілу наших військ  
під Іловайском

25 
серпня біля села 
Дзеркальне Авмросі-
ївського району До-
нецької області наші 

війська захопили 10 російських 
десантників. Що вони робили за 
кількадесят кілометрів від дер-
жавного кордону в глибокому 
українському тилу, ніхто з віт
чизняних керівників достемен  но 
не пояснив і досі не вважає за 
потрібне це зробити.

Якщо подивитись на абсо-
лютно чесні схеми інформацій 
ноаналітичного центру РНБО за 
20ті числа серпня, то справді 
складається враження: підрозді-
лів РФ під Дзеркальним бути аж 
ніяк не могло. Інакше їм дове-
лось би прориватися з боями че-
рез блокпости ЗСУ.

Утім, коли ми зауважимо, що 
КПП «Маринівка» був захопле-
ний сепаратистами й російсь
кими загонами ще 13 серпня, а 
«Успенка» – кілька днів потому, 
то все стане на свої місця.

Однак війська РФ заходили в 
Україну не відразу по захопленні 
КПП «Успенка». Спочатку тери-
торію від Маринівки до Іловай-

ська зачищали роз віду  вально
диверсійні загони ворога. Уже 
15 серпня в інтернеті з’явився 
відеоролик зі знищеною у вели-
кій кількості українською війсь
ковою технікою в селі Степанівка, 
де була база нашої 30ї механізо-
ваної бригади. Приблизно тоді ж 
таки, 13–17 серпня, південніше та 
північніше села Амвросіївка (де 
був штаб Сектору Д) почали зни-
кати машини з військовослуж-
бовцями. Лише за ці дні в там   
тешньому «бермудському три 
кутнику» загубилося бли зь  ко 20 
військовослужбовців. Їх ня до ля 
досі невідома, але документи 
зниклих безвісти з’яви  лись на 
сайтах «ДНР» уже 24–25 серпня.

Підрозділи українських вій ськ 
із Сектору Д фактично залиша-
лись тільки в Кутейниковому, 
Амвросіївці та на Савурмогилі, 
тоді як територія навколо посту-
пово переходила під контроль ди-
версійних загонів, які планомірно 
вичавлювали наші блокпости.

19 серпня загони сепаратис-
тів почали штурм Савурмогили, 
але його відбила невеличка за-
лога (трохи більше ніж 40 бій-

ців). 22го атаки на гору було по-
новлено, причому перед тим із 
російської території було за-
вдано потужного артилерійсь
кого обстрілу, внаслідок якого 
меморіальна стела на честь ра-
дянських солдатів, які воювали 
там під час Другої світової війни, 
завалилась немов картковий бу-
диночок. Загони сепаратистів 
наступали за підтримки двох 
танків. Штурм було відбито. Се-
ред залоги двоє воїнів дістали 
поранення, одного контузило. 
Тимур Юлдашев після ураження 
голови перестав бачити. Потер-
пілих перенесли в підвал колиш-
ньої кафешки поруч із меморіа-
лом, перекриття якого надійно 
захищало від бомбардування. На 
щастя, в наступні два дні атак на 
Савурмогилу не було. Але й ева-
куювати поранених ті, хто зали-
шався в тилу, чомусь не квапи-
лися. За кілька кілометрів на 
схід, за селом Петровське, сто-
яли підрозділи 51ї мехбригади, 
але оборонцям гори вони не 
надавали жодної допомоги. До 
Савурмогили намагалися про-
битися 17 спецназівців із 3го 
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Танк Т-72 М1М із замазаним бортовим 
номером на російських позиціях
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полку та підрозділи 2го баталь-
йону тероборони «Горинь», од-
нак їм завадив супротивник.

Тим часом російські війська 
ще від 17 серпня (як стверджу-
вали полонені десантники) го-
тувалися до «навчань» на тери-
торії Донбасу. Десантникам бу
ло наказано зафарбувати номе 
  ри на бойових машинах і нама-
лювати білі кола (крапки). У ніч 
із 23 на 24 серпня підрозділи 
98ї повітрянодесантної диві-
зії РФ (а може, й інші війська) 
пройшли з КПП «Маринівка» в 
район Іловайська полями при-
близно за маршрутом: Мари-
нівка – Степанівка – Мануйлів
 ка – Велика Шишівка – Русь  ко
Орлівка – Покровка – Іловай  ськ. 
Аби максимально забезпечити і 
приховати цей рух, диверсійні 
загони сепаратистів пересува-
лися паралельно до колони, 
прикриваючи її з боку україн-
ських військ. Наприклад, коли 
росіяни проходили Мануйлівку, 
диверсійні загони займали село 
Петровське на південь від неї.

Прибувши вранці 24 серпня 
до Іловайська, війська РФ від-
разу вступили в бій із україн-
ськими частинами, що там пере-
бували. Так, у залізничне депо, 
де стояли підрозділи батальйо-
нів «Миротворець» та «Херсон», 
в’їхав танк Т72 без жодних роз-
пізнавальних знаків із замаза-
ними цифрами (біле коло, пев
 но, нанести не встигли), який 
відразу обстріляв… позиції сепа-
ратистів. Потім, розібравшись у 
ситуації, танкісти повернули 
баш  ту в бік депо.

Тим часом російські десант-
ники разом із диверсійними за-
гонами почали, планомірно за-
ймаючи територію, рух на пів-
день до Старобешевого та Кутей-
никового. Власне, під час цієї 
операції наші війська й захопили 
10 російських десантників.

Але ж до фатального 29 серп
 ня, коли в «зеленому коридорі» 
було розстріляно колони з укра-
їнськими бійцями, що відсту-
пали з Іловайська, залишалося 
ще кілька днів. Що робили ро-
сійські підрозділи весь цей час?

Щоб відповісти на це запи-
тання, треба було у вересні по-
трапити в поля Амвросіївського 
чи Старобешівського району й 
на власні очі побачити яскраві 
сліди перебування росіян: гори 
побутового сміття, стріляних 
гільз, ящиків ізпід боєприпасів.

Приміром, між селом Чу-
маки та хутором Горбатенко є 
велике поле із трьома спале-
ними КамАЗами посередині. На-
вколо нього – знищена колона 
нашої військової та цивільної 
техніки, а також поодинокі під-
биті бронемашини й вантажівки. 
Через це місце намагалася про-
йти українська колона, рухаю-
чись «зеленим коридором» від 
сіл Многопілля та Червоносіль-
ське на Старобешеве.

Будьхто з місцевих мешкан-
ців міг побачити понівечену вій-
ськову техніку, нагромаджену 
там, і покопирсатися в ній усе-
редині. Згадані КамАЗи помітно 
відрізняються від решти машин. 
На дверях вантажівок, попри те, 
що вони обгоріли, помітно сліди 
від погано намальованих білих 
кіл. Довкруж пакети з написом 
«Военторг. Индивидуальный ра-
цион питания», подерті камуф-
ляжі Збройних сил РФ «цифра», 
десантні тільняшки, інше побу-
тове сміття російського вироб-
ництва. Зокрема, чимало пля-
шок від води «Зеленый городок» 
(«Освящена архиепископом Ива 
новским и Кинешемским Амвро-
сием»), виробник – ТОВ «Живая 
вода», Росія, Івановська область, 
селище Ломи.

Туттаки на полі безліч ящи-
ків ізпід боєприпасів, а також 
стріляних гільз та артилерій-
ських набоїв, що були попсуті в 
момент вибуху вантажівок. На 
гільзах чітко позначено тип та 
калібр: «Уменьшенный Ж10А 
122Д30». Це від снаряда, яким 
стріляють із далекобійної 122мі-
ліметрової гармати Д30.

У війську Російської Федера-
ції гаубиці Д30 були офіційно 
зняті з озброєння на початку 
2013 року. Принаймні так напи-
сано у відкритих джерелах. Але 

це не зовсім відповідає дійсності: 
під час переозброєння армії РФ 
Д30 як легкі гаубиці зберегли в 
повітрянодесантних частинах.

Поруч із КамАЗами візуально 
можна було визначити позиції 
12 або 13 гармат. В одній зі спале-
них машин несподівано виявили 
кілька документів, які беззапе-
речно свідчать про належність 
гармат і вантажівок. Це «Те-
традь для решения задач по 
стрельбе и управлению огнем и 
тактике командира 1 гав 2 габатр 
гаубичного артиллерийского ди-
визиона войсковой части 62297» 
та «Формуляр Д30А № Х545  
2 габатр». Якщо перекласти ци-
вільною мовою, то ці документи 
належали 2й гаубичній артиле-
рійській батареї 1065го гвардій-
ського артилерійського полку 
Російської Федерації. У «Форму
ля рі» під багатьма нотатками 

стоїть підпис командира згаданої 
одиниці  гвар  дії капітана Любі-
мова.

1065й гвардійський артиле-
рійський полк дислокується в Ко-
стромі й разом із 217м та 331м 
парашутнодесантними на  лежи
 ть до 98ї гвардійської повітряно
десантної Свірської Червонопра-
порної ордена Кутузова дивізії 
(штаб у місті Іваново).

Отже, артилерійський полк 
належить до того самого з’єд
нан  ня, що й захоплені 25 серпня 
нашими військами 10 російських 

Місце роз-
ташування 
1065-го гвар-
дійського арти-
лерійського 
полку військ 
РФ
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від села чумаки й далі  
На схід аж до іловайська 
Залишилося чимало 
польових укріпле  Нь, 
поБудоваНих 
російськими війсь  ками



десантників. Полонені служили 
у 331му парашутнодесантному 
полку. Один із них на допиті, за-
пис якого виклали в інтернет 
(але тепер хтось видалив звідти), 
стверджував, що він та його то-
вариші зайшли в Україну в скла
 ді батальйоннотактичної групи, 
до якої належали десантники, 
сапери, розвідники, артилерій-
ський дивізіон і частини забез-
печення на 30 бойових маши-
нах, 18 самохідноартилерій  сь 
ких установках (САУ) «Нона» та 
автотранспортних засобах.

98ма повітрянодесантна ди 
візія нині у процесі переозбро-
єння, але міняють у ній на нові 
переважно БТР та БМД. Артиле-
рійські системи «Нона» поки що 
залишаються радянського зраз
 ка. У 331му полку їх точні-
сінько 18. Тобто в Україну вони 
зайшли всі.

На озброєнні 1065го арти-
лерійського полку налічується 
18 САУ 2С9 «Нона» та 12 гаубиць 
Д30. Чи використовували в 
поході проти України «Нони» 
1065го полку, наразі сказати 
важко. Але гаубиці «зайшли» 
всі.

Зазвичай 331й та 1065й 
полки ніколи не «ходять» окре
 мо від 217го парашутнодесант 
ного з Іванова (так, наприклад, 
було під час вторгнення до Гру-
зії). Прямих доказів участі цієї 
частини в іловайських подіях 
поки що немає. Але наші війсь 
ковослужбовці, які перебували в 
полоні російських військ 29–31 
серпня, чітко зазначають, що ба-
чили десантників як із Костро
 ми, так і з Іванова.

Неподалік артилерійських 
позицій є добре побудована лі-
нія піхотних укріплень з ходами 
сполучення та кулеметними 
гніздами. Тут теж російські ка-
муфляжі, військторгівські ко-
робки зпід харчів та пляшки 
івановського розливу. Є і кілька 
посудин ізпід води «Горный 
родник» (виробництво «Терское 
месторождение»), що може свід-
чити про перебування тут крім 
івановських десантників якихось 
військових із Північного Кав-
казу. На краю російських пози-
цій – два підбиті танки Т72М1 
(модернізований). На башті од-
ного з них – ретельно замазані 
фарбою бортові номери. Техніки 
такого типу в Україні не було в 
принципі, бо її почали виро-
бляти вже після розпаду Радян-

ського Союзу, а з «довісками» – 
взагалі тільки в останні роки.

На озброєнні 98ї дивізії тан-
ків немає зовсім. Але Т72М1М, 
знищені на краю позицій де-
сантників РФ, майже такі самі, 
як той російський, на якому вою-
вав наш полковник Євген Сидо-
ренко і який належав до 8ї окре-
мої механізованої бригади Зброй 
них сил Російської Федерації, 
дислокованої в Чечні. Не виклю-
чено, що ці танки також нале-
жали 8й або якійсь іншій меха-
нізованій бригаді з Північного 
Кавказу й були надіслані на під-
кріплення десантникам.

Не виключено, що саме 8ма 
бригада залишила по собі гори 
дерев’яних ящиків ізпід проти-
танкових ракетних комплексів: 
«Фагот», «Шмель», «Муха». По-
декуди в цій тарі збереглись ро-
сійські «упаковочные листы» 
2005 року. Вони підписані під-
полковниками Моісєєвим, Тіуно-
вим, старшим прапорщиком Ку-
батовим (начальник сховища – 
старший прапорщик Дубнов).

Від села Чумаки й далі на 
схід аж до Іловайська залиши-
лося чимало польових укріпле
 нь, побудованих російськими 
війсь  ками. По пляшечках із на-
писами «Зеленый городок» та 
«Горный родник» можна легко 
й майже безпомилково визна-
чити, де стояли які війська.

Іще одна цікава й велика ар-
тилерійська позиція була на пів-
день від села Петровське. Тут теж 
можна спостерігати капітально 
зведені позиції для стрілецьких 
підрозділів із брустверами та ку-
леметними гніздами, а також 
ямами, що їх наповнює вій сь
ковопобутове сміття. Вій сь 
кторгівські упаковки зпід індиві-
дуального харчування з написом 
«Армия России» (іншого типу, 
ніж у десантників) красномовно 
свідчать: тут стояли бійці схід-
ного сусіда. Відразу за лінією око-
пів – цілі гірки стріляних гільз, 
якщо судити з написів, від 152мі-
ліметрових гаубиць 2А65 «Мста». 
Останні перебувають на озбро-
єнні лише сухопутних вій ськ, а 
отже, можуть належати мотострі-
лецьким або танковим частинам.

Пізніше (а саме 29–30 серп
 ня) місцеві мешканці оповідали 
полоненим українцям, яких 
утриму    вали російські військовос-
лужбовці, що війська РФ готува-
лися зустріти їх з Іловайська 
кілька днів: рили окопи, спору-

«Фірмові» військторгівські коробочки 
та документи, які лежали поруч зі 
спаленими російськими КамАЗами
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джували укріплення, навіть 
установлюва  ли військові містечка 
(їх на південь від Іловайська не 
мен  ше ніж чотири). Зокрема, 
одне було біля Дзеркального, де 
25 серпня захопили згаданих 10 
десантників. Цікаво, що перед 
тим у селі стояв підрозділ 51ї 
бригади Збройних сил України. 
На жаль, відступаючи звідти, 
наші хлопці покинули чимало 
техніки. А потім туди прийшли 
російські десантники, про що 
красномовно свідчать традиційне 
військторгівське побутове сміття 
та кілька подертих і закривавле-
них камуфляжів«цифр» вироб-
ництва РФ.

Крім 98ї повітрянодесант 
ної дивізії та 8ї окремої механі-
зованої бригади більшменш 
точно встановлено участь у роз-
стрілі українських військ під Іло-
вайськом іще двох російських 
з’єднань. Одне з них – це 31ша 
десантноштурмова бригада, 
двох вояків із якої було полонено 
ще під час боїв у Іловайську, а ві-
део з ними викладено в інтернеті.

Другу частину можна визна-
чити поки що умовно. Йдеться 
про «курську танкову дивізію» (за 
словами бійців батальйону «Дон-

бас»), яка перебувала в селі Чер-
воносільське 29 серпня, коли туди 
пробились донбасівці. Їх зустріли 
вогнем… кілька російських танків 
Т80, а захоплені в полон 20річні 
солдатиконтрактники казали, 
що вони з Курська. Вочевидь, це 
був підрозділ 1ї окремої танкової 
бригади Збройних сил РФ. Її штаб 
заквартирований у місті Богучар, 
а один із батальйонів (колишній 
6й гвардійський мотострілець-
кий ЧелябінськоПетраковський 
Червонопрапорний полк) – у 
Курську. На озброєнні цього під-
розділу справді 13 танків Т80.

Варто згадати і ще про одну ці-
каву знахідку: збитий безпілотник 
ізраїльського виробництва № 93, 
який валявся на полі неподалік 
села Новозар’ївка. Саме такі лі-
тальні апарати масово закупило 
російське оборонне відомство у 
2012 році. Пізніше їх скопіювали 
й почали випускати також на ро-
сійських підприємствах.

Значна частина регулярних 
військ РФ вийшла з території 
Донбасу приблизно наприкінці 
серпня – на початку вересня 
2014 року, залишивши за собою 
чимало сміття, серед якого тра-
пляються й цікаві документи.

Велика кількість матеріалів, 
що підтверджують присутність 
російських частин на Донбасі, 
потрапила до рук офіцерів із Го-
ловного управління розвід  ки 
Збройних сил України. Але  
будьякі прохання надати їх для 
експонування в музеях та на ви-
ставках чомусь уперто блокує 
наше вище військове керівни-
цтво. Загадковим чином зникло 
з інтернету і щонайменше два ві-

део з допитами російських де-
сантників, де було озвучено 
ціка ві деталі про склад та за-
вдання батальйоннотактичної 
групи 331го пара шутнодесант
ного полку. Взагалі останнім ча-
сом складається враження, що у 
приховуванні матеріальних до-
казів наявності регулярних 
військ РФ на Донбасі зацікав-
лена не тільки Москва… 

фронт|НА чАСі

складається вражеННя, 
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к
адрове питання в країні на порядку денному 
серед найперших. Кого призначати на відпо-
відальні посади, кого звільняти, кого зали-
шати після прискіпливого рентгену люстра-

ції? Справді, це не жарти: кому персонально можна 
довірити державу в стані кризи й смертельної не-
безпеки?
Рішення залучити до керівництва окремих мініс-
терств досвідчених іноземців викликало бурхливу 
реакцію в суспільстві. Одні палко його вітають, і в 
цьому захваті водночас неозброєним оком чита-
ється комплекс неповноцінності: хай там що, а 
будьякі варяги облаштують наше життя краще, 
ніж ми самі. Інші почуваються ображеними: невже 
зпоміж 46 млн українців неможливо знайти тих, 
кого можна пустити за важелі?
Якщо прибрати з цих реакцій особисті мотиви 
(«чому не я, чому не мене, я ж тут такий розумний, 
на дивані?»), слід констатувати фундаментальну 
кризу довіри до правлячого класу – не до окремої 
партії чи клану, до кла
 су загалом, кризу, яка 
після Революції гідності 
не згасла, а, навпаки, 
розпалилася. Будьхто, 
потрапляючи або до ви-
конавчих органів, цен-
тральних чи місцевих, 
або до парламенту, ав-
томатично стає об’єктом 
не просто підозр, а зне-
ваги й часом лютої ненависті, і нічого тут не 
вдієш. Це невроз, який лише частково виправ-
довується сумнівним персональним складом 
партійних списків у новій Раді. Підозрювати функ-
ціонера – діло святе, на тому стоїть демократія, а от 
знущатися з нього за фактом належності до влади, 
перепрошую, ознака плебейства.
Ось тут раптом і реанімується гасло патріотизму 
як критерію кадрової політики: мовляв, що 
краще – патріот чи фахівець, що важливіше – 
чистота намірів чи кваліфікація? Як на мене, по-
становка завдання трохи інфантильна. «Ді-
вчинко, кого ти більше любиш – тата чи маму?» 
В такому разі варто знову визначитися, кого вва-
жати патріотом і що вважати патріотизмом. Рік 
тому це питання не стояло: патріотами були всі, 
хто на Майдані чи за Майдан, і, наскільки я 
пам’ятаю, за мовчазною домовленістю розбіж-
ності в платформах чи ідеологічних уподобаннях 
не обговорювалися. Навіть найрадикальніші 
представники політикуму, виходячи на сцену, 
утримувалися від необережних висловлювань чи 
потенційно дражливих пунктів у своїх програ-
мах, а на барикадах узагалі було не до того.

Припустімо, після виборів захисників націоналізму 
в його спорохнілій «інтегральній» версії серед осно-
вних діючих сил немає. Чесно кажучи, трохи шкода, 
бо це робить нібито вже неактуальною необхідність 
визначитися з основними постулатами. Наскільки я 
можу спостерігати, в обігу перебуває кілька версій. 
1. Патріотизм – це єдина державна мова, виши-
ванка, опір Кремлю, повернення в анкету графи 
«Національність» і «Вечорниці» на УТ1. 2. Патріо-
тизм – це державна мова (без питань), вишиванка 
(це круто), опір Кремлю (пішли нафіг), біометрич-
ний паспорт (безвізовий режим), Семесюк, Єрмо-
ленко та «Океан Ельзи». 3. Патріотизм – це дер-
жавна мова (хоча не факт), опір Кремлю (але зі збе-
реженням культурного обміну) ну й паспорт, безу-
мовно, але ніякого Яника з бандитами. Не забу-
ваймо ще один безпосередній і нині актуальний 
вияв патріотизму: з АКМ у бліндажі або в клопотах 
щодо постачання чергової партії бронежилетів для 
фронту. Мирити ці різновиди, тим більше що в ре-

альному житті вони 
частково перетинаються, 
інколи в одній особі на-
вряд чи продуктивно.
Для себе я вже визна-
чився й поспішаю поді-
литися: бути патріотом 
своєї країни означає ба-
жати, щоби вона була 
взірцем дотримання 
прав і свобод (включно з 

правом на рідну мову й культуру щонайменше 
двох третин досі дискримінованих у цьому від-
ношенні громадян), що автоматично означає 

повну не лише політичну, а й ментальну незалеж-
ність від східного сусіда, оскільки протилежне не-
минуче передбачає чуже господарювання й більш
менш м’яку диктатуру в супроводі відповідних роз-
ладів свідомості. А ще, як на мене, це прагнення 
того, щоб моя країна за рівнем легкості ведення 
бізнесу перемістилася у верхню частину рейтингу, 
бажано десь між Південною Кореєю та Норвегією, і 
тоді мої друзі та родичі, працьовиті люди й чудові 
фахівці у своїх галузях, не шукатимуть собі застосу-
вання за кордоном. Ну й ще кілька дрібниць на 
кшталт доступної медицини, якісної освіти та гід-
ної старості. Мало не забув: патріотизм означає по-
рядність, бо непорядній людині цілком байдуже, 
яку владу дурити й за якого режиму красти. Ось так 
буквально: порядність = патріотизм. І навпаки.
Ну а кваліфікація… Якщо заради забезпечення 
цього треба покликати варягів, то я не заперечую. 
Мою національну гідність це ніяк не ображає. Тим 
більше, коли в нас буде втілено всі мої мрії, тут така 
міжнародна конкуренція почнеться! 

автор:
юрій макаров

патріотиЗм оЗНачає 
порядНість,  

Бо НепорядНій людиНі 
Цілком Байдуже, 

яку владу дурити й  
За якого режиму красти

про маму,  
тата і кваліфікацію
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Що вирішують із кадрами?
м

ало хто з тих, хто цікавиться цією тема-
тикою, не знає сакраментального гасла 
часів сталінського СРСР: «Кадри вирі-
шують все». Якість рішень українських 

кадрів яскраво демонструє нинішній соціально
економічний стан України. Справді, кадрова полі-
тика – потужний чинник поступу або деградації і 
занепаду держави.
    Адже сотні тисяч керівників на всіх рівнях ухвалю-
ють рішення і реалізують їх на практиці. Від їхніх ін-
телектуальних можливостей, професіоналізму, мо-
ральних засад залежить дуже багато. Ці люди, за на-
явності політичної волі перших осіб країни, можуть 
або сприяти тріумфу перетворень, або забезпечити 
цілковитий провал унаслідок тихого саботажу. Од-
нак чиновники не є носіями абсолютно вільного ви-
бору – вони «вписані» в ту чи іншу систему: правову, 
технологічну, звичаєву тощо. Тому навіть інфільтра-
ція, «десант» прогресивних менеджерів з елітною за-
рубіжною освітою навряд чи зможе щось суттєво 
змінити без зламу системи, а кадрова політика є од-
ним із найсуттєвіших її елементів. Поміж наріжних 
каменів тієї системи – корупція як важіль подолання 
тотального бюрократичного застою. Себто це не 
лише моральна вада і 
злочин із погляду права, 
а й чинник функціону-
вання державної ма-
шини, завдяки якому 
вона бодай якось працює 
і бодай щось таки ро-
биться. Проте є сумніви, 
що в сучасній Україні 
можна «пробити» 
якийсь прогресивний 
проект без використання 
корупційних механізмів 
так званої особистої заці-
кавленості клерків. Інший важливий елемент 
системи – це майже абсолютна непрозорість ка-
дрових призначень від найвищих до найнижчих 
сфер. Якщо навіть у парламенті, кадровий склад 
якого формується найбільш публічно (порівняно з 
іншими гілками влади), чимало кадрових рішень 
ухвалюється в результаті підкилимних домовленос-
тей і змов, то що вже казати про Адміністрацію пре-
зидента, Кабінет Міністрів та судові органи.
Дозволю собі навести невеличкий текст про одну 
державну машину. «Страшенно неповоротким було 
діловодство: деякі документи належало завіряти в 
чотирьох інстанціях тридцятьма і більше підписами. 
І це вже після того, як грамоту підписала вища особа 
пурпуровими чорнилами. Рішення звичайно застря-
гали в нескінченних бюрократичних коридорах 
влади.
Монархи розгортали регулярні кампанії боротьби з 
тяганиною, для цього створювалися нові й нові на-
глядові інстанції. Вирішити щось можна було тільки 
через особисті зв’язки. Хабар став нормальною фор-
мою ділових стосунків... Скаржитися на начальство 
видавалося справою безнадійною. Які з численних 
законів чинні, ніхто не знав. Судді й чиновники 

пов’язані «філією». Домагаючись покори мас, уряд 
штучно підтримував стабільні ціни, здійснюючи за-
ради цього жорсткий контроль над ремісництвом і 
торгівлею...» Ні, то не про сучасну Україну. То про Ві-
зантію. До речі, «філія» – це у візантійському кон-
тексті корупція. І всьому описаному вище неподоб-
ству ніяк не заважало римське право, що було осно-
вою публічного життя згаданої імперії та розвине-
них європейських правових систем. Як і в Україні ко-
рупції жодним чином не заважають демократія і 
правова держава. Хоча буде справедливо зазначити, 
що в нас ідеться радше про псевдодемократію і псев-
доправову державу, коли побутує лише якась зо-
внішня оболонка, а не внутрішня сутність цих явищ, 
те, що ЖанПоль Сартр називав «мертвими фор-
мами буття». На жаль, державний апарат України 
нині більше нагадує відповідний апарат Візантії, ніж 
європейських і північноамериканських держав. Ця 
адміністративна машина здатна звести на пси (і зво-
дить!) будьякі прогресивні поривання. Без її доко-
рінної зміни шансів на оновлення і позитивні 
перетворення немає. Фактично нинішня система 
управління в нашій країні є трохи перефарбова-
ною радянською, однак працює набагато гірше за 

неї, бо немає притаман-
них їй пришвидшувачів
на  гля  да  чів в особі КПРС 
і КГБ. Брак контролю і 
залякування робить цю 
радянську систему само-
достатньою, такою, що 
працює лише на себе.
    І саме під себе, під свої 
іманентні закони сис-
тема шукає кадри, більш 
чи менш швидко відки-
даючи тих, хто не впису-
ється в її жорсткі параме-

три. Досить тут згадати ексміністра економіки 
пана Шеремету з його західною освітою і міжна-
родним досвідом, який не зміг працювати за 

схемами Кабміну і Держплану (формально він в 
Україні відсутній, а дефакто дуже навіть відчутний) 
з їхнім нестримним бажанням керувати економікою 
замість запроваджувати тонкі механізми заохочення 
та стимулювання. В Україні дотепер є попит не на 
економічних геніїв, а на «міцних господарників» із 
«командирським голосом». Адже багато чого треба 
робити в ручному режимі, задовольняючи інтереси 
олігархічних кланів і розподіляючи західні позики 
так, щоб не скривдити своїх людей. 
Під такий колорит потрібні відповідні гнучкі й чут-
ливі кадри, які керуються не абстрактними еконо-
мічними і політичними гаслами, а розумінням по-
треб моменту й повагою до реальної картини стосун-
ків у найвищих ешелонах влади. То чи варто дивува-
тися, що в Україні всі реформи нищаться або спотво-
рюються бюрократичним «Левіафаном», який син-
тезований із клановоолігархічною системою, утво-
рюючи з нею єдиний комплекс? І поки що не бачимо 
жодних ознак, які свідчили б про наміри чинної 
влади радикально й докорінно змінити ситуацію. 

автор:
 ігор лосєв

в украЇНі корупЦіЇ Ніяк  
Не Заважають демократія 

і правова держава.  
хоча Буде справедливо 

ЗаЗНачити, Що в Нас 
ідеться радше про 
псевдодемократію  

і псевдоправову державу

про маму,  
тата і кваліфікацію
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автор: 
олександр 

крамар

у пошуку нових людей
Як подолати дефіцит якісних кадрів у державному секторі

у
країна стрімко рухається 
до повномасштабної ката-
строфи. І порятуватися 
може лише провівши кар-

динальні реформи та повноцінно 
задіявши людський потенціал. 
Адже нинішні проблеми зумов-
лені дефіцитом не так валюти чи 
інших ресурсів, як людей, здат-
них ними ефективно розпоря-
джатися в загальносуспільних ін-
тересах.

Ідеться не про альтруїзм чи 
самопожертву (наївне очіку-
вання цього лише створює жив-
лющий ґрунт для нових шахраїв і 
для грабування ними недограбо-
ваного). Досить готовності вбуду-
вати власний успіх у стратегію 
загального процвітання, не 
пов’язуючи його з мародерським 
уриванням тисяч ціною збитків 
країні на мільйони чи мільйонів 
за рахунок утрати нею мільярдів.

НеБеЗпечНі ілюЗіЇ
Думка, що кадрову проблему 
країни вирішить запрошення 
кількох десятків чи сотень «варя-
гів», не менш наївна, ніж поши-
рене досі серед українців споді-
вання на «доброго царя» чи «ме-
сію». Залучення фахівців іззовні 

може бути до певної міри ко-
рисне, але точно не стане пана-
цеєю, як це намагаються подати 
його ініціатори у владі.

Так, глава Адміністрації 
президента Борис Ложкін уже 
пропонує терміново прийняти 
закон, який дозволить інозем-
ним управлінцям тимчасово 
обіймати держпосади навіть 
без зміни громадянства. Мов-
ляв, «багато хто говорить, що в 
нас достатньо і своїх кадрів. 
Але, бажаючи побачити в но-
вому уряді людей нової якості, 
без конфлікту інтересів, із ви-
сокими цінностями, ми почали 
пошук кандидатів на посади мі-
ністрів через національну раду 
реформ і за допомогою кращих 
хедхантерів. Але на подив вия-
вили, що підходящих людей 
дуже мало».

Проте поверхове рихтування 
олігархічнокорупційної моделі 
із задіянням іноземних мене-
джерів швидше загрожує її по-
творною модифікацією: за-
гальну ситуацію в країні контро-
люватимуть ті, хто й нині, – олі-
гархи, але вищу ефективність 
«господарям життя» із західною 
педантичністю забезпечувати-

муть привізні високооплачувані 
управлінці.

Якщо така мода набуде роз-
маху, ризикуємо опинитися в си-
туації, коли всі провідні посади 
як у державному, так і в приват-
ному секторі перейдуть «успіш-
ним менеджерам» із зарубіжжя, 
а за громадянами країни буде за-
кріплено роль не спроможних ні 
на що, окрім прислуговування та 
виконання їхніх доручень. У та-
кому контексті виникають сер-
йозні сумніви щодо мотивова-
ності самих цих іноземців прово-
дити глибинні зміни в інтересах 
більшості саме українського сус-
пільства, а не безпосередніх на-
ймачів з олігархату.

Змінити свою країну мусять 
самі українці. Для цього потрібно 
діагностувати проблему, яка при-
звела до критичної ситуації зі 
справді якісними управлін-
ськими й загалом кваліфікова-
ними кадрами, та забезпечити 
політичну волю для її вирішення 
по суті.

історія хвороБи
Проблема низької якості й знач
ної корумпованості кадрів зумов-
лена спотвореною системою мо-
тивації, яка утвердилася в дер-
жавному секторі України за роки 
незалежності. Унаслідок відсут-
ності політичної волі до рефор-
мування державного управління, 
правоохоронної та судової сис-
тем, освіти й медицини не лише 
не існувало жодних стимулів для 
заміни чи перевиховання радян-
ських кадрів, а й відбулася їхня 
потворна мутація.

В умовах поширення хай і не-
досконалих ринкових відносин у 
комерційній та виробничій сфері 
державний сектор залишався за-
повідником совка. Ключовою 
його проблемою був низький рі-
вень оплати праці за виконання 
прямих обов’язків усіх без ви-
нятку працівників: від високопо-
садовців до звичайних чиновни-
ків, суддів, прокурорів, правоохо-
ронців, учителів чи лікарів. Він 
значно поступався не лише ре-
альним доходам людей аналогіч-
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ної кваліфікації у приватному 
секторі, а й найчастіше не давав 
змоги елементарно виживати.

У приватному секторі низькі 
офіційні доходи компенсувалися 
більш чи менш високими «кон-
вертними». Попри порушення 
закону через несплату всіх фіс-
кальних та соціальних відраху-
вань, неоподаткований дохід у 
приватному секторі не посла-
блював мотивації виробників то-
варів та послуг. Ба навіть був за-
звичай іще одним стимулом під-
вищення їхніх якості та конку-
рентоспроможності (хоча нега-
тивним чином позначався на на-
повнюваності бюджетів і поза-
бюджетних фондів, а відтак на 
економічній мотивації кадрів 
державного сектору).

Натомість неофіційний дохід 
у держсекторі міг з’явитися лише 
як корупційний, а відтак мав діа-
метрально протилежний вплив 
на якість і ефективність послуг.

Щоб отримати «бонус», висо-
копосадовець або чиновник мав 
порушити природний плин про-
цесів і не краще виконувати свої 
прямі обов’язки (бо за це йому 
ніхто не доплатив би), а створю-
вати проблеми на рівному місці 
громадянам та бізнесу, щоб потім 
узяти гроші за їх вирішення. 
Суддя – не гарантувати верховен-
ство права, а продавати рішення, 
за які його готові були озолотити. 
Правоохоронці та прокурори, не 
маючи шансів одержати неофі-
ційний дохід за підтримання пра-
вопорядку та притягнення до від-
повідальності злочинців, зму-
шені були продавати «дах» та ін-
дульгенцію від покарання тим, 
хто міг їх купити, або ж переслі-
дувати тих, кого їм замовили.

Учитель чи викладач не міг 
претендувати на додаткову  плату 
в конверті за надання кращих 
знань, бо ж «освіта в нас безко-
штовна». А отже, міг отримати 
лише за те, що заплющував очі на 
неуспішність (тобто погіршення 
рівня освіти), закладав коруп-
ційну маржу в примусовий про-
даж учням непотрібних книжок, 
нав’язував репетиторство тощо. 
Медик мусив заробляти на страте-
гії лікування за принципом «важ-
ливий процес, а не результат», 
відсотках від дорогих препаратів, 
часто непотрібних, а то й шкідли-
вих для здоров’я пацієнтів.

Усі зайняті в державному сек-
торі, хто прагнув бути успішним 
чи бодай утримувати себе та свої 

сім’ї, мали адаптуватися до спо-
твореної системи мотивацій, пе-
ребуваючи в постійному пошуку 
нових можливостей для монети-
зації свого посадового стано-
вища, які були хіба що корупцій-
ними. Хто не вмів чи не бажав ді-
яти за таким алгоритмом, або по-
кидав відповідну сферу, або при-
рікав себе й родину на злидні.

Та в будьякому разі це нічого 
не змінювало по суті: за законом 
природи ключові позиції у відпо-
відних сферах посідали (і ста-
вали прикладом для насліду-
вання більшості колег) саме ті, 
хто краще й швидше адаптувався 
до нових реалій, а не ті, хто з ви-
соких шляхетних мотивів ішов 
на добровільну евтаназію.

Орієнтація зайнятих у держ-
секторі на отримання єдино 
можливого в нинішній системі 
компенсатора низьких офіцій-
них зарплат – корупційного до-
ходу – підлаштовувала під себе 
приватний сектор. Щоб уник-
нути проблем, «повирішувати 
питання», дістати прибуткове 
держзамовлення чи здобути 
освіту, не потрібно було осо-
бливо перейматися власною за-
конослухняністю, конкуренто-
спроможністю чи рівнем знань/
кваліфікації. Належало орієнту-
ватися на той чи той корупцій-
ний платіж.

Таким чином, замість вина-
городжувати працівників дер-
жавного сектору за виконання 
прямих посадових обов’язків і 
роботу на благо суспільства гро-
мадяни підгодовували їх через 
корупційний податок. І останній 
невпинно погіршував ситуацію в 
країні.

Кадрові призначення щораз 
дужче нагадують феодальну сис-
тему роздачі посад «у корм-
ління»: за те чи те крісло чинов-
ник віддає своєму патронові 
частку чи сплачує разовий хабар, 
після чого сам відбиває викла-
дену суму з відсотками, зловжи-
ваючи службовим становищем. 
За такої системи заробітна плата 
не має жодного значення. Якщо 
і є страх звільнення через низьку 
результативність роботи, то че-
рез утрату не офіційної зарп-
лати, а корупційних доходів, 
прив’язаних до посади.

У цій ситуації безглуздо очі-
кувати успіху в боротьбі з коруп-
цією чи підвищення якості ро-
боти зайнятих у державному сек-
торі. Адже не за те працюють. Без 

хабарів жодна, навіть найвища 
посада з нинішнім рівнем оплати 
не варта того, щоб на ній три-
мався бодай наскількись ефек-
тивний у певній галузі фахівець: 
у приватному секторі він заро-
блятиме значно більше.

Із цієї ж таки причини не ді-
ють вертикальні механізми 
контролю. Як керівник може ви-
магати, щоб його призначенець 
чи підлеглий відмовився від ко-
рупційних доходів або краще ви-
конував прямі посадові обов’язки, 
якщо він усвідомлює, що не зна-
йде кращого спеціаліста за ту 
саму офіційну зарплату? Або й у 
низці випадків отримав чи отри-
мує від підопічного гроші за пере-
бування того на посаді…

роЗімкНути коло
Досі обурення суспільства коруп-
цією та хабарництвом за низької 
якості надаваних послуг у дер-
жавному секторі виливається в 
очікування, протилежні потріб-
ним для зміни ситуації. Замість 
наполягти на заходах, якими 
було б подолано спотворену мо-
тивацію, щоб зменшити зловжи-
вання, посилити зацікавленість 
людей у виконанні прямих поса-
дових обов’язків задля суспіль-
ства, українці легко погоджува-

лися з популізмом політиків (обі-
цянки урізати офіційні зарплати 
чиновникам чи іншим бюджет-
никам). А такі кроки об’єктивно 
лише погіршували ситуацію, 
адже працювати прийнято на 
тих, хто платить. Якщо суспіль-
ство в особі держави винагоро-
джує менше, то це лише посилює 
залежність від корупційного до-
ходу.

Країні потрібні не дешеві 
державний апарат та бюджетна 
сфера, а такі, що забезпечували б 
високу віддачу від затрачених на 
нього ресурсів. І йти до цієї мети 
знижуючи оплату праці означає 
прирікати країну на низьку 
ефективність чиновницького 
апарату, освіти й медицини. А це 
фактори, здатні приректи на ціл-
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ковиту деградацію та дедалі 
більше відставання. Показовою 
є ситуація з окладами депутатів 
або чиновників. Коли в серпні 
уряд провів через парламент рі-
шення, яким заробітна плата 
прем’єрміністра «на руки» ста-
новитиме приблизно 5,3 тис. 
грн, а нардепа – близько 4,8 тис. 
грн, більшість громадян аплоду-
вала. Однак щомісячні видатки 
кожного працевлаштованого 
українця на зарплату 423 депута-
тів тепер становлять 13–14 коп., а 
не 37–38 коп., як раніше. Чи змі-
нює це щось?

Натомість якби оклад нар-
депа був не 60 тис. грн за рік, а, 
скажімо, 6 млн, то це коштувало 
б кожному співвітчизникові, 
який працює, в середньому 13–14 
грн за місяць. Але був би значно 
сильніший запобіжник проти го-
лосувань за $5–10 тис. за чис-
ленні потрібні лобістам, але 
шкідливі для держави й суспіль-
ства закони, через які, зрештою, 
ці самі люди, котрі так бурхливо 
підтримують урізання офіційних 
доходів депутатів, утрачатимуть 
десятки, а то й сотні гривень що-
місяця.

Посадовців, які визначають 
ефективність управління тими 
чи тими напрямами діяльності 
держапарату, в країні до 10 тис. 
Це міністри, їхні заступники, 
керівники департаментів, інших 
центральних органів виконав-
чої влади (ЦОВВ), голови та за-
ступники голів місцевих дер-
жадміністрацій у трохи більше 
ніж 600 адміністративних оди-
ницях (області, райони, міста, 
райони в містах), керівники ін-
ших ЦОВВ, головні судді та про-
курори в тихтаки адміністра-
тивних одиницях.

Потрібно усвідомлювати, що 
від якості роботи й конкуренто-
спроможності зарплати залежать 
їхня схильність до корупції та 
привабливість відповідних посад 
для фахівців високої якості за 
умови виключення корупційного 
інтересу. Очевидно, що офіційні 
оклади таких посадовців мають 
вимірюватися принаймні со-
тнями тисяч і мільйонами гри-
вень за рік. При цьому загальні 
видатки на них навіть за такого 
сценарію не перевищать 1–2% 
ВВП країни.

Решта понад 400 тис. держ-
службовців – це ті люди, які тяг-
нуть на собі безпосередню ру-
тину державного управління й 

очевидна більшість яких отри-
мує офіційний дохід у межах се-
редньої зарплати в певному ре-
гіоні. Крім того, в Україні ста-
ном на початок 2014 року в дер-
жавному секторі налічувалося 

майже 1,4 млн фахівців у галу-
зях медицини та освіти. А саме 
217 тис. лікарів, 441 тис. серед-
нього медперсоналу, 158,9 тис. 
науковопедагогічних працівни-
ків і 544,4 тис. учителів середніх 
шкіл та викладачів технікумів. 
Урізати виплати їм безглуздо і 
злочинно. Потрібно визначи-
тися з потребою тієї чи тієї гро-
мади в їхніх послугах і, якщо це 
доцільно, скоротити зайвих. Але 
оклади тим, хто залишиться, 
мають бути збільшені в рази.

Інакше успішніші й ціле-
спрямовані кадри, що звикли 
працювати на результат і дина-
мічно змінюватися, на дер-
жавну службу чи до бюджетної 
сфери не підуть або надовго там 
не затримаються. Натомість у 
галузі дедалі більший відсоток 
становитимуть ті, хто цілком 
комфортно почувається на ро-
боті нехай і з незначним рівнем 
оплати праці, але з мінімаль-
ною конкуренцією, від виконав-

ців якої важко вимагати особли-
вих умінь чи зусиль.

Політики та самі громадяни 
мусять бути відверті й дати чітку 
відповідь, чого вони очікують від 
різних працівників. Усвідомлю-
ючи, що в жодній галузі не 
можна за низьку ціну придбати 
високоякісну річ або послугу.

спотвореНі орієНтири
Спотворена система мотивації 
позначилася й на суспільному 
запиті щодо підготовки кадрів. 
Відсутність прямої залежності 
між атестатом чи дипломом та 
реальною якістю освіти й профе-
сіоналізмом випускників на-
вчальних закладів усіх типів фак-
тично зруйнувала систему підго-
товки кваліфікованого персо-
налу. В країні вже давно ніхто не 
платить за освіту, всі купують ди-
пломи. Це, своєю чергою, то-
тально знецінило їх на ринку.

Високий рівень знань, профе-
сійних умінь та навичок не да-
ється легко й не може бути деше-
вим. Тож рентабельність кож-
ного наступного рівня освіти 
для будьякої конкретної лю-
дини слід детально прорахову-
вати. В умовах, коли оплачу-
ється навчання, а не дипломи, 
це забезпечує саморегуляцію 
кількості кадрів певного рівня 
кваліфікації.

В Україні диплом про вищу 
освіту, який часто не означає на-
лежного оволодіння фахом, став 
мало не загальнодоступним. По-
при суттєве зменшення кількості 
населення від 1991/92 навчаль-
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ного року до передкризового 
2007/08го кількість студентів 
ВНЗ III–IV рівнів акредитації 
(університети, академії, консер-
ваторії, інститути) зросла більш 
ніж у 2,5 рази. Навіть попри ско-
рочення за останні шість років, 
їхня чисельність у 2013/14му 
(1,72 млн) усе ще майже удвічі пе-
ревищувала показники 1991/92
го (0,88 млн). У 1991му виші III–
IV рівнів акредитації випустили 
137 тис. фахівців усіх спеціаль-
ностей, 2008го – вже 468 тис., 
а цього року – 485 тис. Для по-
рівняння: середню школу 
2008го закінчили 467 тис.,  
а 2014го – 304 тис. учнів.

Якщо в 1991 році на 406 тис. 
осіб, котрі здобули повну середню 
освіту, припадало 696 тис. тих, 
хто закінчив неповну середню, то 
у 2014му це співвідношення ста-
новило відповідно 304 тис. до 411 
тис. Професійнотехнічні на-
вчальні заклади у 1991му випус-
тили 338 тис., а торік 227 тис. фа-
хівців. Більш ніж удвічі помен-
шало студентів ВНЗ I–II рівнів 
акредитації (технікуми, училища, 
коледжі) – від 740 тис. до 330 тис. 
осіб. У 1991 році вони випустили 
229 тис., а 2014му – 91 тис.

Оскільки країна не належить 
до надбагатих і особливої моти-
вації для здобуття високого рівня 
знань у молоді не спостерігається 
через низьку «премію» за освіт-
ній рівень, то загальнодоступ-
ність вищої освіти вилилася в об-
вальне падіння її якості. А відтак 
і коефіцієнта корисної дії від за-
трачуваних на неї не лише дер-
жавою, а й суспільством коштів.

Усупереч очікуванням, але за 
невблаганною логікою життя це 
не покращило добробуту й не під-
вищило рівня доходів випускни-
ків університетів та академій – 
хіба що призвело до масового без-
робіття «високоосвіченої» мо-
лоді, яка мусила працювати не за 
спеціальністю, переважно на по-
садах та із заробітною платою, 
для яких цілком досить, а то й ба-
жано мати освіту на рівні ПТУЗ, 
училища або технікуму. А нерідко 
й узагалі там, де не потрібно жод-
ної спеціальної освіти. Адже ри-
нок праці вимагає аж ніяк не мен-
шої кількості сантехніків, водіїв, 
електриків, двірників, автомеха-
ніків, продавців, вантажників, ка-
сирів, залізничників та ін., аніж 
20–25 років тому.

Водночас те, що довелося 
витрачатися на непотрібний рі-

вень освіти, позначилося на 
ефективності використання ко-
штів, які щороку виділяють на 
галузь. Наприклад, проект 
держбюджету на наступний рік 
передбачає 68,5 млрд грн на на-
вчальні заклади всіх рівнів, зо-
крема 21 млрд грн – на виші 
III–IV рівнів акредитації в сис-
темі МОН та МОЗ. Для порів-
няння: це значно більше за ви-
датки на всі силові структури 
включно з армією та силами 
АТО.

Від ефективності викорис-
тання цих коштів залежать  
рівень та якість освіти й кваліфі-
кації нових кадрів. Щоб карди-
нально змінити ситуацію, по-
трібно різко підняти «премію» 
за кожен наступний рівень 
освіти в державному та приват-
ному секторах. При цьому поси-
лити вимоги до якості освіти у 
закладах усіх рівнів, яка б визна-
чалася і атестувалася роботодав-
цями, які потім і виплачувати-
муть «освітню премію» праців-
никам.

Видатки на освіту зі скарб-
ниці можуть залишатися на ни-
нішньому рівні, але їх частка в 
офіційному фінансуванні галузі 
має значно скоротитися внаслі-
док збільшення плати з поза-
бюджетних джерел. Бюджетне 
фінансування навчання після 
дев’ятого класу має бути спрямо-
ване виключно на стипендії 
успішним учням і студентам із 
малозабезпечених родин, які не 
можуть оплачувати процесу са-
мостійно.

Решта має самотушки визна-
чатись, яким рівнем освіти еко-
номічно доцільно обмежитись у 
нинішніх реаліях на ринку праці. 
Зрештою, ніщо не завадить цим 
людям за появи економічних 
причин у майбутньому підняти 
його з відривом чи без відриву 
від виробництва.

Посиливши відбір за рівнем 
успішності й підвищивши ціну 
здобуття освіти, можна автома-
тично дістати кількаразове 
зменшення кількості випускни-
ків вищих навчальних закладів 
з одночасним різким підвищен-
ням їхнього якісного рівня за-
вдяки посиленню мотивації. 
Платити за «освіту про запас» – 
добровільна справа кожного, 
але це не може бути обов’язком 
держави та суспільства, яке за-
раз змушене підтримувати її 
своїми податками. 



автор: любомир шавалюк

д о новопризначеного 
уряду увійшло троє не-
резидентів. Їхній при-
хід у держуправління 

зумовлений не лише наявністю 
дефіцитних серед українців рис, 
навичок і вмінь, а й багаторічною 
традицією користуватися послу-
гами експатів в управлінні укра-
їнським бізнесом. Що спричи-
нило появу такої традиції, на-
скільки вдалим є цей досвід і чого 
варто очікувати від міністрів
іноземців?

експати в БіЗНесі
Поява іноземців у структурах 
управління підприємствами не є 
суто українським феноменом. Це 
радше данина глобалізації. Річ у 
тім, що для успішної кар’єри в 
транснаціональних корпораціях 
(ТНК) потрібно пройти кілька 
циклів ротації. Тобто попрацю-
вати на різних ринках (у різних 
країнах) і повиконувати різні 
функції, обіймаючи різні посади 
не лише у вертикальному, а й у 
горизонтальному розрізі. Ротація 
в ТНК – це немов розв’язання на-
бору шкільних задачок на одну 
тему: є більш та менш динамічні 
ринки; країни з налагодженими 
й оптимізованими процесами та 
менш розвинені, локальні; регіо-
нальні та головні офіси компанії. 
Успішно розв’язавши їх – про
йшовши кілька етапів ротації та 
кар’єрних сходинок, працівник 
готовий переходити на роботу в 
штабквартиру та претендувати 
на найвищі посади.

Унаслідок глобалізації та про-
никнення ТНК практично в усі 
куточки земної кулі присутність 
висококваліфікованих іноземців 
стала атрибутом будьякої кра-
їни, відкритої для світу. Резуль-
тати роботи експатів на ринках, 
що розвиваються, привертають 
увагу місцевих компаній, які та-
кож прагнуть стати глобально 
конкурентоспроможними й часто 
запрошують іноземців на керівні 
посади, переманюючи їх із ТНК. 
В Україні таку стратегію свого 
часу застосовувало багато олігар-
хів – від Ахметова і Пінчука до 
Жеваго, Клюєвих та ін. З часом 
нерезидентів із олігархічних кон-
гломератів стали частково витіс-
няти молоді українці із західною 
освітою та досвідом роботи за 
кордоном, але висока кваліфіка-
ція експатів дає їм змогу досі обі-

ймати більшість топових посад в 
українських філіях ТНК.

Що ж приваблює іноземців у 
таких країнах, як Україна? Вони 
мають кілька мотивів працювати 
тут. Поперше, як зазначено 
вище, для багатьох Україна – це 
просто етап у кар’єрі, а наш ри-
нок – своєрідний тренажер для 
шліфування управлінських нави-
чок. Такі люди тут не затриму-
ються і намагаються якомога 
швидше повернутися до штаб
квартири ТНК. Подруге, є багато 
«практиків», які відчувають 
драйв від роботи на ринках із ви-
соким потенціалом зростання. 
Вони бачать у нашій країні необ-
межені можливості для заробітку 
й дістають істинне професійне за-
доволення від їх реалізації. Це 
стосується не лише найманих 
управлінців, а й, приміром, парт-
нерів інвестиційних компаній, 
тих, хто володіє відсотком у капі-
талі й отримує частину прибут-
ків, як міністри фінансів та еко-
номіки. Потретє, часто мотиви 
працювати в Україні є суто мате-
ріальними. Окрім щомісячних 
зар плат зі щонайменше чотирма 
нулями (у доларах, звичайно) 
експати одержують величезні бо-
нуси, прив’язані до результатів 

діяльності компанії на україн-
ському ринку. Важливо й те, що 
при переїзді, наприклад, з Австрії 
до України на ту саму посаду 
зарплата збільшується на певний 
коефіцієнт, що додатково стиму-
лює нерезидентів. У деяких галу-
зях, наприклад тютюновій, такі 
коефіцієнти захмарно високі. Ро-
ботодавці оплачують експатам 
оренду фешенебельних апарта-
ментів у центральних районах 
міста, розширену страховку, ве-
ликий соціальний пакет, на-
вчання дітей в елітних школах 
тощо. Усе це не просто заохочує 
іноземців працювати в нашій 
країні, а й часто псує їх. Дехто 
уявляє себе царем і дозволяє собі 
занадто багато. Джерела Тижня 
повідомляють, що один із інозем-
них «бордів» (член правління 
компанії) постійно порушував 
правила дорожнього руху, а коли 
його зупиняли даішники, жбур-
ляв їм кількасот гривень і спо-
кійно їхав далі. Інший, коли пра-
цював у Китаї, мав спеціального 
слугу, який відчиняв і зачиняв 
для нього двері. Коли він, переї-
хавши до України, наказав сво-
єму водієві робити те саме й діс-
тав відмову, то оскаженів. Поді-
бних прикладів вистачає.

Позитивний 
досвід роботи 
експатів у 
бізнесі та 
величезна 
донорська 
підтримка 
дають 
міністрам-
іноземцям 
високі шанси 
на успіх
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імпорт ФахівЦів  
Поява експатів у Кабміні  
продовжує багаторічну традицію 
їх залучення українським бізнесом



На сьогодні як такої альтер-
нативи експатам в управлінні 
українськими компаніями та фі-
ліями ТНК немає. Це стосується й 
інших пострадянських країн. 
Хоча внутрішні кадри обходяться 
набагато дешевше, своїх керівни-
ків глобального масштабу дуже 
мало. Навіть якщо знаходиться 
українець, який уміє працювати 
й має потенціал стати топ
менеджером, то йому спочатку 
треба повчитися за кордоном, по-
тім пройти кілька циклів ротації. 
На такий кар’єрний шлях багато 
наших людей просто не згодні че-
рез низьку мобільність. Коли 
українець і пройде його, то немає 
гарантій, що він повернеться в 
Україну, а не залишиться десь у 
Лондоні чи Франкфурті. Тому 
експатів у нашій країні не мен-
шає.

Разом із тим не кожен інозе-
мець досягає помітних успіхів у 
нас. Особливо це стосується 
«бордів». Приїжджаючи сюди, 
вони часто переоцінюють свої 
можливості. На відміну від роз-
винених держав з усталеними 
інституціями та оптимізова-
ними бізнеспроцесами в Укра-
їні дуже багато компаній, які 
працюють на відчутті та особис-

тісних якостях керівників. Та-
кож є проблеми з робочою си-
лою: хоча українці дуже талано-
виті (це завжди стає приємною 
несподіванкою для іноземців, 
які вважають Україну країною 
третього світу й очікують відпо-
відного рівня людського капі-
талу), але вони не знають, як ре-
алізувати свій талант, і часто не 
надто хочуть це робити. Якось 
один іноземний топменеджер 
сказав, що українці мають дві 
основні проблеми: безініціатив-
ність (радянський спадок) і брак 
елементарного менеджменту 
(управління часом, собою, під-
контрольними людьми). Це пе-
ретворює більшість підпри-
ємств та організацій на болото, 
з яким експати не знають, що 
робити. Вони довго адаптуються 
в Україні, дехто з них, керую-
чись принципом «не рухай – не 
розвалиться» або «підкидай 
дрова – горітиме», спокійно від-
працьовує визначений контрак-
том термін, зазвичай це дватри 
роки, а когось система з’їдає, і 
він починає красти. І лише де-
які наважуються на револю-
ційні перетворення в довірених 
їм компаніях, наштовхуючись 
на величезні перешкоди, що по-
части стають нездоланними. 
Непоодинокими є випадки про-
валів в Україні «бордів», які в 
інших країнах досягали вагомих 
успіхів.

Водночас на роботі в різних 
країнах експати розширюють 
кругозір і доходять розуміння, 
як має працювати бізнесовий 

механізм. Виховання та життє-
вий досвід роблять їх менш 
схильними до використання ті-
ньових схем. Та й, не знаючи 
мови ментальних особливостей 
українців, їм важче сформувати 
коло довірених людей, які орга-
нізовано б крали, покриваючи 
одне одного круговою порукою 
без ризику бути підставленими. 
Тому іноземні топменеджери, 
які досягли успіхів в Україні або 
подібних країнах, добре підхо-

дять на роль чистильників, хі-
рургів, що відрізатимуть усе за-
йве.

експати в уряді
Новопризначених міністрів, які 
донедавна були іноземцями, не 
можна вважати експатами пов
ною мірою. Міністр фінансів 
має українське походження і 
брала активну участь у Пома-
ранчевій революції. Міністр 
економіки одружений з україн-
кою. Тому вони мають певний 
рівень співпереживання з Укра-
їною та українцями. Що стосу-
ється Квіташвілі та інших грузи-
нів, які обійняли посади в орга-
нах влади чи просто радниками, 
то, як сказала Ека Згуладзе, но-
воспечений заступник міністра 
внутрішніх справ, «в України та 
Грузії спільний ворог: ідеться не 
про Росію, а про радянське ми-
нуле, яке наздоганяє нас з року 
в рік».

Міністриіноземці мають усі 
переваги експатів: попрацю-
вали на різних ринках, мають 
широкий кругозір і необхідну 
для очолюваного відомства ква-
ліфікацію, у двох із них багато-
річний позитивний досвід ро-
боти в Україні, тож вони обі-
знані з особливостями ведення 
бізнесу поукраїнськи й, мож-
ливо, з багатьма схемами уник-
нення оподаткування чи виве-
дення капіталу в офшори. При 
цьому успіх їхньої роботи на 
урядових посадах, як і їхніх ко-
лег у бізнесі, не гарантований і 
багато в чому залежатиме від 
якості команди, котру вони 
сформують під реалізацію ре-
форм.

Міністри фінансів та еконо-
міки є партнерами в інвестицій-
них компаніях, які володіють 
активами в Україні. Отже, вони 
особисто зацікавлені в розвитку 
країни, бо тоді зросте вартість 
активів тих компаній. Можливо, 
це додасть їм мотивації. Ще од-
ним генератором мотивів вті-
лювати в життя зміни й трима-
тися якнайдалі від участі в ко-
рупційних схемах є МВФ, а та-
кож інші міжнародні донори, 
які не просто схвалили ці кан-
дидатури, а й, можливо, навіть 
ініціювали їх призначення. По-
зитивний досвід роботи експа-
тів у бізнесі та величезна донор-
ська підтримка дають мініст
раміноземцям високі шанси на 
успіх. 
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Не кожеН БіЗНес-експат 
досягає помітНих успіхів 
в украЇНі. приЇжджаючи 
сюди, воНи часто 
переоЦіНюють своЇ 
можливості



п’ять кадрових китів
д е брати молодих по-

рядних патріотів
професіоналів із па-
лаючими очима, які 

змінюватимуть систему? Як 
вони прийдуть на ці посади?

Почнемо з найголовнішого. 
В нинішніх умовах прийти їм 
буде важко. Давайте собі зізна-
ємося – за останні 9 місяців 
після втечі Януковича і пере-
ходу влади до опозиції, яка те-
пер сама стала владою, дер-
жавна машина на рівні адміні-
стративних посад змінилася 
мало. Та і в нинішньому складі 
Верховної Ради лише невелика 
частина депутатів реально 
пов’язує свої дії з інтересами  
громадян. Фактично, можна 
стверджувати, що в нинішніх 
умовах достойного кадрового 
резерву у влади немає й без 
змін правил гри йому просто 
нізвідки з’явитися. Питання в 
тому, де його шукати, в яких 
університетах, школах, сту-
діях. Відповідь же у тому, що 
перед пошуком необхідно за-
безпечити виконання кількох 
умов, без яких весь процес не 
матиме результату. 

1 Насправді загнивання сис-
теми почалося ще тоді, 

коли було прийнято рішення 
про перехід до пропорційної 
виборчої системи із закритими 
списками. Саме вона, оста-
точно оформившись під час 
кампанії 2006 року, зачинила 
всі соціальні та кар’єрні ліфти 
для креативного поповнення 
державного апарату як на цен-
тральному, так і на місцевому 
рівнях. Тому, щоб вести мову 
про кадрові ротації в якісному 
сенсі, потрібно змінювати ви-
борчу систему на пропорційну 
з відкритими списками, що 
дасть змогу привести у владу 
справжніх лідерів суспільної 
думки й узагалі людей, яким 
це потрібно. Ось, так би мо-
вити, перший кит, на якому 
має ґрунтуватися резерв.

2 Власне добір людей на по-
сади. Як показує світова 

практика, найефективнішим є 

конкурсний підхід. Тобто 
будьяка державна посада – 
від найвищої до найнижчої – 
повинна обійматися лише 
після проведення відкритого 
офіційного конкурсу. Тільки 
це покладе край кумівству та 
призначенням за знайом-
ством. Адже варто розуміти, 
що за останні 10 років відбувся 
колосальний відплив професі-
оналів із державної сфери.

3 Мотивація хороших фахів-
ців працювати в державній 

сфері, коли, наприклад, зарп-
лата провідного спеціаліста 
тієїтаки Адміністрації прези-
дента становить близько 3,5 
тис. грн? Якщо раніше люди 
йшли на держслужбу заради 
стабільної зарплати, пільг, а 
частина – заради корупційних 
можливостей, іноді навіть із 
подивом запитували: «А тут 
ще й зарплату дають?», то те-
пер, коли скарбниця порожня 
й усі видатки урізаються, на-
віть цей чинник не діє. Тому, 
якщо ми хочемо залучати 
справжніх професіоналів, їхня 
праця має відповідно оплачу-
ватися. Висококласний еконо-

міст у Міністерстві фінансів 
має отримувати не менше, ніж 
у приватному секторі, а бажано 
навіть більше. Тоді він нео-
дмінно цінуватиме свою ро-
боту й буде набагато менше 
мотивований брати хабарі. Не 
кажучи вже про головне – 
можливість залучати високок-
валіфікованих спеціалістів у 
сферу держуправління. 

Виникає питання: звідки 
брати на це гроші? Відповідь 
проста: безжально скорочу-
вати непотрібних працівників і 
створити спеціальний фонд 

для оплати залучених фахів-
ців. Наприклад, свого часу в 
країнах – кандидатах на член-
ство у Євросоюзі, зокрема 
Польщі, для фінансування гід-
ної заробітної плати держ-
службовців був створений від-
повідний фонд із донорських 
коштів ЄС. Цікаво, що ви-
плати з нього здійснювалися 
адресно конкретним людям 
залежно від результатів їхньої 
роботи. Хто заважає зараз 
уряду та президентові домо-
витися про щось подібне із 
Брюсселем у межах Угоди про 
асоціацію з ЄС?

4 Звідки брати якісні, про-
фесійні, активні, вільно 

мислячі кадри? Відповідь 
одна: малий та середній бізнес, 
громадський сектор і загалом 
– середній клас. Саме цей не-
залежний за своїм мисленням, 
підприємливий за родом ді-
яльності та патріотичний за 
економічними інтересами про-
шарок є головним кадровим 
резервом влади. Тож необхідно 
максимально залучити тих 
людей до державного та муні-
ципального управління на всіх 
рівнях. 

5 Однак постає ще одне пи-
тання: а як усе це запус-

тити? І ось, нарешті, п’ятий 
кит – наявність відповідної 
політичної волі до змін у дер-
жавних керманичів. Адже все 
сказане вище можливе тільки 
тоді, коли ті, хто очолює вико-
навчу та законодавчу гілки 
влади, захочуть реально, а не 
на рівні декларацій щось змі-
нити. Петро Олексійович з Ар-
сенієм Петровичем та Володи-
миром Борисовичем мають 
дати «відмашку» всім дотич-
ним до кадрового добору 
службам: настали нові часи, 
потрібні нові люди на нових 
принципах роботи. Поки що 
цього не спостерігається. Ось 
тільки проблема в тому, що 
вибору вже немає. Або ми ро-
бимо ставку на п’ять китів, або 
знову втрачаємо історичний 
шанс. 

автори: 
віталій 

мельничук, 
Богдан 

Буткевич
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у НиНішНіх умовах 
достойНого кадрового 
реЗерву у влади Немає  
й БеЗ ЗміН правил гри 
йому просто НіЗвідки 
З’явитися





автор:  
роман малко

шанс на вбивство
Хто вони – чиновники від культури, як функціонує державна 
культурна система й навіщо вона потрібна

Н
а зорі президентства 
Ющенка, коли суспіль-
ство, захоплене перемо-
гою добра над злом, 

мліло в очікуванні чудесних пе-
ремін, авторові цих рядків дове-
лося близько познайомитися з 
механізмом найвищого культур-
ного відомства й дістати першу 
моральну травму від побаче-
ного. Новопризначений міністр 
культури Василь Вовкун тоді 
тількино входив у суть справи й 
просто пломенів бажанням пере-
творити ввірене йому вщент про-
гниле відомство на щось дуже 
модернове. Він продукував плани 
й брав у помічники справж ніх 
культурних монстрів. Здавалось, 
отот усе вибухне яскравим сяй-
вом і коліщатка машини, самоо-
чистившись від іржі та бруду, за-
крутяться в досконалому танці 
швейцарського годинникового 
механізму.

Але в народі кажуть: «Коли 
здається, треба хреститись». І це 
таки правда. Осіняти себе хрес-
том можна було починати, зу-
стрівшися з будьяким середньо-
статистичним працівником ве-
ликого будинку. Хрестись – і не 
помилишся. Перший шок я від-
чув від спілкування із працівни-
цею чи то пресслужби, чи то 
приймальні. Так чи інак, вона 
була серйозним чиновником мі-
ністерства й завжди, коли вини-
кала потреба до неї звернутися, 
була зайнята грою в косинку на 
комп’ютері. Чому в косинку, 
з’ясувалося потім. Ця жінка про-
сто більше нічого не знала про 
можливості ПК. Не здогадува-
лася навіть про існування вну-
трішніх дисків, на які можна 
скидати файли, і всі набрані не-
численні тексти зберігала на 
столі. Заради звільнення такої 
«перспективної» трудівниці мі-
ністр мав би пройти всі кола 
пек ла й витратити чимало бю-
джетних грошей на всілякі ком-
пенсації. Тож є підозра, що на-
віть після відставки його та кіль-
кох наступників ця культурна 
пані досі обіймає свою посаду в 

міністерстві, а то й просунулася 
кар’єрними щаблями. Бо ж на-
вряд чи хтось хотів би принци-
пово бруднити руки, щоб позбу-
тися такого цінного кадра.

Унікальна вітчизняна куль-
тура, безумовно, не має нічого 
спільного з усіма численними 
культуправліннями, якими ки-
шить українська земля, а тим 
паче Мінкультом як вінцем чу-
дернацького механізму. Там си-
дять звичайні чиновники, мало 
відмінні від своїх побратимів, що 
протирають штани в решті управ-
лінь та міністерств, незалежно 
від профілю. Парадокс тільки в 
тому, що всі ці інстанції і, зо-
крема, міністерство якраз до 
культури мають найбільш безпо-
середній стосунок. І не лише 
тому, що освоюють її гроші. Так 
функціонує система держави…

Коли в країні вкотре заводять 
мову про зміни й навіть з’яв

ляється термін «жити поно
вому», не впадаймо в ейфорію і 
не починаймо знову марити не-
здійсненним. Навіть коли ті, хто 
нагорі, і справді щось собі намрі-
яли й цілком щиро вірять, що 
варто міняти країну, швидше за 
все, їхні поривання мають усі 
шанси залишитися не реалізова-
ними. Бо ж не під силу людині 
змінити страшний механізм сис-
теми, котра впродовж століть 
живе своїм особливим життям і 
котру ніякі бурі, війни, епідемії і 
тоталітаризми ще не здолали.

Чим є, наприклад, управ-
ління культури в невеликому об-
ласному центрі? У кращому разі 
це окремий будинок у середмісті 
з давно не ремонтованими 
інтер’єрами та фасадом, у гір-
шому – кілька кімнат на поверсі 
місцевого «білого дому». Там 
працює кількадесят людей, які 
приходять певної години на свою 
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службу й ретельно стежать за на-
ближенням кінця робочого дня. 
Вони ані хвилини не пересидять 
на місці, зате регулярно попива-
ють каву або ж чай і ще регуляр-
ніше відлучаються на перекури. 
Дехто з них щоранку перевзува-
ється в капці, щоб почуватись як 
удома, і впродовж дня вбиває час 
за плетінням светрів, читанням 
книжок тощо. Часто вони там і 
справді як у себе в хаті. Поруч 
усупереч закону нерідко працю-
ють їхні близькі родичі (заборону 
вдається якимось чином обхо-
дити), облаштовано мінікухню, і, 
будьмо відверті, тамтаки минає 
добра половина їхнього маруд-
ного життя.

Декотрі забігають туди лише 
на годинку, в найкращому ви-
падку сидять до обіду, а потім 
ідуть у справах і зникають до на-
ступного ранку. Це активніші ка-
дри, які, працюючи на державу, 
примудряються паралельно 
вести ще й власний бізнес. Дехто, 
щоправда, займається тим і на 
робочому місці, але це вже як 
кому зручно.

В обов’язки цих людей вхо-
дить реагувати на спущені згори 
документи, запити чи прохання, і 
вони чемно реагують. Усе, що не 
вимагає витрат, залагоджується 
більшменш вчасно, а що вима-
гає, те залягає у глибоких шухля-
дах чи десь зникає. Окрім того, 
вони мають стосунок до виді-
лення чи розподілу коштів, але 
як функціонує цей механізм – 
глибока таємниця. Частина гро-
шей згодом різними способами 
повертається у стіни тієї ж таки 
адмінбудівлі, але в них уже зо-
всім інший власник і відповідно 
зовсім інше призначення.

Там не знають, що таке 
комп’ютерна техніка, а тим паче 
електронний документообіг. Бо, 
хоча на відділ завжди є кілька 
комп’ютерів, більшість працівни-
ків не вміє і власне не прагне на-
вчитися ними користуватися. Злі 
язики розповідають, що керівник 
одного з таких культурних депар-
таментів, не тямлячи навіть кла-
цати на друкарській машинці, 
досі пише документи від руки, 
зате дуже полюбляє посидіти пе-
ред монітором комп’ютера, по-
збавленого навіть клавіатури й 
мишки, вдаючи, ніби ретельно 
працює. У принципі, державним 
коштом цих людей можна на-
вчити таких дрібниць, і це навіть 
передбачено, тільки їм того не 

треба. У них своєрідний погляд на 
ситуацію. Стан речей їх цілком за-
довольняє, і їхній успіх саме в 
усвідомленні власної сакраль-
ності й незамінності. Та найпри-
кріше насправді не те, що все 
функціонує і відбувається саме 
так, що на це йдуть бюджетні 
гроші, що у віданні таких струк-
тур перебувають музеї, музичні 
школи, училища, театри студії і т. 
ін. Жахіття ситуації в тому, що ті 
цілком гарні середньостатистичні 
люди, які там працюють, майже 
не мають стосунку до жодної 
культури, навіть примітивної. 
Вони не те що не відрізняють Далі 
від Рембрандта, не знаються на 
особливостях Моцартових тво-
рінь чи не можуть перелічити 
пам’ятки у ввіреному їм районі. 
Про це не йдеться. Швидше за 
все, вони навіть виделкою і но-
жем водночас не здатні користу-
ватися, бо ніхто й ніколи їх цього 
не вчив. Із таким самим успіхом 
туди можна посадити першого
ліпшого, хто видасться адекват-
ним, не вникаючи в його освіту, 
соціальний стан чи інші марноти 
життя.

Власне, з феноменом абсурду 

дрібного чиновництва українці 
чудово обізнані, бо щодня відчу-
вають його на власній шкурі. 
Люди, яких у революційному по-
риві занесло в такі осередки куль-
тури, але які на відміну від абори-
генів справді мають до неї стосу-
нок і відповідну освіту, з жахом 
розповідають про ці закляті місця 
й, вирвавшись звідти, намага-
ються більше ніколи туди не по-
вертатися. Дні, місяці, тижні, 
проведені за чистим столом без 
жодних суттєвих обов’язків, ви-
трачені на читання книжок чи 
порожні пліткування, можуть 
кого завгодно знищити й розча-
вити. А коли ти ще й справді 
йдеш із бажанням змінити сис-
тему, допомогти, поділитися зна-
ннями та вміннями, щоб бодай 
трохи розворушити це неоране 
поле, а в результаті наштовху-
єшся на стіну, яку не пробити ні-

чим, навіть власною головою, 
тоді єдиний вихід – начхати, роз-
вернутися і все забути. Донкіхо-
там тут не місце. Система давно 
навчилася давати собі раду з та-
кими казковими персонажами.

Для того щоб вижити, втри-
матись і навіть просунутися ку-
дись далі, треба знати лише 
кілька маленьких секретів, яких 
завжди бракує романтикам
новачкам. Щоб бути справжнім 
чиновником, їсти з цього хліб і 
почуватися паном ситуації, за-
мало певної освіти, кваліфікації 
та бажання працювати. Не допо-
може ані виконання всіх процесу-
альних вимог, ані відповідність 
приписам – усе це дурниці. Голо-
вне – бути терплячим і вміти че-
кати, ніколи не ремствувати, ні-
чого не брати близько до серця, 
бути пластичним і пристосовува-
тися до обставин. Нагорода 
обов’язково знайде свого героя. 
Але найцінніша риса – це сво-
бода від моральних упереджень. 
Із зарплатою в тисячу гривень та 
повними кишенями благород-
ства й чесності просто не прожи-
веш, забракне навіть на обіди.

Перемогти таку систему 
можна лише вбивши її. Іншого, 
цивілізованого способу в природі 
не існує і не може існувати. Ось 
тільки парадокс у тому, що скла-
дається вона зі звичайних колі-
щаток, простих середньостатис-
тичних людей, наших сусідів та 
друзів, нічим не гірших, нічим не 
кращих і переважно нічим не 
примітних, просто зліплених в 
один великий згусток. Вони, 
може, і мріють «жити по
новому», але зовсім не уявляють, 
як це можливо, і, що найгірше, 
ніколи на це не погодяться. По-
над те, саме вони, ці маленькі 
хробачки, хоч і підвладні вищому 
начальству та всіляко услужливо 
залежні від нього, є основним 
фундаментом і хранителями сис-
теми, яку всі ненавидять, але яка 
водночас влаштовує очевидну 
більшість. Головне, чи дозволять 
саме вони цю систему змінити, 
реформувати, зруйнувати, а чи 
продинамлять усі благі наміри, 
про які так багато говорено
переговорено.

Коли в країні вкотре заво-
дять мову про зміни й навіть 
з’являється термін «жити по
новому», не забуваймо, від кого 
все насправді залежить і хто 
може стати справжнім могильни-
ком великих звершень. 
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дНі, місяЦі, тижНі, 
проведеНі За чистим 
столом БеЗ жодНих 
суттєвих оБов’яЗків, 
можуть кого ЗавгодНо 
ЗНиЩити й роЗчавити



автор:  
денис казанський 

війна за «лНр». 
єфремов проти козіцина

донецька та Луганська 
області України хоча 
традиційно й виступали 
в одній зв’язці в еконо-

міці та політиці, проте ніколи не 
були рівними партнерами. Лу-
ганськ завжди перебував у тіні 
шахтарського мегаполіса, а міс-
цева глибинка вважалася задвір-
ками порівняно з донецькою час-
тиною Донбасу. Таке васальне 
становище Луганщини проявля-
лося в різних сферах життя. До-
нецьк був вітриною регіону, чи-
стою, надраєною, блискучою, а 
Луганськ задовольнявся роллю 
його вічного приятеляневдахи. 
У Донецьку панували партійна 
дисципліна і порядок, у Луган-
ську ж – вічний бардак, склоки, 
інтриги та недолуга корупція, 
яка впадала в очі навіть не надто 
спостережливим громадянам.

Цікаво, що трагічні події ни-
нішнього року абсолютно не змі-
нили цієї традиції. Якщо у так 
званій ДНР ми можемо спостері-
гати певну «стабільність», яку за-
безпечує тотальний контроль 
угруповання «Оплот», то в оку-
пованій частині Луганщини па-
нує звичний для цього регіону 
хаос. Область перетворилася на 
арену розборок конкуруючих 
банд, які останнім часом воюють 
не так із ЗСУ, як одна з одною. 
Про мирних жителів у цьому без-
ладі ніхто й не згадує, тому в тилу 
у луганських заколотників ще 
страшніші розруха та голод, ніж 
у донецьких.

Окупована частина Луган-
щини розділена між двома угру-
пованнями: людьми Олександра 
Єфремова та російськими «каза-
камі» Миколи Козіцина. Перші 
сидять у Луганську й називають 
себе «ЛНР», другі входять до так 
званої Козачої національної 
гвардії і контролюють майже 
всю окуповану територію об-
ласті, крім безпосередньо сто-
лиці. Угруповання мляво ворогу-
ють між собою, але головним 
противником за домовленістю 

поки ще лишаються українські 
урядові війська. Утім, якщо на 
цьому фронті все ж таки вдасться 
досягти перемир’я, за ним, 
швидше за все, піде фінальна 
битва між «казакамі» й групою 
Єфремова – Плотницького.

Інформаційна війна між 
двома бандформуваннями то-
читься вже давно. Час від часу су-

перники навіть робили спроби 
укласти перемир’я й оголошу-
вали про свої наміри діяти проти 
України спільно, але щоразу до-
мовленості виявлялися недовго-
вічними, і міжусобна боротьба 
швидко поновлювалася.

Вплив угруповання Єфре-
мова на Луганщині останнім ча-
сом стрімко падає, а могутність 
«казаков», навпаки, зростає. І в 
цьому немає нічого дивного. Не 
секрет, що в багатьох луганчан 
Єфремов та його команда вже 
давно викликають стійке не-
прийняття, і весняні завору-
шення в області були спрямо-
вані не тільки проти нової 
влади в Києві, а й проти знахаб-
нілих чиновниківзлодюг у са-
мому Луганську. Народ, який 
підтримав заколот, був упевне-
ний, що створення «Луганської 
народної республіки» повністю 
оновить владу, усуне стару, про-
гнилу систему і приведе до кабі-
нетів зовсім нових людей. Але по 
факту цього так і не сталося.  
І вуха Єфремова почали вилазити 
з проекту «ЛНР» досить швидко.

Спочатку лідером «респу-
бліки» був призначений нікому 
не відомий Валерій Болотов, 
якого дуже скоро ідентифікували 
як єфремовського наглядача за 
копанками. Довести це було не-
можливо, втім, Болотова невдо-
взі замінили на Ігоря Плотниць-
кого, такого самого нікому не ві-
домого держслужбовця, який 
теж міг зійти за «нове обличчя» 
у владі.

Утім, на цьому кадровий ре-
зерв у Єфремова, очевидно, ви-
черпався, і тому довелося посту-
пово залучати на роботу в «ЛНР» 
уже перевірених виконавців, які 
багато років утверджували мо-
гутність клану Єфремова в Лу-
ганській області. 2 грудня Ігор 
Плотницький призначив «голів» 
12 міст. Ними стали представ-
ники Партії регіонів, які багато 
років вірою і правдою служили 
Єфремову.

Так, «мером» Луганська став 
регіонал Маноліс Пілавов – ко-
лишній заступник міського го-
лови Луганська. «Головами» 
Стаханова, Брянки та Ровеньків 
Плотницький поставив колиш-
ніх законних мерів цих міст – 
регіоналів Жевлакова, Моргу-
нова і Княжева. Алчевська та 
Краснодона – колишніх віце
мерів із ПР П’ятакову і Козенка. 
«Головою» Перевальська був 
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«мери» окуповаНих міст лугаНЩиНи

луганськ                            
маноліс пілавов, із 2006 року перший 
заступник міського голови, член ПР

стаханов
сергій жевлаков, місь-
кий голова Стаханова у 

2002–2006-му, 2008–2010-му, член ПР

Брянка
микола моргунов, 
у 2006–2010-му заступник міського го-
лови Брянки, з 2010-го міський голова, 
член ПР

алчевськ
Наталія п’ятакова, із 2013-го заступник 

міського голови Алчевська, член ПР

перевальськ 
віталій михайлов, 
із 2010 року голова Пе-
ревальської районної державної адміні-
страції, член ПР

ровеньки
сергій княжев, із 2006 депутат міськ-
ради, з 2013-го в. о. міського голови, 

член ПР

краснодон
сергій козенко, з 2006 
року заступник міського голови, член 
ПР

первомайськ 
євгеній іщенко, позив-

ний Малиш, двічі судимий громадянин 
Росії з Нижнього Новгорода

свердловськ
андрій сухачов, бойо-
вик із Луганська

лутугине
єгор русскій, бойовик 
«ЛНР», росіянин, Ухта 

(Республіка Комі)



приз начений очільник Пере-
вальської районної держадміні-
страції регіонал Віталій Михай-
лов. Лише в Первомайську і 
Свердловську «мерами» стали 
представники «казачих» банд-
формувань Євгеній Іщенко та 
Андрій Сухачов.

Окрім призначених Плот-
ницьким мерівгауляйтерів люди 
Єфремова є й серед перших осіб 
«ЛНР». Наприклад, «голова 
профспілок ЛНР» – регіонал та 
фігурант корупційного скандалу 
Олег Акімов. До війни він очолю-
вав комунальну установу «Спорт 
для всіх», яка отримувала з бю-
джету мільйони гривень на 
облаш тування спортивних май-
данчиків у місті, а насправді ро-
боти не виконувала. Після прого-
лошення «ЛНР» перейшов на 
роботу до сепаратистів. У Луган-
ську Акімов відомий як креатура 
Єфремова. 

Регіонал Родіон Мірошник, 
ще один перевірений кадр остан-
нього, довгий час очолював Лу-
ганське обласне телебачення 
(ЛОТ). Навесні особисто вів про-
російські мітинги в місті, закли-
каючи громадян до акцій непо-
кори. Після початку війни поки-
нув Луганськ, але недавно вирі-
шив повернутися та приєднатися 
до сепаратистів. 

Єфремовська компанія ні-
коли не вирізнялася керівними 
талантами. «Дякуючи» їй Луган-
щина стабільно посідала останні 
місця в різних рейтингах україн-
ських областей. Тому новий 
«уряд ЛНР» викликав обурення 
в багатьох ідейних сепаратистів, 
які чудово знали про моральні 
якості та корупційні апетити лю-
дей Єфремова. Польові коман-
дири «казаков» стали звинувачу-
вати команду Плотницького у 
зрадництві та крадіжках. Козі-
цин запевняв, що той купував ко-
ридор в українських військових 
для втечі до Росії. Павло Дрьо-
мов лаяв лідерів «ЛНР» матю-
ками на мітингах, за що діставав 
оплески натовпу.

Підключився до критики 
Плотницького й тамтешній осе-
редок ПСПУ Наталії Вітренко. 
Голова луганської організації 
ПСПУ Любов Корсакова, яка 
пропонувала ще в 2009 році не 
пускати в область громадян із 
львівською реєстрацією, нині 
носить козацьку папаху й від-
крито називає Ігоря Плотниць-
кого зрадником.

На сайті газети «Восход», 
який редагує Корсакова, зазна-
чено, що команда Плотницького 
«торгувала вугіллям з Антра-
цита, а виручку клала собі в ки-
шеню, у результаті чого стався 
збройний конфлікт між пред-
ставниками місцевого козацтва 
Антрацита та рейдерською гру-
пою Плотницького». Звинувачу-
вався останній і в замаху на по-
льового командира з позивним 
Бетмен.

Відома журналістка Ксенія 
Шкода, що нині працює на се-
паратистів, у коментарі росій-
ському сайту «Свободная пре-
сса» детально описала конфлікт, 
який стався в Антрациті між бо-
йовиками «ЛНР» і «Козачою на-
ціональною гвардією» Козіцина. 
Тоді внаслідок перестрілки був 
убитий «казачий» комендант 
Антрацита.

«Того дня по рації у штаб 
«КНГ» надійшла інформація з її 
блокпостів, що з Лутугиного, під-
контрольного «ЛНР», у бік Ан-
трацита направляється колона 
військової техніки. На запитання 
«куди і навіщо?» надійшла від-
повідь «не ваше діло!». За день 
до цього в сам Антрацит прибули 
на кількох авто групи осіб у ци-
вільному одязі нібито в гості до 
родичів. Розмістилися вони на 
приватних квартирах. До речі, 
наша машина тоді теж потра-
пила в поле підозри у сприянні 
організації бунту, нам так і ска-
зали, але після перевірки зрозу-
міли, що ми приїхали до Антра-
цита у важливих питаннях. Осо-
бисто Прапор виписав нам про-
пуск на машину, таким чином 
убезпечивши наше пересування.

Наступного дня, перед очіку-
ваним приходом техніки, саме ці 
особи за чіткою схемою розпо-
чали захоплення будівлі, де міс-
тилася комендатура «КНГ». За
в’язався бій. Прицільним вогнем 
були вбиті командир особливого 
відділу Антрацитівського гарні-
зону «Шахтар» і вартовий. Пора-
нені ще троє козаків. Комендант 
Антрацита Прапор дістав пора-
нення в серце. Ще 15 хв після по-
ранення воно билося... Група 
швидкого реагування «КНГ» 
прибула на місце розправи через 
10 хв і зачистила від бойовиків 
«ЛНР» будівлю комендатури. 
Один із нападників був убитий. 
Четверо взяті в полон, решті вда-
лося втекти. Під час обшуку 
квартир, де розмістилися напад-

ники, були знайдені СГД, 
«Шмелі», гранати, стрілецька 
зброя. Полонені з посвідченнями 
«ЛНР» дають показання. Колона 
з технікою після роззброєння ди-
версійної групи розвернулася і 
відбула в напрямку Луганська. 
Через кілька хвилин на офіцій-
ному сайті «ЛНР» з’явилася ін-
формація про те, що нібито «си-
лами МВС ЛНР і козачим підроз-
ділом знешкоджено бандформу-
вання», – розповіла Шкода.

Останнім епізодом проти-
стояння «казачих» банд з угру-
пованням Єфремова – Плот-
ницького стало емоційне звину-
вачення «уряду ЛНР» у кра-
діжці гуманітарної допомоги, 
висловлене «мером» Первомай-
ська Євгеном Іщенком. У своєму 
інтерв’ю він пообіцяв повернути 
зброю на Луганськ, якщо «уряд 
ЛНР» не покращить постачання 
міста.

Очевидно, що наростання не-
вдоволення верхівкою самопро-
голошеної «республіки» надалі 
тільки посилюватиметься, адже 
Луганськ забезпечується гума-

нітарною допомогою відчутно 
краще за окраїнні райони. При 
цьому місцеві князьки валять 
усю провину за гуманітарну ката-
строфу і безробіття в області на 
Плотницького та його людей, пе-
реконуючи мешканців у тому, що 
на чолі «ЛНР» стоять зрадники і 
злодії. 

Разом із тим люди Єфре-
мова, певно, є зручнішими парт-
нерами для кураторів «ЛНР» у 
Росії та для української сторони, 
ніж погано керовані криміналь-
ники в «казачих» папахах. Отже, 
протистояння в рядах бойовиків 
триватиме. А це означає, що го-
ворити про припинення війни та 
мирне життя в Луганській об-
ласті зарано. Ймовірно, попе-
реду на неї чекають низка гуч-
них кримінальних розборок та 
переділ награбованого майна. І 
вгадати, хто в підсумку вийде пе-
реможцем у цій сутичці, дуже 
важко. 
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вплив угруповаННя 
єФремова На лугаНЩиНі 
остаННім часом  
стрімко падає,  
а могутНість «каЗаков», 
Навпаки, Зростає



автор: ярослава ландик, 
луганськ 

в окупації: як живе 
луганськ під бойовиками
Життя мешканців «столиці» «ЛНР» зводиться до пошуку засобів 
для виживання

у 
Луганську тепер міняють 
згущене молоко на светри 
і їздять на «раритетних» 
автівках. А ще помирають 

від браку медичної допомоги, 
хоча мають світло, газ і воду аб-
солютно безплатно.  

траНспорт
Трамваї та тролейбуси в Луган-
ську не їздять ще з літа. Але ак-
тивно запускаються чутки, що 
рух осьось відновлять. Марш-
рутки перестають ходити на дві
чотири години раніше, ніж у 
мирний час, і їх поменшало.

На вулиці з’явилися старі ав-
тівки, власники яких не зміню-
вали радянських чотиризначних 
номерів на українські. Це ті ма-
шини, які ще тоді, при розпаді 
СРСР, не стали переоформляти, 
бо господар мав уже новіший ав-
томобіль. Тепер ними їздять на-
самперед тому, що такий тран-
спортний засіб навряд чи відбе-
руть на блокпосту бойовики. 

Близько третини машин ма-
ють наліпки на номерних зна-
ках, починаючи від простого за-
клеювання українського пра-
пора до великих написів із 
наз вами самопроголошених рес
пуб лік або підрозділів бойови-
ків. Найпоширеніші – блакитно
синьочервоний прапор із гер-
бом і написом «ЛНР» замість 
українського. Їх, як правило, 
клеять звичайні жителі. Цікаво, 
що в багатьох бойовиків таких 
наліпок на номерах немає. «Ку-
пив собі, але досі не прикріпив, 
– розповідає місцевий мешка-
нець Сергій. – Хто знає, що через 
місяць буде. Може, все по
старому стане. Може, доведеться 
виїжджати в Україну, а на-
клейка, кажуть, погано віддира-
ється».
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Щодня, навіть майже щого-
дини можна бачити військові 
вантажівки. Вони курсують міс-
том у всіх напрямках із увімкне-
ними аварійками, дуже шумно, 
без глушників, ігноруючи чер-
воне світло світлофора, що не 
може не викликати тривоги. 
Складається враження, що це 
робиться свідомо, аби місцеве 
населення відчувало священний 
жах перед військовою потугою 
«еленерівців». 

товари та послуги
Якщо хтось скаже, що Донбас 
замерзає і «бідним стареньким 
влаштовують геноцид», цьому 
не варто вірити. Наприклад, у 
Луганську в більшості мікрора-
йонів, навіть тих, які піддава-
лися масованим обстрілам 
улітку, давно вже є і світло, і газ, 
і вода. Як твердять місцеві меш-
канці, майже все подається з те-
риторії, контрольованої україн-
ськими військами. Розповіді бо-
йовиків про те, що вони вже 
під’єдналися до російських ме-
реж і РФ надаватиме їм послуги 
ЖКГ, як і майже всі їхні обі-
цянки, лишаються суто декла-
ративними. 

Цікаво, що вся комуналка 
абсолютно безплатна, адже пла-
тити фактично нікому. ЖЕКи 
функціонують за принципом 
того ж таки бартеру – сантех-
ніки нерідко виконують роботу 
за їжу.

Супермаркети працюють на 
половину чи на чверть потуж-
ності, асортимент невеликий, 
жодних ласощів, українських 
товарів більше, ніж російських. 
Неабиякою незручністю стало 
цілковите зникнення платіжних 
терміналів. Ось типова розмова 
на підвищених тонах між ци-
вільною жінкою та чоловіком у 
військовій формі біля каси ма-
газину того дня, коли заблоку-
вали всі грошові операції в зоні 
АТО:

– Що я можу вдіяти? Це я 
відключив термінали?

– Так робіть щось! Ми ж за 
вас голосували.

Парадокс, але поповнювати 
мобільні телефони через термі-
нали, що стоять у супермарке-
тах, можна. Чому – це питання 
радше до українських мобіль-
них операторів, які й далі спо-
кійно тут працюють.

Готівки в людей дуже мало, 
особливо після відмови Укра-

їни виплачувати пенсії, зарп-
лати та здійснювати соціальні 
виплати на контрольованих 
бандформуваннями терито-
ріях. Тому в хід іде старий доб
рий бартер. Люди почали обмі-
нюватися речами як на база-
рах, так і в інтернеті. У Луган-
ську типовими стали такі ого-
лошення: «Обменяю памперсы 
на детскую смесь» або «Отдам 
две банки сгущенки за 
свитер». 

Реклама тепер існує 
тільки у формі роздруко-
ваних на аркушах напи-
сів: «Мы открылись». Біл-
борди обірвані. Ті, що ли-
шилися неушкодженими, 
стосуються переважно 
«виборів» 2 листопада.

освіта та медиЦиНа
У Луганську бойовики на-
магаються всіляко вдавати, 
що життя триває, діти ма-
ють ходити до школи, а сту-
денти – до університетів. 
Щоправда, всі виші, окрім 
Луганської державної ака-
демії культури і мистецтв, 
керівництво якої зайняло 
сепаратистську позицію від 
самого початку конфлікту, 
переїхали до Сватового та 
Старобільська. Як і значна 
частина викладацького 
складу та ректорату. Тому 
студенти та викладачі, які 
залишилися на окупованій 
території, фактично в під-
вішеному стані – псевдоу-
ніверситети нібито існу-
ють, але реальних занять 
там майже немає. Біль-
шість студентів відправ-
лена на практику, що на ділі 
означає цілковиту бездіяльність. 
Школи також працюють через 
одну. І їх робота під великим пи-
танням, адже незрозуміло ні що, 
ні кому викладати.  

У Луганську гинуть не тільки 
від обстрілів. Тепер люди стали 
частіше помирати, коли вони 
просто опиняються на лікарня-
ному ліжку. До кризової катего-
рії належать пенсіонери, ті, хто 
має хронічні захворювання, 
особливо серцеві. «Прихопило 
серце, – розповідає пенсіонерка 
Галина Сергіївна. – Телефоную 
в швидку дізнатися, їздять вони 
взагалі чи ні. Сказали, що бен-
зину немає. Відвозив зять. Вия-
вилося, тиск піднявся до 220».

«В один день помер 50річ-
ний знайомий, у якого були 
проблеми із серцем, – каже 
30річний Олексій. – Сестра
пенсіонерка потрапила до лі-
карні в комі. Якби тоді ще з ки-
мось щось трапилося, це була б 
остання крапля».

«За останні півроку померли 
батьки, – розповідає студентка 
Ольга. – Обоє хворіли. Живу те-
пер із бабусею. Якось їхала авто-

бусом до Луганська. Попе-
реду сиділа делегація з ба-
бусі й двох дідусів. Ста-
ренька кілька разів за до-
рогу вибухала плачем. Та 
так, що чули всі. Вона їхала 
до подруги в лікарню. Боя-
лася, що прощається з нею 
назавжди».

До такого стану пенсіо-
нерів доводить те, що 
вони нарешті починають 
розуміти справжній стан 
речей. Коли на вулиці що-
дня з’являються військові 
й про спокій кажуть 
тільки по телебаченню, 
складно уявити щасливе 
майбутнє дітей та онуків. 
Як наслідок – вибухова 
кількість хворих. Через 
недостатнє медичне за-
безпечення зростає й 

смертність. Адже, напри-
клад, у Луганську працює 
лише кожна третя аптека 
з дуже обмеженим асор-
тиментом. А якщо ще зга-
дати, що багато лікарів ви-
сокого класу виїхало 
звідти, то ситуація з ме-
дичним забезпеченням де-
далі більше нагадує ката-
строфу. 

Слід розуміти, що життя 
бодай із натяком на ком-

форт існує тільки в Луганську, в 
невеличких шахтарських міс-
течках немає фактично нічого. І 
саме вони найбільше потерпа-
ють від окупації. 
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д
онецький сепаратизм в 
Україні став посправж
ньому помітною пробле-
мою тільки 2014 року. 

Доти практично ніхто не вірив, 
що він існує. Довгий час єди-
ним потенційно небезпечним 
регіоном у цьому плані вва-
жався Крим. Певну відособле-
ність Донбасу визнавали, про 
 те списували її насамперед на 
підступи місцевих олігархіч-
них кланів, які зумисне на-
строювали населення шахтар-
ського краю проти жителів ін-
ших частин України і утвер-
джували міф про провідну 
роль регіонугодувальника.

Частково це було правдою. 
Ці клани таки вміли розділяти 
й володарювати. Гнів жителів 
депресивних шахтарських міс-
течок вони майстерно спрямо-
вували проти таких самих без-
правних роботяг із Західної 
України, а поки ті з’я совували 
стосунки між собою в інтер-
неті, за їхніми спинами спо-
кійно вели утилізацію доне-
цької індустрії. Однак розу-
міймо, що донецькі й луганські 
чиновники з Партії регіонів, 
котрі переконували свій елек-
торат, що Донбас – особливий 
край, який має право посідати 
в Україні домінуюче стано-
вище, найчастіше й самі пере-
бували в полоні стереотипів.

Донецький сепаратизм за-
родився куди раніше, ніж Пар-
тія регіонів, яка його популя-
ризувала. Мова не про «Доне
ць  коКриворізьку республіку», 
існування якої не помітив 
ніхто, крім більшовиків, що її 
вигадали, та донеччанина Во-
лодимира Корнілова, який на-
писав про неї книжку. У складі 
СРСР Донбас не виявляв ні
якого помітного прагнення до 
відокремлення. Паростки се-
паратизму стали пробиватися 

вався, шахти працювали без 
реконструкції. У 1980х вугіль
 на промисловість УРСР стала 
невідворотно деградувати, і до 
кінця десятиліття галузь ура-
зила криза, наслідком якої 
стали масові страйки.

Протестували сотні тисяч 
осіб. Шахтарі вимагали не тіль 
 ки збільшення зарплати, а й 
поліпшення постачання про-
дуктів та промтоварів. Кінець 
1980х був часом тотального 
дефіциту, і жителям Донбасу 
здавалося несправедливим, що 
їхньому регіоновігодувальнику 
бракує всього. Місцеві шахтарі 
були доти впевнені, що саме 
вони і є економічна сила ра-
дянської імперії.

Шахтарське невдоволення 
вдало використовували агіта-
тори з Народного руху, переко-
нуючи населення УРСР, що 
республіка є економічним ло-
комотивом Союзу й тягне за 
собою відсталі регіони. Ці сло
 ва знаходили відгук у гірників, 
котрі теж були переконані, що 
«гнуть спину, поки в Москві 
жирують». Вони не вимагали 
регіональної автономії для Дон  
басу, однак зажадали більше 
економічної самостійності для 
УРСР, щоб гроші залишались у 
республіці, й домоглися відпо-
відного закону. Невдовзі на ре-
ферендумі 1991 року із цих еко-
номічних міркувань вони про-
голосували за незалежність 
України. Досі цю підтримку 
представники патріотичних 
сил розцінюють як сплеск на-
ціональної свідомості, однак 
трудівниками рухав зовсім не 
патріотизм, а бажання не году-
вати зайві роти.

Буквально через два роки 
настрої на Донбасі радикально 
змінилися. Після розвалу СРСР 
процвітання так і не настало, а 
економічна криза кінця 1980х 
змінилася жахами початку 
1990х. У 1993 році в краї знову 
спалахнув масовий страйк, і 

в шахтарських регіонах лише 
наприкінці 1980х, напере-
додні розпаду Союзу. Але й 
тоді це явище мало насамперед 
економічне, а не національне 
коріння.

Фундаментом донецького 
сепаратизму стала солідар-
ність шахтарів. Саме в їхньому 
середовищі зародилося попу-
лярне твердження про те, що 
«Донбас годує всю країну». У 
1920–1930х роках ця профе-
сія була героїзована, гірників 
офіційна пропаганда зобра-
жувала справжніми атлан-
тами, на чиїх плечах трима-
лася економічна могутність 
усієї країни. А оскільки осно-
вним вугледобувним регіоном 
СРСР тоді був Донбас, то його 
жителі, певна річ, переповню-
валися почуттям власної зна-
чущості. Це про них казали 
«шахтарі – гвардія праці», це 
тут установив свій знамени-

тий рекорд Стаханов, це Дон-
бас був названий «серцем Ро-
сії» на відомому радянському 
плакаті.

Пафосні газетні передови 
ці про гірників Донбасу були 
актуальні аж до кінця 1970х. 
У той час регіон досяг пікових 
по  казників вуглевидобутку, які 
йому вже ніколи не судилося 
повторити. Після відкриття 
величезних нафтових родовищ 
у Сибіру паливноенергетичні 
галу  зі промисловості СРСР по-
чали переорієнтацію з вугілля 
на нафту й газ. Змінились і 
пріоритети капіталовкладень. 
Упродовж двох десятиліть фонд 
вугледобувних підприємств 
Донбасу практично не оновлю-
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Від самого 
початку 
радянської 
влади був 
створений 
міф про 
винятковість 
Донбасу

цього разу шахтарі знову зажа-
дали регіональної самостій-
ності, тільки вже від Києва. Як 
і 1989го, вони були переко-
нані, що годують дармоїдів. 
Тільки тепер об’єктом невдово-
лення стали не народи Серед-
ньої Азії та москвичі, а насе-
лення Західної України й кия
 ни. Одним з організаторів 
страйку став Юхим Звягіль-
ський, який уміло маніпулю-
вав шахтарською лавиною і па-
ралельно переконував владу, 

що допоможе залагодити кон-
флікт. На хвилі протестів він 
переїхав до Києва і обійняв по-
саду першого віцепрем’єра. У 
підсумку завдяки йому вда-
лося поступово погасити по-
жежу. При цьому політичні ви-
моги щодо регіональної само-
стійності Донбасу так і не було 
задоволено.

Однак донецькі еліти ідею 
не залишили і не переставали 
розхитувати ситуацію. У 1994 
році одночасно з виборами до 

Верховної Ради в Донецькій та 
Луганській областях відбулася 
подія, яку одні називали «міс-
цевим референдумом», а інші – 
«дорадчим опитуванням». За 
законом провести референ-
дум було неможливо, тому офі-
ційною визнали другу назву. 
Опитування включало чотири 
пунк   ти, перший із яких стосу-
вався державного устрою Укра-
їни. Жителів Донбасу запиту-
вали, чи згодні вони на федера-
цію, а також на державний ста-
тус російської мови.

Організацією цього заходу в 
Донецькій та Луганській облас-
тях займались «обласні комісії 
з дорадчого опитування грома-
дян», що виконували рішення 
депутатів облрад. «Референ-
дум» був передвиборним хо-
дом. На 1994 рік в Україні при-
пали не тільки парламентські, 
а й президентські електоральні 
перегони, а на самому Донбасі 
обирали також і очільників об-
ластей. По закінченні виборів 
про результати «референдуму» 
більше не згадували. Складно 
стверджувати, наскільки досто-
вірні вони були, однак за феде-
ралізацію на Донбасі тоді про-
голосувало 80% жителів.

Пізніше сепаратистські гас
 ла ще не раз лунали під час 
численних шахтарських страй-
ків у 1996–1998 роках, проте жод 
них осмислених форм більше 
не набували. А після того як у 
2002му Віктор Янукович упер
 ше обійняв посаду пре м’єр
міністра, донецькі клани й зо-
всім перестали розігрувати 
карту сепаратизму, вирахував
 ши, що незабаром приберуть до 
рук усю Україну й шантажу-
вати Київ немає сенсу. Після 
кар’єрного злету Януковича се-
паратистська агітація різко піш
 ла на спад, ба навіть навпаки, 
змінилася певною патріотич-
ною риторикою. Регіональні 
еліти були цілком згодні лю-
бити Україну, що жила б за пра-
вилами донецьких. Але вже 
після провалу Януковича на 
виборах 2004го регіональний 
сепаратизм знову дістав потуж-
ний поштовх.

На жаль, за весь час цен-
тральна влада в Києві так і не 
вжила заходів для боротьби зі 
збудниками вірусу сепара-
тизму на Донбасі. Підсумком 
цієї бездіяльності й стали тра-
гічні події 2014го. 
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лєв Ґудков: 
«аморальність і цинізм – надзвичайно 
важливі складові російського 
суспільного простору»

д
иректор Аналітичного 
центру Юрія Левади Лєв 
Ґудков розповів Тижню 
про об’єктивний рівень 

підтримки російським суспіль-
ством анексії Криму та бойових 
дій на українській території, про 
відсутність у жителів РФ розу-
міння власної відповідальності 
за агресивну зовнішню політику 
держави та причини нездатності 
росіян до ефективного протесту.

у. т.: які трансформації відбу-
лись у російському суспільстві від 

2000 року, початку першої пре-
зидентської каденції путіна?

– Після кризи 2008го в РФ 
почалося послаблення підтрим
 ки режиму, наростало невдово-
лення, а після повернення у пре-
зидентське крісло Путіна помен-
шало симпатій до нього. Йдеться 
про дуже умовний російський 
середній клас, який не надто 
скидається на європейський ана-
лог. Це переважно чиновники та 
підприємці, які виявилися мак-
симально обмеженими у своєму 
розвитку із цілої низки причин. 

Ідеться про корупцію, і не лише 
про потужний фіскальний тиск 
на бізнес (податковий тягар 
вони ще терпіли б), а й про від-
сутність незалежного суду. Через 
останній фактор приватна влас-
ність не є захищеною і гаранто-
ваною, величезна кількість під-
приємців перебуває під адміні-
стративним пресом, відчуває за-
грозу рейдерства. За даними до-
сліджень наших колег, 16% усіх 
бізнесменів Росії перебувають в 
ув’язненні за економічні зло-
чини, і ця цифра вражає. 9 із 10 

спілкувалася 
ганна трегуб
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БіограФічНа 
Нота
лєв Ґудков – 
російський 
соціо  лог. Від 
2006 року ди-
ректор Аналі-
тичного центру 
Юрія Левади, 
головний ре-
дактор журналу 
«Вестник обще-
ственного мне-
ния». Закінчив 
факультет жур-
налістики Мос-
ковського дер-
жавного універ-
ситету, доктор 
філософських 
наук. Викладач 
соціології куль-
тури в Інституті 
європейських 
культур при Ро-
сійському дер-
жавному гума-
нітарному уні-
верситеті й по-
літичної соціо-
логії в Москов-
ській вищій 
школі соціаль-
них і економіч-
них наук. Учас-
ник усіх осно-
вних аналітич-
них проектів 
Левада-Центру: 
«Радянська лю-
дина», «Бюро-
кратія», «Росій-
ський націона-
лізм» та ін.

таких справ не завершуються ви-
роком суду. Судом і судовою сис-
темою в Росії користуються як 
знаряддям нечесної конкуренції, 
формою рейдерства.

Друга проблема російського 
середнього класу – встанов-
лення механізмів відповідаль-
ності влади, що поставили б під 
удар увесь нинішній режим 
(прозорість і чесність виборів, 
можливість зміни керманичів 
тощо). І третя – свобода преси. 
Прихід до влади Путіна супро-
воджувався новою війною в 
Чечні та появою суворої цен-
зури, монополії на телебачення. 
До 95% усіх російських телеві-
зійних станцій під контролем 
Кремля. Зі зростанням рівня 
невдоволення та виходом насе-
лення на масові протести, як це 
трапилось у 2011–2012 роках, 
почалася політика перекрою-
вання медіаринку: наближені 
до режиму олігархи під тиском 
уряду скуповували медіахол
дин  ги й почали контролю-
вати пресу. Лишилися дватри 
більшменш незалежні видання 
(насамперед у Москві) з незна-
чною часткою в інформпрос-
торі РФ.

Російська периферія – при-
близно те саме, що ваш Донбас, 
де збереглися всі радянські уста-
новки, залишки галузевої струк-
тури й важкої промисловості 
СРСР. Тамтешні жителі чудово 
розуміють, що ринкова еконо-
міка підриває можливість їхньо
 го існування, бо вони за її прави-
лами абсолютно неконкурентні. 
Без державних дотацій, замов-
лень, підтримки малозабезпече-
них, вкладання грошей у соці-
альну інфраструктуру їм не ви-
жити. Тому в російській провін-
ції панують дуже консервативні, 
антизахідні настрої, ностальгія 
за радянськими часами. Це 20–
45% населення РФ. Інші нале-
жать до середовища поза політи-
кою. Мова передусім про меш-
канців національних респуб  лік 
або ж віддалених поселень, які 
повертаються в домодерне існу-
вання.

Я особисто здивований гли-
биною презирства до нинішньо
 го політичного класу РФ. Але це 
ставлення пов’язане з незадово-
ленням масштабами державного 
патерналізму, відмовою уряду 
від своїх соціальних зобов’язань. 
Негласний засновок будьякої 
російської влади – що вона має 

дбати про населення своєї дер-
жави. А от в Україні щодо росіян 
Кремль поводився саме так, як 
цього очікували громадяни Ро-
сії: виявив піклування й надав 
захист.

Для приниженої, залежної, 
бідної людини, яка хронічно пе-
ребуває під пресингом влади і є 
надзвичайно заздрісною, статус 
великої держави, імперії вия-
вився надзвичайно важливим. 
Його втрата в 1991 році, з розва-
лом СРСР, завдала надзви-
чайно сильного фрустраційного 
впливу. І це не минає. Я перегля-
нув дані наших опитувань 2000 
року (момент утвердження Пу-
тіна на президентстві), коли 
дуже популярними були очіку-
вання приходу авторитарного лі-
дера, який виведе країну із 
кризи. Тоді на чільному місці 
стояло бажання відновити рі-
вень життя, а затим – повер-
нення статусу великої держави. 
Охорона здоров’я, боротьба з ко-
рупцією та злочинністю – все це 
було десь на маргінесі прагнень 
суспільства. Таким чином, сим-
волічна, а не практична скла-
дова бажань росіян є просто над-
звичайною.

У РФ російський націоналізм 
як емансипаційний рух ніколи 
не був дуже вагомим. Він бачив
 ся радше компенсаторним, за-
хисним, ностальгійним, із дум-
кою про минуле, але без образу 
майбутнього.

у. т.: події української револю-
ції гідності, а відтак анексія 
криму та розв’язання війни на 
донбасі не могли не позначи-
тися на настроях росіян. якою 
була ситуація рік тому і як змі-
нилася нині? розкажіть про 
об’єктивний рівень підтримки 
захоплення арк та бойових дій 
на українській території?

– Рік тому, в листопаді 
2013го, жодних активних анти-
українських настроїв не було. За 
нашими дослідженнями, коли 
починався Майдан, 65–70% ро-
сіян вважали, що орієнтація Ки-
єва на Захід, євроінтеграція є 
внутрішньою справою самих 
українців і що Росії жодним чи-
ном не потрібно втручатися. 
Псевдоморальна позиція уряду 
РФ, тобто захист російськомов-
них на території іншої держави, 
стала причиною схвалення анек-
сії Криму та бойових дій на Сході 
України.

Ситуація ускладнюється тим, 
що від другої половини січня 
2014 року маємо справу з іншою 
державою, іншою Росією. Це 
країна тотальної безпрецедент-
ної пропаганди. Вона за техноло-
гією значно різниться від радян-
ської. Тотальна вона тому, що 
практично всі джерела альтер-

нативної думки вимкнуто. 95% 
громадян витворюють свою кар-
тину дійсності з побаченого в те-
левізорі. Інтернет, на який по-
кладали надії ліберали, теж не 
рятує: Кремль навчився з ним 
працювати. Глобальну мережу 
як джерело інформації або соц
мережі авторитетними вважа-
ють 18% росіян. Сам інтернет 
нині перевантажений кремлів-
ськими тролями та джерелами 
інформації.

Телевізійна технологія над-
звичайно агресивна, брехлива. 
Мета цієї пропаганди не стільки 
антиукраїнська (хоча за зовніш-
німи ознаками такою є), скільки 
спрямована на дискредитацію лі-
беральних, демократичних уяв-
лень і цінностей, які ще залиши-
лися в російських містян. Ідеться 
про правову державу, орієнтацію 
на Захід, Європу тощо. Теза, яка 
служить тлом, найважливіша: 
«Ви хочете змін, реформ, нової 
влади, яка гарантує вам стабіль-
ність? Погляньтено, що коїться в 
Україні: громадянська війна, за-
гибель людей, обстріли, руйна-
ція». Для самих росіян, фрустро-
ваних кризою 1990х років (мож-
ливо, навіть більше, ніж будьде в 
колишньому СРСР), така заява 
звучить напрочуд сильно.

Підтримка росіянами анек-
сії Криму – безумовний факт, і 
вона залишається приблизно на 
тому самому рівні. Коли захо-
пили півострів, це викликало 
націоналістичний та патріотич-
ний підйом, покращило Путіну 
рейтинг, що сунувся донизу, ви-
вело його на максимальний 
рівень, такий, як був улітку 
2008 року, тобто на момент вій
 ни із Грузією. Прихильників 

№ 51 (371) 19 – 25.12.201|УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ|35

росія|СвіТ

для приНижеНоЇ, 
ЗалежНоЇ, БідНоЇ людиНи, 
яка хроНічНо переБуває 
під пресиНгом влади, 
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анексії меншає, але незначно. 
Йдеться не про падіння під-
тримки президента РФ та його 
дій, а про дедалі більшу стриво-
женість змінами ситуації та не-
гараздами через санкції проти 
Москви. Початкова готовність 
схвалити вторгнення російської 
армії в Україну теж була дуже 
високою (в березні – квітні такі 
дії ладні були підтримати 74%, а 
зараз – 38% населення). Нині 
наростають тривога й боязнь 
погіршення економічної ситуа-
ції, яке, чесно кажучи, не зо-
всім пов’язане із західними об-
меженнями. Загальний стан 
російської економіки й так був 
доволі мертвотний рік тому. 
Наприкінці 2013го розпоча-
лася стагнація, пов’язана з нее-
фективністю управління нею (а 
вона має дуже велику державну 
частку) й відповідно видатків 
скарбниці та популістською по-
літикою, яку провадив Путін, 
купуючи прихильність грома-
дян. Різке підвищення соціаль-
них видатків не вирішувало 
проблеми, а слугувало радше 
знеболювальним. Падіння цін 
на нафту й витрати на бойові дії 
в Україні різко посилили дегра-
дацію економіки, дуже сильно 
вдаривши по рівню життя у ве-
ликих містах, бо ті залежать від 
імпорту, там є гроші. Крім того, 
відчутним був удар по заоща-
дженнях, зарплатах, які знеці-
нилися якщо не вдвічі, то при-
наймні на 40%.

у. т.: такого поняття, як сус-
пільна відповідальність за дії 
своєї держави, котру репрезен-
тує її нинішня влада, зокрема за 
анексію чужих територій та нео-
голошену війну, руйнацію між-
народного безпекового ладу, в 
середовищі звичайних росіян не 
існує?

– Цього немає, як і сфери пу-
блічної політики. Логіка така: 
влада ухвалює рішення, а інди-
від, хоч і висловлює підтримку, 
не впливає на цей процес, а тому 
жодним чином не відповідає. Це 
політична ситуація авторитар-
ного режиму, його технологія 
панування. Він не є тоталітар-
ною системою, не має ідеології і, 
головне, образу майбутнього, 
мобілізації. Авторитарна техно-
логія тримається на муруванні 
почуття пасивності й безпорад-
ності населення. Відповідно 85% 
росіян стверджують, що нездатні 

впливати на дії влади навіть у 
своєму місті. І навіть якби мали 
таку можливість, то не хотіли б 
брати участі в політиці, бо 
«влада – справа брудна, корум-
пована, з нею нічого не зробиш». 
Це радянський досвід, наслідок 
відтворюваного тоталітаризму, 
приклад пасивної адаптації до 
репресивного державного ре-
жиму. Потреби знижуються, ін-
дивід замикається у своєму при-
ватному, переважно сімейному 
колі й не висовується. У себе на 
кухні ти вільний як завгодно ла-
яти режим, але брати участь у 
реальних змінах та ухваленні рі-
шень не можеш, та й узагалі це 
безглуздо. Аморальність і цинізм 
надзвичайно важливі складові 
російського суспільного просто
 ру. Тому влада РФ хоч і мафіоз 
 на, нахабна, корумпована, але за 
цією логікою вона така завжди 
була, і з тим треба уживатися.

у. т.: оцініть спроможність су-
часного російського суспільства 
до ефективного протесту. чи 
може він стати фундаментом 
майбутнього країни?

– Нині протестні настрої пе-
ребувають на мінімумі за останні 
25 років наших досліджень. Не-
гативної консолідації, мобіліза-
ції за весь цей час не відбулося. 
Підготовано репресивну зако-
нодавчу базу для придушення 
будьяких рухів із найменшим 

натяком на протест проти ни-
нішньої російської влади. Ось 
тут можна говорити про рецидив 
тоталітаризму. Якщо мова про 
майбутнє, то в найближчому часі 
вся логіка дій режиму зводити-
меться до жорсткої внутрішньої 
політики.

Як на мене, то розрахунок 
на соціальний протест, викли-
каний погіршенням економіч-
них умов у Росії, – це логіка 
трохи ірраціональна, майже на-
дія на диво. До того ж немає го-
товності до напрацювання про-
грам, альтернативних путінсь 
кій. Справді, Росія стрімко на-
ближається до економічного 
колапсу, але питання – де поріг 
суспільної терплячості. Повір

 те, що вона є неймовірною з 
огляду на життєві стратегії ра-
дянського та путінського часів. 
Соціальний вибух в РФ станеться 
не тоді, коли погіршуватиметься 
економічна ситуація, а коли по-
чнуть відбирати останнє.

Хто прийде до влади після 
Путіна – річ надто незрозуміла. 
Чи може сама Росія вивільни-
тися зі шкарлупи авторитариз
 му, куди її затиснуто, викликає 
масу запитань. Останні 25 років 
у її суспільстві відтворювалися 
радянські інститути влади й уста 
нови, на які та спирається: від 
суду до системи освіти. Змінились 
економіка, мобільність і принци
 пи комунікації. Старими зали-
шилися російська ідентичні сть і 
ментальність. Справжні якіс  ні пе-
ретворення можуть потребувати 
зміни одногодвох поколінь.

у. т.: як ведеться левада-Центру 
після ухвалення закону рФ про 
«іноземних агентів», що набув 
чинності в червні 2012 року? яке 
майбутнє чекає на об’єктивну со-
ціологію в росії?

– Упродовж 2013/14 року в 
нас були чотири комплексні пе-
ревірки. Їх проводили прокура-
тура, податкова, служба Мініс-
терства юстиції, МВС за участю, 
очевидно, ФСБ. Їх цікавила 
природа іноземного фінансу-
вання центру. За нещодавно 
ухваленим у Росії законом не 
можна отримувати закордонні 
кошти й займатися політичною 
діяльністю. Останню трактують 
абсолютно довільно, буцімто 
соціологічні дослідження про-
водити не заборонено, але не 
можна публікувати їх резуль-
тати. Оприлюднення таких 
цифр – мета нашої організації, 
інакше навіщо нам узагалі ви-
вчати різні царини життя ро-
сійського суспільства? І от саме 
така діяльність ни  ні стає загро-
зою для існуван ня Левада
Центру. Прокуратура обмежи-
лася попередженням. Але нас 
увесь час цькують прокремлів-
ські служби як «іноземних 
агентів». Офіційно такого яр-
лика немає, хоча вже в дуже ба-
гатьох наших колег, зокрема в 
Московської школи громадян-
ської просвіти Єлєни Нєміров-
скої, «Меморіал», із цим про-
блеми. Оскільки ми виконуємо 
дослідження на замовлення за-
кордонних компаній, завжди є 
зачіпка, щоб нас причавити. 

85% 
росіян 

стверджують,  
що нездатні 

впливати на дії 
влади навіть  
у своєму місті
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путінський народ
Російський президент залишається популярним завдяки своїй 
авантюрі в Україні, але все може змінитися швидше, ніж здається

державний телеканал на-
звав останнє звернення 
Путіна «посланням 
згори». Головний про-

пагандист кремлівського лідера 
Дмітрій Кісєльов навіть прирів-
няв його до промов Рузвельта, 
Черчилля та де Ґолля.

У посланні Путіна звучали  
нотки і месії, й захисника. Він 
назвав Крим священним місцем, 
подібним до Храмової гори в 
Єрусалимі. «Саме тут, у Криму 
[…], у древньому Херсонесі, або 
ж […] Корсуні, прийняв хре-
щення князь Володимир, а тоді 
хрестив і всю Русь. Для Росії 
Крим […] і Севастополь мають 
величезне цивілізаційне та са-
кральне значення. І власне так 
ми до цього ставитимемося від-
нині й довіку». Диякон Росій-
ської православної церкви Ан-
дрєй Кураєв у своєму блозі за-
значив, що звернення Путіна 
мало спиралося на релігію, од-
нак нагадало твердження Муссо-
ліні 1930х років про те, що 
«Ефіопія, віднині й назавжди, 
належить Італії, яка тепер стала 
тим, чим була за часів Юлія Це-
заря».

Насправді навдивовижу мало 
росіян взагалі щось знають про 
те, що Володимир хрестився в 
Криму. Для них півострів більше 
асоціюється з гламуром, ніж із 
духовністю. Це було місце від-
пусток, курортних романів, дер-
жавних санаторіїв і дач. А ще 
воно тісно пов’язане з росій-
ською постімперською носталь-
гією, і саме до неї апелював Пу-
тін. Радянська ідеологія прого-
лошувала утопічне майбутнє; су-
часна російська – зациклена на 
минулому. Але незмінним зали-
шається головний компонент: 
протистояння з Америкою. У 
своїй промові Путін зобразив 
його частиною екзистенційної 
боротьби суверенної держави за 
виживання, порівнявши Захід із 
Гітлером, який «захотів зни-
щити Росію і відкинути її за 
Урал».

Західні санкції, як наголосив 
Путін, стали результатом не 
його вторгнення в Україну, а ба-
жання Америки ослабити Ро-
сію: «Якби нічого такого [як 
українські події] не трапилося, 
вони все одно щось вигадали б, 
щоб стримати зростання потуж-
ності Росії». Він звинуватив За-
хід у підтримці чеченських по-
встанців, які організували те-
ракт у Грозному напередодні 
його звернення. В інтерпретації 
промовця Росія не агресор, а 
жертва й захисниця своїх інтер-
есів та цінностей від Америки, 
яка влаштувала державний пе-
реворот в Україні, сподіваючись 
розмістити там свої системи 
протиракетної оборони. Якби 
РФ не захопила Крим, він став 
би військовою базою США.

Головна причина того, чому 
люди вірять пропаганді: вона 
співзвучна їхнім, – почуттям. На 
думку культуролога Міхаіла Ям-
польского, основне почуття, на 
якому грає і яке розпалює 
Кремль, – це образа, тобто за-
здрість і ворожість. Люди, по-
збавлені будьякої можливості 
вирішувати власну долю, зверта-
ють лють на уявного ворога, будь 

то українські «фашисти» чи аме-
риканські «імперіалісти».

Проте, як і у випадку з радян-
ським агітпропом, котрий у всіх 
лихах звинувачував зовнішніх 
ворогів, це обурення розбива-
ється об дійсність. Коли кар-
тинка з телевізора не збігається з 
особистим досвідом людей, вона 
перестає працювати. «Не можна 
продати щось людям, якщо вони 
не хочуть цього купувати», – 
каже телевізійний магнат. Рей-
тинги свідчать, що громадянам 
РФ починають набридати но-
вини про агресію Заходу. «Тепер 
люди хочуть дивитися мело-
драми й казки», – каже він.

А насправді росіянам слід по-
казувати новини про наступ еко-
номічної кризи, яку в своєму 
«посланні згори» Путін здебіль-
шого проігнорував. Подальше 
падіння рубля, зниження рівня 
життя й різке підвищення цін на 
продовольство непокоять людей 
набагато більше, ніж доля сепа-
ратистів в Україні. Коли санкції 
почали «кусатися», ентузіазм із 
приводу війни та ізоляції країни 
різко став зменшуватися. «Ког-
нітивний консонанс між пропа-
гандою і відчуттями людей не 

По цей бік 
екрану

38|УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ|№ 51 (371) 19 – 25.12.2014

СвіТ|росія

ф
о

т
о

: а
р



витримує зовнішніх ударів», – 
вважає Міхаіл Дмітрієв, керів-
ник аналітичної компанії New 
Economic Growth.

Опитування свідчать, що за 
останні дев’ять місяців й схва-
лення присутності російських 
військ в Україні зменшилося від 
74% до 23%. Багато з тих, хто 
вважав західні обмеження дріб-
ницями, бояться тепер ізоляції 
Росії. «Санкції працюють», – 
каже Лєв Ґудков, керівник 
ЛевадаЦентру, осередку неза-
лежних соціологічних опиту-
вань, додаючи, що споживачі, 
які з’явились у великих містах 
Росії впродовж останнього деся-
тиліття, «не готові затягувати 
паски». Однак такі люди навряд 
чи готові жертвувати споживан-
ням заради громадянських сво-
бод.

Попри дедалі більші побою-
вання щодо рівня життя, рей-
тинги популярності Путіна зали-
шаються рекордно високими. 
Але, як показали вуличні про-
тести 2011 року, все може 
швидко змінитись. Опитування 
свідчать, що загальна думка про 
корумпованість держави та її 
байдужість до народу залиша-

ється, як завжди, стійкою. Крем-
лівський лідер розуміє небез-
пеку. Для збереження свого ста-
новища йому потрібно, щоб За-
хід скасував санкції, – це ви-
кличе економічне зростання в 
Росії. Та водночас він прагне 
зберегти образ ворога, як вну-
трішнього, так і зовнішнього. І 
для цього може віддати Схід 
України, зберігши за собою 
Крим. Прикметна річ: у своєму 
зверненні він не згадував «Но-
вороссии». А ще Путін сподіва-
ється привабити більше інвести-
цій до РФ без політичної лібера-
лізації.

Ще й тижня не минуло після 
промови, у якій російський пре-
зидент проголосив «свободу» не-
обхідною умовою для зростання 
його країни, як тиск на російські 
громадські інститути знову поси-
лився. Московська школа грома-
дянської просвіти, одна з найста-
ріших неурядових організацій 
РФ, яка бореться за верховенство 
права, потрапила до списку «іно-
земних агентів». Відома правоза-
хисна група «Меморіал» під за-
грозою. А Центр імені Андрєя Са-
харова потерпає від пересліду-
вань. Але нищення зачатків гро-

мадянського суспільства навряд 
чи компенсує зменшення доходів 
більшості росіян.

Здається, наразі Путін вва-
жає за краще боротися із кризою 
в Росії методом заговорювання 
зубів. Його «послання згори» 
мало на меті переконати народ 
та еліту, що не відбувається ні-
чого страшного й що країна ви-
тримає і санкції Заходу, і зни-
ження цін на нафту. Однак під 
час промови він мав стомлений і 
стривожений вигляд, що вида-

вав невпевненість. Який разю-
чий контраст із прямою лінією 
чотирирічної давності, коли мо-
лодий мешканець Тюмені запи-
тав: «Чи правда, що вам завжди 
щастить?». Тоді Путін упевнено 
відповів: «Так». 
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як у морі кораблі
ЗВТ між Європою та Америкою була б вигідна всім.  
Але невідомо, чи вдасться її створити

ж
иття сучасних євро-
пейців затьмарюють 
нескінченні труднощі. 
Не в останню чергу – 

неспроможність купувати устри
 ці з ХогАйленду. Вирощені в 
бухті на північ від СанФран
циско, ті м’ясисті, соковиті мо-
люски нічим не поступляться 
устрицям із Нормандії чи Ланге-
доку. Але трансатлантичної тор-
гівлі цим морепродуктом прак-
тично не існує через несумісність 
режимів продовольчої безпеки: 
Америка контролює вміст бакте-
рій у водах устричних ферм, а ЄС 
перевіряє самих молюсків. Оби-
два методи надійні, але жодна зі 
сторін не визнає практики іншої.

Ці розбіжності має згладити 
заплановане Трансатлантичне 
торговоінвестиційне партнерст
 во (ТТІП) – амбітна угода про 
зону вільної торгівлі між США і 
ЄС. На відміну від класичних 
угод про ЗВТ ТТІП стосується ре-
гуляторних та інших нетариф-
них бар’єрів, тому що збори з 

більшості продуктів, які прода-
ються і купуються по обидва бо
ки Атлантики, вже й так близькі 
до нуля (за винятком спортив-
ного взуття і дорогих сортів шо-
коладу). Посередники мріють 
про світ, у якому фармацевтичні 
компанії проходитимуть одна-
кові процедури перевірки, стан-
дарти на всі продукти – від про-
ектної документації на автомо-
білі до маркування хімікатів – бу-
дуть узгоджені або визнавати-
муться всіма сторонами, а 
транс атлантична торгівля устри-
цями нарешті буде лібералізо-
вана. Потенційну вигоду від 
цього важко оцінити, але цілком 
імовірно, що «амбітне» ТТІП 
зможе підняти ВВП США на 
0,4%, а ЄС – ще вище.

Це стало б бажаним стиму-
лом для європейських країн, що 
їх душать режими суворої еконо-
мії і квола світова торгівля. Для 
укладення угоди не доведеться 
йти на політичні жертви через 
проведення структурних реформ 

чи збільшувати бюджетні ви-
датки. ТТІП могло б також озна-
чати, що Європа й Америка, на 
які припадає половина світового 
виробництва, встановлять стан-
дарти, які потім наслідуватиме 
решта світу. До того ж, кажуть 
чиновники, воно зміцнило б 
трансатлантичні відносини саме 
тепер, коли європейці нервують 
через Росію: дехто навіть гово-
рить про «економічне НАТО». 
Це особливо важливо для схід-
них європейців, які давно вже 
бояться стратегічного розвороту 
Барака Обами в бік Азії.

І все ж ТТІП тупцює на місці. 
За 18 місяців від початку пере-
мовин досягнуто дуже мало, й 
обидві сторони критикують од 
на одну за протекцію пріоритет-
них для кожної секторів еконо-
міки. Затримки – річ звична: на 
укладення нової торгової угоди 
між ЄС і Канадою знадобилося 
п’ять років, зміна очільників у 
ЄС паралізувала Брюссель на 
кіль  ка місяців, а Сполучені 
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Штати щойно відбули проміжні 
вибори. Цього тижня Сесілія 
Мальмстрем, новий єврокомісар із 
питань торгівлі, усміхалася навсі-
біч під час візиту до Вашингтона, 
де вона пообіцяла «почати спо-
чатку». Торгівля, за її словами, – 
одна з небагатьох галузей, у якій 
республіканський Конгрес міг би 
співпрацювати з Обамою.

Проблема в тому, що багато єв-
ропейців радше зарізали б цей про-
ект замість починати його спо-
чатку. ТТІП, на думку опонентів, – 
троянський кінь, що дасть змогу 
американським мультинаціональ-
ним корпораціям обійти жорсткі 
європейські стандарти, які не вда-
лося скасувати їхнім лобістам, або 
скупити всю британську систему 
охорони здоров’я. Дивно те, що 
найсильніше опозиція відчувається 
в Німеччині, яка раніше ніколи не 
була бастіоном антиглобалістів. 
Більшу частину року увага крити-
ків була прикута до Chlorhühnchen 
(вимоченої в хлорному розчині ку-
рятини). То один з аргументів, 
якими вони страхали європейців: 
мовляв, їм доведеться це їсти, що-
йно відчиняться двері для амери-
канських продуктів. Канцлер Ан-
ґела Меркель заявляла, що боятися 
немає чого. А останнім часом кри-
тики акцентують на процедурі вре-
гулювання суперечок між інвесто-
ром і державою (ISDS), що дає 
можливість іноземним інвесторам 
звертатися до арбітражного суду по 
компенсацію у випадку відчуження 
майна або інших порушень з боку 
держави. Є думка, що за всім цим 
ховається воскреслий атавістичний 
антиамериканізм німецької лівиці, 
який із новою силою спалахнув 
після шпигунського скандалу з 
прослуховуванням американцями 
телефону Меркель.

Європейські чиновники не 
звертають особливої уваги на ті ди-
тячі болячки. ТТІП може стати 
найамбітнішою торговою угодою в 
історії ЄС. Не дивно, що декому це 
не до вподоби. Але у приватних 
розмовах чути розчарування тим, 
куди повернули дискусії. При-
страсті навколо ISDS змусили ЄС 
тимчасово зняти цю тему з перемо-
вин до з’ясування, як саме її по-
трібно продовжувати. Чиновники 
кажуть, що процес можна рефор-
мувати, наприклад, запровадивши 
механізм апеляції і захисту від від-
верто необґрунтованих позовів так, 
щоб зберегти саму угоду.

Але в американської сторони 
свої побоювання. ТТІП для Адміні-

страції Обами має меншу пріори-
тетність, аніж ТрансТихоокеанське 
партнерство (угода про зону віль-
ної торгівлі, яку США хочуть 
уклас  ти з 11 країнами Азійсько
Тихо  океан  ського регіону). За сло-
вами урядовців, можна паралельно 
вести перемовини в обох напрямах. 
Але чим більше Європа гальмує, 
тим частіше американці запитують 
себе: чи не краще спрямувати свою 
енергію кудиінде? «Чесно кажучи, 
ми не розуміємо, чому Європа не 
хапається за це обома руками», – 
дивується один з американських 
чиновників. Нездатність домови-
тися про ТТІП також, імовірно, не-
сприятливо вплине на можливий 
референдум у Британії про вихід із 
ЄС: прихильники виходу часто за-
являють, що їй було б легше само-
стійно укладати торгові угоди з 
Америкою.

мальмстрем проти 
хлороваНоЇ курятиНи 
Утім, з’явилися ознаки відлиги. 
Минулого місяця Зіґмар Ґабріель, 
лідер Соціалдемократичної пар-
тії Німеччини і віцеканцлер в 
уряді Меркель, оголосив про під-
тримку угоди з Канадою – лише 
через два місяці після заяви, що 
йому не вдалося захистити поло-
ження про ISDS. Сама Меркель 
теж чіткіше висловлює підтрим
 ку. Американські посадовці ка-
жуть, що в останні тижні дебати 
затихли. Вони тепло відгуку-
ються про Мальмстрем і захо-
плено – про Франса Тіммерманса, 
єврокомісара з Нідерландів, який 
намагається вирішити питання з 
ISDS. 

Проте прибічникам ТТІП усе 
ще важко сформувати позитивний 
імідж, натомість вони вимушені во-
ювати з «хлорованими курчатами» 
та іншими міфами. На відміну від 
більшості попередніх торгових угод 
ЄС ТТІП, можливо, доведеться ра-
тифікувати національним парла-
ментам (а також Європейському), 
тому не можна скидати з рахунку 
критично налаштованих політиків. 
Один з американських лобістів цієї 
угоди каже, що навчився не обі-
цяти європейцям у результаті її 
укладення негайного зменшення 
безробіття і зростання; ніхто в те не 
вірить. Більше користі приносять  
лестощі на кшталт твердження, що 
ТТІП – це, по суті, розширення 
єдиного ринку ЄС на територію 
друга і партнера. А ще можна зга-
дати про устриці – у промоції ТТІП 
треба задіяти всі аргументи. 



тривожна траєкторія
Дехто побоюється, що частка торгівлі у світовому ВВП сягнула піка. 
Стверджувати це напевне поки що не варто

к
оли Apple випустила у 2007 
році iPhone, вона розгор-
нула наймодернішу гло-
бальну мережу постачання. 

Хоча перший смартфон створили 
в Америці й тамтаки почали 
продавати споживачам, до мага-
зинів він надходив із китайського 
міста Шеньчжень. Там компанія 
Foxconn збирала телефони з 
комплектуючих, які виготовляли 
дві фірми із Сінгапуру, шість – із 
Тайваню і ще дві – зі США. Від-
тоді конкуренція серед виробни-
ків смартфонів посилилася через 
появу компаній, де витрати на 
виробництво нижчі, якот китай-
ська Xiaomi. Вона має схожу ме-
режу постачання, але імпортує 
менше комплектуючих: оскільки 
тамтешні виробники опановують 
технологічно складніше вироб-
ництво, дедалі більше цих частин 
вони можуть зробити самі.

Стрімке поширення, а потім 
часткове згортання таких масш-
табних мереж постачання пев-
ною мірою допомагють розга-
дати загадку, яка непокоїть еко-
номістів: чому останні кілька ро-
ків зростання міжнародної тор-

гівлі не перевищує збільшення 
ВВП? За два десятиліття до фі-
нансової кризи транскордонна 
торгівля товарами й послугами 
додавала в середньому аж 7% за 
рік – куди більше, ніж світовий 
валовий внутрішній продукт. 
Після посткризового спаду вона 
швидко відновилась і 2011го під-
нялася на 6,9%, але відтоді явно 
гальмує: у 2012 році зростання 
становило лише 2,8%, а у 2013му 
– 3,2% в доларовому вираженні, 
хоча світовий ВВП збільшився 
відповідно на 3,1% і 3,2%. Темпи 
зростання торгівлі все ще обганя-
ють аналогічний показник світо-
вої економіки, але розрив не-
впинно зменшується (див. «На 
зниження»). Різко злетівши від 
40% світового ВВП у 1990 році до 
пікового 61% у 2011му, тепер 
торгівля дещо скоротилася – до 
60%, тобто до рівня 2008го.

Як наслідок – поняття «пік 
торгівлі» розглядають дедалі сер  
йо  зніше. Крістіна Константінеску 
й Мішель Рута (Міжнародний ва-
лютний фонд) та Адітья Матту 
(Світовий банк) стверджують, що 
сповільнення темпів зростання 

торгівлі відносно ВВП відобра-
жає кінець швидкої еволюції лан-
цюгів постачання, які забезпе-
чили великий приріст продук-
тивності. Ця інновація стала 
можливою завдяки усуненню ко-
мерційних бар’єрів по завершен
 ні Уругвайського раунду торго-
вельних переговорів 1994 року та 
створенню Світової організації 
торгівлі (СОТ), а також інтеграції 
до планетарної економіки Китаю 
і держав колишнього радян-
ського блоку. За відсутності но-
вих торгових угод або відкриття 
своїх ринків іншими великими 
країнами еволюція сповільню-
ється, що викликає довготривале 
гальмування торгівлі.

Якщо ця втрата динаміки – 
довготривала зміна в структурі 
глобальної економіки, то вона 
частково пояснює повільне від-
новлення після економічної 
кризи. Початковий розквіт гло-
бальних ланцюгів постачан  ня, 
завдяки якому імпортні ком 
плектуючі («проміжна продук-
ція») становили 30–60% екс-
порту країн Великої двадцятки, 
викликало різке зростання 
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частки робочої сили, цілком за-
лежної від міжнародного попи
 ту. Наприклад, за даними Орга-
нізації економічного співробіт-
ництва і розвитку, у 2008 році 
останній забезпечив 25% робо-
чих місць у Німеччині (для по-
рівняння: на 1995й таких було 
приблизно 16%). Аналогічні про-
цеси відбулись у Франції, Пів-
денній Кореї і Туреччині. Май   
же половина світового експорту 
припадає на комплектуючі та 
матеріали, які ввозить країна
експортер для виробництва про-
дукції, котру потім продає за 
кордон, але ця частка більше не 
зростає.

Деякі економісти вважають, 
що пік торгівлі менше пов’язаний 
із межами нинішніх торгових 
угод, аніж із посткризовою акти-
візацією протекціонізму. Нещо-
давній звіт економістів Citigroup 
називає це одним із кількох 
факторів, які загалом зумовлю-
ють сповільнення глобалізації. 
Після фінансового краху запро-
ваджують значно більше нових 
заходів, які перешкоджають сві-
товій торгівлі: лише від 2008 року 
їх було 2,5 тис. (для порівняння: 
у 2000му – менш ніж половина 
цієї цифри). Багато з них – нета-
рифні бар’єри, зокрема складні 
для дотримання екологічні стан-
дарти й вимоги безпеки. «Навіть 
при низьких тарифах, напри-
клад, імпорт автомобіля може 
бути проблемним, якщо його за-
дні габаритні ліхтарі не відпові-
дають національним стандар-
там», – зауважує Дуґлас Ліп-
польдт, економіст HSBC. Та на-
віть так, підкреслює він у недав-
ній оптимістичній статті про пер-
спективи торгівлі, нові протекці-
оністські заходи, запроваджені 
цього року до травня, вплинули 
лише на 0,2% світового імпорту 
матеріальних товарів.

Іще одним фактором, на дум
 ку економістів Citigroup, може бу
ти зменшення частки товарів та 
послуг у структурі глобального 
попиту. У 1995–2007 роках 59% 
світового економічного зростан
 ня припадало на розвинені кра-
їни, які в цей період мали серед-
ній коефіцієнт збільшення ім-
порту відносно підняття ВВП на 
рівні 2,5 (для порівняння: країни, 
що розвиваються, – 1,6). У 2010–
2013му останні при нижчій ін-
тенсивності торгівлі перетвори-
лися на локомотив світової еконо 
міки: на них припадало вже 70% 

зростання глобального ВВП (по-
при те, частка загальної світової 
торгівлі між країнами, що розви-
ваються, збільшилася від 12% у 
2000 році до 25%).

Структура глобального попи
 ту всетаки здатна повернутися 
до більшої інтенсивності тор-
гівлі, і для цього є кілька причин. 
У яки   йсь момент може пришвид-
шитися зростання в ЄС, частка 
котрого у світовому імпорті – 
33%, а в глобальній економіці – 
тільки 19%. Паралельно зі збага-
ченням країни, що розвиваються, 
імовірно, торгуватимуть актив-
ніше відповідно до примноження 
своїх доходів.

Цьому може посприяти не-
давнє пожвавлення в торгових 
перемовинах. Минулого місяця 
Америка й Китай досягнули до-
мовленості, що повинні уможли-
вити роботу над проектом дого-
вору про торгівлю інформацій-
ними технологіями серед заці-
кавлених членів СОТ. Давно по-
ставлена на паузу угода про по-
легшене проходження товарів че-
рез порти й митниці теж, схоже, 
зрушила з мертвої точки. Перехід 
Сенату під контроль республікан-
ців також, не виключено, допо-
може стимулювати торгові угоди 
за участю США, кілька з яких 
нині на стадії переговорів. В екс-
порті продукції різних галузей 
видно разючі відмінності між 
частками імпорту проміжних 
комплектуючих. Останнє може 
свідчити про те, наскільки про-
цвітали глобальні ланцюги по-
стачання завдяки торговим пра-
вилам. Наприклад, в експорті 
продукції машинобудування та 
обладнання для транспорту ім-

порт проміжних компонентів пе-
ревищує 35%, тоді як у фінансах, 
страхуванні та продовольчій га-
лузі він нижчий за 20%.

Не всі згодні з тим, що варто 
непокоїтися, коли торгівля й 
справді сягнула піка. Пол Круґ-
ман, який отримав Нобелівську 
премію за роботу в галузі теорії 
ринків, твердить, що «постійне 
зростання торгівлі відносно ВВП 
не закон природи» і що «ми не 
повинні ні дивуватися, ні хвилю-
ватися, якщо воно припиняєть
 ся». Інші взагалі сумніваються, 
що торгівля сягнула максимуму: 
вони пояснюють видимий спад 
неправильним вимірюванням. 
Наприклад, Джеймс Маньїка із 
Глобального інституту МакКінзі 
говорить про різке зростання 
збуту програмних продуктів та 
інших цифрових товарів, якого 
не помічає статистика – не 
останньою чергу тому, що часто 
незрозуміло, на якому етапі від-
буваються торгові операції з 
ними.

Це зумовило початок збору 
якісно нових даних про торгівлю 

на основі того, на якому етапі ви-
робництва продукт набуває дода-
ної вартості. Початкові резуль-
тати не свідчать про сповільнення 
комерції. А ще вони піддають 
сумніву примітивний підхід до 
аналізу того, де продукт стає най-
більш економічно вагомим. Того-
річне дослідження китайського 
експорту iPhone обсягом $2 млрд, 
проведене Азійським банком роз-
витку, виявило, що лише $73 млн 
вартості було додано в Китаї (для 
порівняння: $108 млн – у США і 
$670 млн – у Японії).

Чи знижується торгівля від-
носно ВВП і чому? Можливо, ми 
ще не дістанемо чіткої відповіді 
на це запитання наступного року. 
Але відомо одне: якби було 
менше бар’єрів, особливо у сфері 
послуг та сільському господар-
стві, де їх іще чимало, це могло б 
стимулювати новий виток еволю-
ції ланцюгів постачання, які під-
няли б торгівлю набагато вище за 
сьогоднішній пік. 
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Світова торгівля, середньорічні темпи зростання 
за 10 років, %

Обсяги товарного експорту                        ВВП

                                                                        *Прогноз на 2014 рік
За даними СОТ
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меНша кількість Бар’єрів  
у світовій торгівлі могла  
Б стимулювати Новий 
виток еволюЦіЇ лаНЦюгів 
постачаННя

В експорті 
продукції 

машинобудування 
та обладнання для 
транспорту імпорт 

проміжних 
компонентів 
перевищує 

35%, 
тоді як у фінансах, 

страхуванні 
та продовольчій 

галузі він нижчий 
за  

20%



«книга,  
що в ній є все» 
Історія першої української енциклопедії

п
оганою, проте дуже по-
ширеною українською 
традицією стало нарі-
кання на все вред. Бра-

ком фінансування, поганими 
умовами праці тощо. У нас легко 
пояснюють і виправдовують що 
завгодно: від лінивства та без-
господарності аж до казнокрад-
ства. Утім, в історії чимало при-
кладів, коли наші співвітчиз-
ники в значно гірших умовах 
досягали завдяки наполегливій 
праці справді подиву гідних ре-
зультатів. Такі історії не пооди-
нокі, й одна з них стосується по-
яви першої української енци-
клопедії.

«Гей, пане! Ба, ци є в нас така 
книга, що в ній є все?» У дале-
кому 1927 році із цим запитан-
ням до Василя Микитчука, ко-
лишнього офіцера УГА, а на той 
час діяча товариства «Рідна 
школа», звернувся місцевий жи-
тель в одному із сіл Коломий-
щини. Як згодом признався сам 
активіст, йому не хотілося розча-
ровувати допитливого чоловіка, 
й він, кривлячи душею, відповів, 
що роботу над таким виданням 
уже почато. Чи то несподівана, 
але така доречна цікавість селя-
нина, чи то не зовсім правдива 
відповідь запалили Василя Ми-
китчука ідеєю видати українську 
енциклопедію.

Як освічена особа він в умо-
вах міжвоєнної Галичини, ма-
буть, чудово усвідомлював, що 
ре  алізувати мегапроект буде 
вкрай складно, адже без дер-
жавної підтримки на той час зі 
слов’ян таке змогли зробити ли 
ше чехи та поляки. Утім, озбро-
ївшись Шевченковими словами 
«На те й лихо, щоб з ним би ть
 ся», ветеран визвольних зма-
гань узявся за створення україн-
ської енциклопедії.

Згідно із законами жанру 
керівництво тогочасних провід-

них українських наукових та 
культурнопросвітницьких ін-
ституцій Галичини сприйняло 
низо  ву Микитчукову ініціативу 
вель  ми стримано, ба навіть бай-
дуже. Тож довелося розрахову-
вати на вельми обмежені мож-
ливості, власні й кількох одно-
думців: видавця Івана Гераси-
мовича, професора Івана Раков-
ського, директора коломий-
ського кооперативного банку 
«Покутський союз» Івана Паш-
кевича, учителя Степана Кор-
дуби та ко оператора Михайла 
Берлада. За найскромнішими 
розрахунками, щоб розпочати 
роботу над укладанням енци-
клопедії та закупити матеріали, 
треба було зібрати щонайменше 
$10 тис. (наприкінці 1920х 
близько $2 тис. коштував до-
бротний міський особняк). По-
передню згоду фінансово під-
тримати починання дали більш 
і менш відомі громадські діячі 
Галичини. Хоча, коли настав 
час зробити внесок у фонд УЗЕ, 
помітна більшість «меценатів» 
знайшла поважні причини від-

мовитися від обіцянок. Отожбо, 
як згадував Василь Микитчук, 
за наполяганням дружини та ді-
тей, котрі схвалювали ідею ви-
дання української енциклопедії, 
він продав у Коломиї батьків-
ську хату й переїхав на орендо-
вану квартиру, а виручені ко-
шти вклав у фонд. Лише так 
вдалося зібрати $3,4 тис. і по-
чати упорядницьку роботу.

На жаль, фінансові труд-
нощі були аж ніяк не єдиними у 
процесі випуску УЗЕ. Можна 
лише дивуватися, як не зневіри-
лися й не розчарувалися ініціа-
тори шляхетної справи, коли у 
відповідь на 30 тис. розісланих 
рекламних проспектів майбут-
ньої енциклопедії, друк якої 
гарантував банк «Покутський 
союз», видавництво одержало 
аж… 34 замовлення. Не омина
 ли редакцію УЗЕ й інші, тради-
ційні при втіленні таких масш-
табних проектів проблеми: не 
обов’язковість автури, складно   щі 
у виробленні послідовної редак-
ційної політики, інтриги в се-
редовищі редколегії, необґрун-
товане подорожчання друкар-
ських послуг тощо.

Колектив знаходив належні 
рішення, здавалось би, в безна-
дійних ситуаціях. Так, після не-
вдачі з розсиланням проспектів 
УЗЕ було вирішено відрядити до 
міст і сіл Галичини студентів
кольпортерів, які особисто агіту-
вали священиків, учителів, се-
лян передплатити енциклопе-
дію. Ця зміна рекламної полі-
тики дала позитивні результати: 
передплатниками зголосилися 
стати 5 тис. осіб. Щоправда, зго-
дом, коли попередні замовлення 
треба було підтвердити фінан-

автор: 
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Герасимович, 
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першої 
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Іван 
Раковський, 
головний 
редактор УЗЕ

сово, охочих поменшало вдвічі й 
через це загальний тираж УЗЕ 
становив 5 тис. примірників. 
Зрозумівши, що професор Іван 
Раковський не впорається з ре-
дагуванням таких обсягів мате-
ріалу самодин, видавничий ко-
мітет переконав допомогти в цій 
роботі знаного філолога, рек-
тора Українського педагогічного 
інституту в Празі Василя Сімови
 ча, а той, своєю чергою, із серед-
овища еміграції в Чехословач-
чині залучив понад два десятки 
висококваліфікованих фахівців 
у різних галузях знань, що га-
рантувало належний науковий 
рівень видання.

Титанічні зусилля працівни-
ків видавництва «Рідна школа» 
та редколегії Української за-
гальної енциклопедії не були 
марні. Наприкінці 1934го – на 
початку 1935го завершили 
друк трьох томів УЗЕ загальним 
обсягом 2030 сторінок «енци-
клопедійного» формату. Пред-
ставницька автура налічує 138 
осіб, серед яких незаперечні ав-
торитети – знавці наук та мисте-
цтва: Василь Біднов, Леонід Бі-
лецький, Ілько Борщак, Станіс-
лав Дністрянський, Дмитро До-
рошенко, Мирон Кордуба, Воло-
димир Кубійович, Олександр 
Лотоцький, Станіслав Людке-
вич, Ісак Мазепа, Іван Огієнко, 
Ярослав Пастернак, Іларіон Свєн 
ціцький, Володимир Січин сь 
кий, Степан Сма  льСтоцький, 
Михайло Творид  ло, Осія Тіл 
леман, Микола Чайковський, 
Дмитро Чижевський, Левко Чи-
каленко, Олександр Шульгин, 
Вадим Щербаківсь  кий, Андрій 
Яковлів та ін. Загалом УЗЕ міс-
тить близько 34 тис. статей. У 
структурі енциклопедії подано 
окремий розділ «Україна», який 
охоплює понад 320 сторінок. 
Лише перелік статей цієї части
 ни, відредагованої професором 
Василем Сімовичем, засвідчує 
широту погляду на українознав-
ство: антропогеографія й демо-
графія, антропологічні прикме
 ти нашого народу, визвольні 
змагання, військо, гроші, фізич
 на географія, геологія, демогра-
фія, друкарство, еміграція, ет-
нографія, жіночий рух, земель
 не питання, історіографія, істо-
рія, клімат, книгознавство, коо-
перація, корисні копалини, мис-
тецтво, міфологія, мова, музей-
ництво, народне господарство, 
народна музика, науковий рух, 

освіта й культура, письменство, 
право, праісторія, преса, протес-
тантський рух, церква, шкільни-
цтво тощо.

Укладачі УЗЕ, спираючись 
на досвід аналогічних чеських, 
польських та німецьких про 
ектів, підготували універсаль   
ну енциклопедію, означення 
«українська» в назві якої вказує 
не так на мову видання, як на 
україноцентризм його змісту. 
Україніка УЗЕ має виразне со-
борницьке спрямування, вона з 
належною повнотою репрезен-
тує весь національний простір: 
від Кубані на південному сході 
аж до Татр на заході. Це ви-
дання перше у вітчизняній істо-
рії, яке подає вельми детально 
опрацьовані її персоналії, а та-
кож численні статті, присвячені 
культурі та визвольним змаган-
ням. Кольорові карти й ілюстра-
ції, численні фото, таблиці за-
свідчують високопрофесійний 
підхід до друку.

Поява УЗЕ стала гіркою пі-
гулкою для керівництва радян-
ської України, бо викривала 
облудність і поверховість полі-
тики українізації. Коли Василь 
Микитчук запропонував Ми-
колі Скрипнику під час його ві-
зиту до Львова замовити УЗЕ 
для бібліотек УСРР, той зверх-
ньо відповів: «Наша держава 
видасть українську радянську 
енциклопедію на 50 томів, там 
україніки буде 10 то   мів. Ми не 
можемо користуватись енци-
клопедією, видаваною приват-
ними колами, опрацьованою у 
вузькому, назадницькому, кле 
рикальнобуржуазному дусі». 
Тож немає нічого дивного, що 
згодом, запанувавши й на Га-

личині, більшовики знищили 
віддруковані аркуші УЗЕ (з 
них, за свідченнями Василя 
Микитчука, можна було зшити 
3 тис. примірників накладу), а 
також готові кольорові вставки, 
карти, таблиці, переплавили 
гранки й кліше.

Однак енциклопедію було 
заборонено не лише на терито-
рії тоталітарного СРСР: в «де-
мократичній» Чехословаччині 
вона теж потрапила під табу. 
Причиною стало послідовне 
використання в статтях влас-
них назв Закарпаття та Підкар-
патська Україна, а не офіційної 
Підкарпатська Русь.

Через такі вкрай несприят-
ливі суспільнополітичні обста-
вини тритомник, попри його ви-
сокий фаховий рівень та безпе-
речно панукраїнську сутність 
змістового наповнення, не зміг 
подолати статус регіонального 
видання. Поява Енциклопедії 
українознавства ще дужче заті-
нила в історії нашої культури 
непересічну роль УЗЕ, якій не-
справедливо відвели місце па-
сербиці: про неї найчастіше за-
бувають, а коли зрідка й згаду-
ють, то радше для годиться. 
Однак своєю появою вона за-
свідчила нездоланну силу енту-
зіазму подвижників української 
культури, які невеличким ко-
лективом усупереч обставинам 
успішно реалізували амбіцій-
ний проект. УЗЕ стала своєрід-
ною навчальною лабораторією, 

де здобули необхідний досвід 
автори та редактори майбутніх 
універсальних видань, зокрема 
незавершеної Української сіль-
ськогосподарської енциклопе-
дії та капітальної повоєнної 
Енциклопедії українознавства. 
Важко переоцінити роль три-
томника в розвитку терміноло-
гії, розробці та апробації прин-
ципів передачі чужомовних 
власних назв. Історія його по-
яви підказує повчальні висно-
вки, що здебільшого актуальні й 
досі. 
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пігулкою для керівНиЦтва 
радяНськоЇ украЇНи,  
Бо викривала оБлудНість  
і поверховість політики 
украЇНіЗаЦіЇ



аншлаги й провали-2014

Б
ігмордами Стаса Міхай-
лова, Філіппа Кіркорова 
чи Лоліти не заклеєні те-
пер дошки оголошень і сі-

тілайти в українських містах. Де-
інде ще трапляються, скажімо, 
афіші гурту «Фристайл» та Ґрі-
ґорія Лєпса, які проявили без-
страшність, виступивши цього 
року в країні «Правого сектору» 
та «укропівкровопивців». Але 
це поодинокі винятки. На жаль, 
бояться гастролювати в нас і за-
хідні артисти: більшість їхніх 
концертів цього року було ска-
совано, окрім хіба що відчайду-
хів із Thirty Seconds to Мars. Та й 
самі українці не надто охочі роз-
важатися під час війни. Все це 
завдає чималих збитків кон-
цертним агентствам, навіть ро-
бить багатьох із них банкру-
тами, та водночас відкриває на-
решті ринок для вітчизняних ви-
конавців.

скасоваНі коНЦерти
Війна перекроїла музичний ри-
нок України, витіснивши росіян, 
які в березні почали масово ска-
совувати заплановані тури. До 
цього додалися ще й зниження 
купівельної спроможності насе-
лення та брак настрою відвіду-
вати концерти через постійну 
напруженість. Усе це різко зни-
зило попит на концерти як такі, 
а особливо російських виконав-
ців. Грошові потоки на україн-
ському музичному ринку збід-
ніли на 80%.

«Музикантів із Росії помен-
шало до мінімуму, – коментує 
Тижню Анна Давиденко, органі-
затор концертів і музичних фес-
тивалів. – Рік тому за місяць при-
їжджало до 10 російських артис-
тів, упродовж останніх півроку їх 
можна перелічити на пальцях од-
нієї руки. Було дуже багато відмін 
серед європейців. Це пов’язано з 
бойовими діями, адже чимало по-
сольств не рекомендували своїм 
громадянам їхати в Україну».

Звичайно, скасування кон-
цертів для будьякого організа-
тора є форсмажорним жахіттям, 
яке призводить до чималих збит-
ків. Ніхто не повертатиме перед
оплати за вже орендований зал 
або рекламу. «Концертний ринок 
зменшився, оборот грошей утра-

тив 80%, що змусило музичних 
менеджерів затягнути паски, – 
зазначає в коментарі Тижню 
Катерина Судоргіна, організатор 
концертів. – Багато західних ви-
конавців нас підтримують, але не 
їдуть, адже побоюються за без-
пеку – свою і публіки».

ЗНиклі оргаНіЗатори
Складна фінансова ситуація при-
звела до ще одного негативного 
фактору – не відбулося дуже ба-

гато музичних фестивалів. На-
приклад, регіонал Олександр 
Вілкул перестав фінансувати най-
більший за останні роки в країні 
дніпропетровський фест The Best 
City, зовсім не знайшли ані спон-
сорських, ані державних грошей 
уже легендарні «Підкамінь» і 
«Тарас Бульба», було скасовано 
галузеві, однак від того не менш 
цікаві Jazz in Kiev та «Ніч у Луць-
кому замку» тощо. Із сумом кон-
статуємо, що більшість організа-
торів концертів тимчасово зупи-
нила свою діяльність в Україні. 
Основні причини – небажання 
громадян веселитися під час вій
 ни, потреба викласти значні кош
 ти на посилену безпеку й охоро
 ну, збитки, яких зазнали промоу-
тери від початку року через ма-
сові скасування культурних захо-
дів. Через це й виникла передба-
чувана проблема – повернення 
вартості квитків покупцям.

Більшість концертних аген т
ств, зокрема «ЕЕМС Україна», 
«Аншлаг», «Мельница», «Бона-
парт», нині потроху розрахову-
ються із замовниками. Тим часом 
російське агентство NCA ще в 
липні закрило своє представни-
цтво у нашій країні, не повер-
нувши покупцям квитків, згідно з 
їхнімитаки повідомленнями, 
близько 3 млн грн за свої згорнуті 
проекти. «Національна корпора-
ція розваг» через скасування кон-
церту Aerosmith іще влітку закри-
лась, а на її сайті – свіжі скарги 
шанувальників музики: вартості 

автори:  
оксана 

хмельовська, 
Богдан 

Буткевич
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квитків знову не відшкодовано. 
«Я назвала б цей рік не проваль-
ним, а швидше дуже складним, – 
наголошує Давиденко. – Частина 
артистів усетаки доїхала, і фес-
тивалі було проведено. З ринку 
пішли деякі великі компанії, зо-
крема російські. Виживуть най-
сильніші або ті, хто працював на 
кілька країн».

Цей рік став не таким склад-
ним хіба що для академічної му-
зики. Адже вона й не звикла до 
особливої уваги в нашій країні, а 
тому політичноекономічна ситу-
ація не завдала їй аж такого бо-
лючого удару. До того ж у цій га-
лузі культурні зв’язки з Росією 
не втрачено. «До Львова у межах 
ювілейного XX Міжнародного 
фестивалю сучасної музики 
«Контрасти» запросили відомого 
російського композитора, музич-
ного критика й менеджера проек-
тів Владіміра Раннєва, який упер
 ше приїхав до міста й був під 
сильним позитивним враженням 
від нього, від людей, середовища, 
– зазначає в коментарі Тижню 
Богдан Сегін, композитор, мене-
джер музпроектів. – У російсь 
кому мистецькому середовищі 
достатньо великий відсоток лю-
дей, які підтримують Україну та 
позицію українських колег. І чер-
гове підтвердження тому – факт, 
що 24 грудня цього року в Москві 
у межах щорічного фестивалю 
сучасної музики «Трудности пе-
ревода» відбудеться проект під 
назвою «Український спектр», 
програма якого складена цілком 
із творів наших вітчизняних су-
часних композиторів».

шаНс для украЇНЦів
Головний позитивний цьогоріч-
ний тренд такий: побоювання за-
кордонних зірок їхати в Україну 
та патріотична мода спричинили 
збільшення кількості гастролей 
наших митців і аншлаги на їхніх 
концертах. «Для українських му-
зикантів це хороший рік, – вва-
жає Павло Нечитайло, фронтмен 
рокгурту «Пропала грамота», 
учасник дуету Zapaska. – З’яви
лося багато можливостей для ви-
ступів, звільнилося чимало вух. Я 
знаю про концерти маловідомих, 
але хороших ансамблів, які зби-
рали великі зали, абсолютно на 
таке не сподіваючись. Цей злам 
на добро, принаймні поки що так 
бачиться».

На думку Олександра Яр-
моли, лідера гурту «Гайдамаки», 

свідомі світові виконавці зійшли 
на пси й за них усе вирішують їхні 
менеджери, а «українські музи-
канти стають найсвідомішими». 
Та й аудиторія за останній рік ви-
росла. «Люди нарешті почали ду-
мати, – коментує Тижню Яр-
мола. – Отожбо настав проваль-
ний час для попартистів. А пред-
ставники року, навпаки, мають 
більший попит. На мою думку, 
треба на період війни припинити 
розважальні й відверто комер-
ційні заходи та програми. А от 
сучасну українську музику, яку 
можна зарахувати до мистецтва, 
навпаки, варто розвивати й під-
тримувати».

Однак популярність свого, 
віт чизняного не дала українцям 
змоги заробити: більшість кон-
цертів були доброчинними, і май
 же всі виручені гроші йшли на 
АТО. «Дуже позитивно стави-
мося до організації благодійних 
концертів, проте на багато речей 
не вистачає ні часу, ні грошей, – 
зазначає Судоргіна. – Музиканти 
мало не щодня пропонують орга-
нізувати такий захід, але з усіма 
просто немає ресурсу працювати, 
тож часто доводилося їм відмов-
ляти, вони ображаються. За цих 
обставин на плечі організатора 
лягає обов’язок простежити, куди 
зароблені кошти йдуть потім, 
щоб прозвітувати».

Водночас медіаексперти 
менш оптимістичні щодо по-
питу на український продукт: 
комерційні радіостанції та му-
зичні телеканали не поспіша-
ють змінювати свою програмну 
політику на користь наших аль-
тернативних співаків. І хоча 
ставлення суспільства до якіс-
ної музики змінилося, згідно з 
даними медіасервісу ФДР, за 
останні місяці в радіоефірі 
українських пісень відчутно не 
додалося. Із позитиву – стало 
менше російських виконавців і 
більше західних. Однак у мис-
ленні програмних директорів 
радіо й телекомпаній перева-
жає інерція. Вони звикли до 
простої схеми: даєш кліп росій-
ського артиста чи нашої поп
зірки, йде проплата за ротацію 
плюс під цей кліп чи пісню має 
бути реклама. Розімкнути зача-
кловане коло поки що намага-
ються одиниці, та й держава не 
робить нічого для підтримки 
вітчизняного продукту – в сенсі 
його вигідності комерційним 
медіаресурсам.

Іще одна втішна тенденція – 
проходження виборчих перего-
нів без «музичної підтримки». 
Цього року співаки й гурти, якщо 
не брати до уваги кількох «зірок» 
місцевого рівня, не агітували сво-
їми виступами за політичні сили. 
Може, відмовлялись, а може, їх 
просто не запрошували.

За кордоН
Цікавим трендом цього року 
стало те, що українські артисти 
почали більше їздити за захід-
ний кордон, адже російський 
ринок, де всі звикли заробляти 
основні кошти, надовго закрив
 ся. Найпопулярнішими країна
 ми для гастролей є традиційно 
ті, де більше наших іммігрантів, 
зокрема Польща, Німеччина, 
США, Канада. Однак збори від 
цих гастролей не збільшилися, 
бо на українських артистів мен
 ше почали ходити російські при-
їжджі, відповідно й українці за 
кордоном теж не відвідують ро-
сійських зірок, як стверджують 
організатори концертів. Залиша-
ється проблемою дуже мала кіль-
кість промоутерів, здатних за-
безпечити такий тур, тому най 
частіше музиканти влаштову-
ють закордонні гастролі само-
тужки.

Хоча, безумовно, позитивним 
фактором є те, що їхати почали 
не тільки відомі артисти, а й мо-
лоді команди, які на відміну від 
метрів, котрі не ризикують відхо-
дити від іммігрантської аудиторії, 
навпаки, намагаються завойову-
вати місцевих. Зокрема, в Поль
 щі успішно гастролювали гурти 
O.TORVALD і «Фіолет», багато 
часу поза Україною проводять 
хлопці з Kozak System, не кажу
 чи вже про експериментаторів із 
«ДахаБраха», які мало не весь рік 
мандрували світом.

Загалом 2014й став перелам-
ним роком для музичноконцерт
ного ринку, майже цілком зни-
щивши усталені схеми. 2015й 
буде не менш складним, однак усі 
шанси для прориву в українських 
музикантів є. Щоправда, із при-
бутками доведеться трохи поче-
кати. 
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БіограФічНа 
Нота
євген галич – 
український 
рок-музикант, 
лідер гурту 
O.TORVALD, ра-
діо- і телеведу-
чий. Народився 
в Полтаві 1984 
року. Навчався в 
Полтавському 
військовому ін-
ституті зв’язку. 
На останніх кур-
сах уже працю-
вав на радіо-
станції. Гурт 
O.TORVALD був 
створений 
2005-го. 2006-
го команда пе-
реїздить до Ки-
єва. 2008-го ви-
пускає перший 
альбом. 2011 
року виходить 
друга платівка 
«Тобі», яка стає 
дуже популяр-
ною. 2012-го  
команда випус-
кає три релізи: 
«Акустичний», 
«Використовуй 
нас» і «При-
мат». У грудні 
2014-го презен-
тує новий аль-
бом «Ти Є»

євген галич: 
«українська хвиля знесе весь  
той непотріб, який заповнює  
теле- та радіоефіри»

і
сторія успіху рокгурту 
O.TOR  VALD із Полтави до пе-
реповнених залів найбільших 
київських клубів і щільних га-

строльних графіків нагадує аме-
риканський фільм про амери-
канську ж мрію, де все досяга-
ється роботою та бажанням ви-
битися в люди. Наразі ця ко-
манда є однією з найпопулярні-
ших зпоміж нової хвилі україн-
ської музики й, мабуть, найбільш 
концертуючою в країні. Тиж-
день поспілкував ся з фронтме-
ном колективу Євгеном Галичем 
про успіх гурту та український 
музичний простір.

  у. т.: ваш шлях до успіху припав 
якраз на роки, найменш сприят-
ливі для цього й у фінансовому 
сенсі (криза 2008-го), й у 
культурно-політичному (ера яну-
ковича)...

– Ми просто завжди жили за 
принципом Фореста Ґампа: 
«Мені сказали, що головне – це 
відбивати м’яч». Головне – не зу-
пинятися та рубатися за кожну 
наступну сходинку в житті. Ми 
завжди рано встаємо, їдемо на 
репетицію, потім записуємося на 
студії, потім інтерв’ю, зустрічі 
тощо. І так роками, без перепо-
чинку.  

у. т.: твій гурт, мабуть, один із 
найпопулярніших у когорті мо-
лодих. як оцінюєш ситуацію з 
українською музикою?

– Як не крути, але найбільше 
завжди залежить від слухача, 
тобто споживача музики. Пи-
тання виключно в критичній 
масі тих, хто бажає чогось свого 
та нового. Мені здається, що 
український музичний простір 
нагадує пляшку з шампанським, 
де саме вино, яке вже немає сили 
втримати, починає виштовху-
вати корок, тобто самих музи-
кантів, назовні. Ми всі просто 

очікуємо останнього поштовху, 
щоб пляшка нарешті вибухнула. 
Я бачу й чую навколо себе так 
багато справді крутої української 
музики, що ця хвиля без будь
яких варіантів знесе весь той не-
потріб, який заповнює теле та 
радіоефіри. Головне для всіх му-
зикантів – не опускати руки й не 
сидіти в очікуванні того мо-
менту, а наполегливо працювати 
над вибудовуванням своєї ауди-
торії щодня.

у. т.: Набридло про це говорити, 
але ж музичні й програмні ди-
ректори на тБ та радіо ті самі, 
що й учора. ті самі, що десятиліт-
тями ставлять російсько-
українську попсу чи шансон,  
бо під це дають рекламу, і вони 
не зацікавлені в новій україн-
ській музиці. 

– Справді, про все це й гово-
рити вже не хочеться. Єдине, 
може, так і негарно казати, але 
бажаю всім названим тобою ін-
фантильним «зароблювачам 
бабла» зла. Прикро, що в нас 
майже немає музичної журна-
лістики. І навіть на ті чесні ви-
дання, які є, починають тис-
нути, бо вони кажуть правду, а її  
про себе ніхто ні в яких сферах 
не любить слухати. Ми,  
O.TORVALD, давно існуємо в 
паралельній реальності, де твої 
пісні, які подобаються людям, 
поширюються сарафанним ра-
діо через соціальні мережі. Хоча 
не можу сказати, що останнім 
часом є певні зрушення на кра
 ще. Утім, на деяких радіостан-
ціях з’явилисятаки адекватні 
директори, і якщо так трива-
тиме, то вони переможуть і во-
рота для української музики від-
чиняться посправжньому. 

у. т.: а чи готові українські слу-
хачі платити за музичний кон-
тент? адже згідно з усіма рейтин-

гами наша країна чи не перша за 
рівнем піратства.

– У цьому сенсі я теж опти-
міст. Рано чи пізно, швидше 
рано, люди стануть платити за 
музику. Власне, вони вже це роб
лять, зокрема молода аудиторія. 
Знову наведу приклад свого 
гурту: на наших концертах ми 
продаємо свої диски, і на них на-
літають, як діти на пиріжки. Про-
сто тому, що починає доходити: 
відчуваєш респект до музиканта 
– купи його музику. Не вважайте 
за рекламу, але зновутаки ми за-
раз на першому місці за рівнем 
продажу в українському сегменті 
iTunes, і люди згодні платити. 
Впевнений, що так само з часом 
буде з усіма гуртами та слуха-
чами. То питання незворотної 
еволюції, а молодь, якій від 18 до 
25, вже вихована в цій культурі.

у. т.: у вас не раз змінювався 
склад команди. є такий стерео-
тип, що учасники справді вели-
ких гуртів знайомі одне з одним 
із дитинства й ніколи не розста-
ються. а ви ж не такі…

– Ага, а ще, кажуть, аби стати 
рокзіркою, яку полюблять на все 
життя, треба здохнути не пізніше 
ніж у 27 років. Усе це маячня на-
справді. Реально незамінних лю-
дей немає, хіба що фронтмена 
дуже важко знайти навзамін, 
хоча й такі випадки історія му-
зики знає. Треба підбирати в усіх 
справах тих, із ким тобі ком-
фортно, не боятися змін, бо бо-
яться тільки сцикуни. 
у. т.: так виходить, що в україні 
популярними стають переважно 
люди з периферії, майже немає 
столичних облич на вершині 
успіху. чому так? 

– Чимало киян думають, що 
коли в них є столична прописка, 
то їм у житті вже нічого особливо 
робити не треба. До речі, така 
сама ситуація, за моїми спостере-
женнями, в усіх сферах життя. 
Люди вважають, що коли в них є 
квартира в Києві, то вже можна 
нічим не заморочуватися. Не 
буду оригінальним, але найваж-
ливіше в житті – працювати над 
собою і постійно рухатися вперед. 

у. т.: ви одна з найактивніше 
концертуючих команд у країні. 
чи різниться, за твоїми вражен-
нями, публіка в різних містах і 
якщо так, то чим?

– За моїми враженнями, най-
шаленіша публіка в Дніпропе-

спілкувався 
Богдан 

Буткевич
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тровську. Там із першої секунди 
починають рубатися й не виклю-
чаються до останніх нот, співають 
разом із гуртом, купа подарунків. 
Також дуже вибухова аудиторія у 
Львові. Найважче особисто мені 
грати в рідній Полтаві, де багато 
людей ідуть на концерт, ніби ро-
блячи тобі послугу, мовляв, ми 
тут, чим нас здивуєш? Чи ось, на-
приклад, Ужгород – таке собі си-
дяче місто, де народ шаленіє, але 
тихо. Одеса взагалі не ходить у 
зимовий час, ніби зберігаючи все 
до літа. Ну й про Київ – його дуже 
важко «розкачати», бо народ вва-
жає, що все бачив. Але при цьому 
наймасовіші концерти саме в сто-
лиці, бо тут більше слу-
хаючої й думаючої 
аудиторії.

у. т.: Зараз через усім відомі по-
літичні події для українських му-
зикантів закрився російський ри-
нок, де прийнято було зароб ляти. 
у твого гурту вже є досвід гастро-
лей на Заході, зокрема в польщі. 
чи варто українським музикан-
тами потикатися туди?

– Особисто я готовий грати 
будьде, де мене будуть раді по-
чути. Музикант узагалі має висту-
пати якомога більше – від Аме-
рики до Далекого Сходу. Зрозу-
міло, зараз про Росію важко гово-
рити, хоча сподіваюся, що й там 
народ прокинеться з часом. До 
речі, саме музиканти можуть цей 
процес пришвидшити, бо люди 

більше схильні пові-
рити улюбленому 

виконавцю зі 

сцени, ніж будькому іншому. В 
цьому сенсі та сама Польща ні-
чим не відрізняється. Хочете пої-
хати в країну? Дізнайтеся попу-
лярні сайти та портали, розмі-
щуйте там свої пісні, рекламуйте, 
дізнавайтеся контакти закладів – 
і вперед, їдьте грати. Насправді 
все дуже просто. Так, звісно, коли 
там дізнаються, що ти з України, 
то можуть чекати якоїсь етніки 
від тебе.    

у. т.: в останньому альбомі гурту 
досить багато соціального. На 
твій погляд, де пролягає межа 
для музиканта між громадян-
ською позицією та політикан-
ством?

– Справді, наш новий альбом 
дуже соціальний, у ньому співа-
ється про все те, що нас оточує. 
Вважаю, що музикант не має спе-
кулювати на політиці. А межа? 
От як тільки ти починаєш нази-
вати свої концерти якось на 
кшталт «Перемир’я», «Револю-

ція», «Війна» тощо, ко ли пере-
творюєшся на музичного спеку-
лянта. Музикант у жодному разі 
не має нав’язувати власні по-
гляди аудиторії, користуючись 
своїм статусом лідера суспільної 
думки, хіба що повинен звертати 
увагу й казати, що думає сам, ба-
жано у формі пісень. Не варто ні-
кого вчити жити – це дивно й не 
притаманно людині, яка займа-
ється музикою, а не політикою 
чи громадською діяльністю. 
Варто завжди пам’ятати про 
відповідальність за свої слова і 
вчинки, яка стає втричі біль-
шою від того, що ти популяр-
ний. Тому для мене особисто 
дуже важливо говорити лю-
дям тільки ті речі, у яких на 
100% упевнений і за які потім 
ніхто не дорікатиме, що ко-
гось обманув. Саме тому, коли 
я кажу, що в країні має бути 
одна державна мова – україн-
ська, то відповідаю за власні 
слова. І так намагаюся чи-
нити з усім. 
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украЇНський муЗичНий 
простір Нагадує пляшку  
З шампаНським, де саме 
виНо почиНає 
виштовхувати корок, 
тоБто самих муЗикаНтів, 
НаЗовНі



Нейтралітет себе  
не виправдовує 
ч

еський президент Мілош Земан включився в 
європейську дискусію про те, яку політику 
вибрати Україні у відносинах із Російською 
Федерацією, і порадив метод фінляндизації. 

Це запозичене слово означає зректися державного 
суверенітету у сфері міжнародної політики й обо-
рони за обіцянку зберегти національну державу, 
мир і покірні торговельні зв’язки з великим сусі-
дом. Проте самі фіни вважають слово «фінляндиза-
ція» образливим, оскільки воно не враховує того 
факту, що Фінляндія успішно захистила себе від Ро-
сії зі зброєю в руках.
Рекомендація Мілоша Земана, як і багато інших 
його порад, – це радше провокація. Українцям 
має бути складно дослухатися до президента дер-
жави, яка не змогла вберегтися ані від окупації 
нацистської Німеччини в 1938–1939 роках, ані 
від вторгнення Радянського Союзу в 1968му, ма-
ючи при цьому удвічі більше населення, ніж 
п’ятимільйонна Фінляндія.
Думки чеського суспіль-
ства стосовно російської 
агресії й оцінки ситуації 
в Україні розходяться, 
що засвідчили нещо-
давні протести в Празі, 
спричинені поведінкою 
чеського президента. 
Частина населення ще 
не встигла цілком позбу-
тися радянського розу-
міння «інтернаціональ-
ної допомоги» й не зви-
клася з тим, що Радянського Союзу давно не-
має, а Україна вже 24 роки є суверенною дер-
жавою. Заодно проявилася й дуже погана за-
гальна обізнаність чехів із особливостями, менталі-
тетом і проблемами українського народу. У Чехії 
живе й працює близько 200 тис. українців – це най-
численніша національна меншина. І вони виклика-
ють страх, зокрема серед місцевих представників 
робітничих професій, втратити роботу, адже зго-
джуються працювати за нижчі зарплати. Загалом 
наші народи дуже близькі, проте це не означає, що 
нам не треба пізнавати одне одного через засоби 
масової інформації та з допомогою експертів від 
обох країн.  
Минув уже рік від початку демонстрацій на площах 
українських міст на підтримку Угоди про асоціацію 
з ЄС. Прихильники проєвропейського вектора пе-
ремогли: договір підписано й ратифіковано, відбу-
лися президентські й парламентські вибори, а укра-
їнці продемонстрували здатність не лише демокра-
тично правити, а й боронити свою Батьківщину від 
агресії сусідньої великої держави та сепаратистів. 
Не поради потрібні Україні, а ефективна допомога 
її економіці й армії. У чому вона має полягати? У 

взаємовигідній співпраці підприємців, інвесторів, 
торгівців, науковців і політиків із країн ЄС та Укра-
їни. Необхідно створити комплексну програму під-
тримки й використання українських реформ у євро-
пейському контексті. Адже всім зрозуміло, що еко-
номічно успішна й соціально стабільна Україна – це 
передумова процвітання та розвитку всієї Європи, а 
ще наочний приклад і мотивація для інших країн 
колишнього СРСР.
Цими днями Верховна Рада готується до обгово-
рення кількох важливих документів, що фактично 
покладуть край нейтралітету, який не виправдав 
себе. Бачачи шантаж і залякування з боку Москви, 
українські депутати створюватимуть закони, мета 
яких – членство в НАТО й долучення України до 
системи європейської колективної безпеки. І, ясна 
річ, вимушений її вихід з усіх організацій, які сто-
ять на заваді інтеграції з Європейським Союзом. 
Також дедалі реалістичнішим стає план побудови 
сигналізаційної та інженерносаперної стіни за-

вдовжки 2 тис. км для 
створення герметичного 
кордону з Росією. 
Досить цікаві спостере-
ження щодо цього в ро-
сійського політолога 
Дмітрія Орєшкіна: «Пу-
тін повірив, що Захід 
слабкий, боязкий та ску-
пий і що заради нафти й 
газу він проковтне анек-
сію Криму та війну на 
Донбасі, як колись про-

ковтнув воєнні дії Росії в Абхазії та Південній 
Осетії.
Путін повірив звітам про настрої жителів Пів-

дня України на користь приєднання до Росії. То не-
професіоналізм, а можливо, і зла воля тих, хто його 
підштовхнув до цього рішення. Так, Схід України 
не любить Захід, ймовірно, не любить і Київ, проте 
аж ніяк не збирається приєднуватися до РФ. На-
скільки я розумію, він хотів більше прав, більше са-
мостійності, але не відокремлення від України.
Путін також був упевнений, що його люди в СБУ, 
Збройних силах повністю контролюють ситуацію й 
не дадуть змоги українській армії чинити серйоз-
ний спротив. Це спрацювало в Криму, тому що там 
усе сталося дуже швидко. Він аж ніяк не очікував, 
що Україна за кілька місяців створить боєздатну ар-
мію, хоч і в муках, із кров’ю, з помилками, зі зра-
дами. І якщо Росія спробує просунутися зі Сходу 
України вперед, величезні втрати її військ будуть 
неминучими».
Навряд чи Москва може дозволити собі так ризику-
вати. Конфлікт досить легко міг би переміститися 
на територію Росії, у якої своїх сепаратистів більш 
ніж достатньо. 

автор: 
ярослав 
пешек,  
чехія
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екоНомічНо успішНа  
й стаБільНа украЇНа – Це 

передумова проЦвітаННя 
та роЗвитку всієЇ європи,  
а Ще НаочНий приклад і 

мотиваЦія для іНших 
краЇН колишНього срср



«Світ у 2015» – українська версія щорічного спецпроекту журналу The Economi	: аналіз, прогнози на майбутній рік від 
впливових експертів, політиків і ділових людей. Унікальність української верс� видання – це не лише мова, а й акценти 
на національних проблемах і тенденціях, залучення провідних вітчизняних експертів.

Щонайменше 20% контенту видання буде присвячено Україні.  «Український тиждень» уже четвертий рік поспіль спільно із The Economi	 
видає проект «Світ у…», третій рік поспіль наше видання дістає ексклюзивне право в Україні на друк цього спецпроекту.  Змістову частину 
спецпроекту «Світ у 2015» буде традиційно представлено статтями та колонками найвідоміших політиків, посадовців, бізнесменів, 
аналітиків, громадських діячів та журналістів.

Це забезпечує авторитетність і точність заявлених прогнозів та трендів, сценар�в розвитку ключових подій 
ділового світу в 2015 році.
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суспільно-політичної 
думки 1950-х років. 
Автор змальовує 
становлення нової 
держави, цитуючи 
ключові матеріали 
провідних газет того часу

Райнгард Маркс. 
Капітал. Прикінцева 
промова для людей

Книжка католицького 
священика Райнгарда 
Маркса – це погляд 
на економіку з позицій 
християнства 
й релігійної 
соціолог�

Райнгард Маркс. 
Капітал. Прикінцева 
промова для людей

Книжка католицького 
священика Райнгарда 
Маркса – це погляд 
на економіку з позицій 
християнства 
й релігійної 
соціолог�

Лоренз Різ. Друга 
світова війна за 
зачиненими дверима

Книжка присвячена 
подіям Другої світової. 
З використанням 
мемуарів безпосередніх 
учасників та свідків подій 
вона розкриває логіку 
розгортання війни

Родрік Брейтвейт. 
Афганці. Росіяни 
в Афганістані 
(1979–1989)

Спираючись на 
численні публікац� 
та свідчення очевидців, 
автор відтворює 
маловідомі сторінки 
війни в Афганістані

6 місяців 12 місяців

повідомлення

касир

період:

отримувач платежу

ТОВ «Український тиждень»

ПАТ «Укрсоцбанк»

300023
МФО банку

Прізвище, ім’я та по батькові платника

назва установи банку

Адреса платника, телефон

платник (підпис)

сума, грн

вид платежу: за передплату на журнал 

поточний рахунок отримувача код отримувача

26009000022321 35392656
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